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يادداشت-3

 درنگي 
بر واردات خودروهاي خارجي

 قيمت سوخت 
و اصلاحات تدريجي

 ركوردشكني تلخ 
در بورس

يكي از آسيب هاي جدي نظام 
تصميم سازي هاي اقتصادي 
در اي��ران فقدان اس��تفاده از 
تجربي��ات كارب��ردي و بحث 
و تبادل نظره��اي تخصصي 
در خص��وص موضوعات روز و 
روتين است. سياسي برخورد 
كردن با موضوعات اقتصادي، 
اغلب باعث ات��لاف منابع و بروز مش��كلات جدي براي 
شهروندان و اقتصاد كلان كشور مي شود.موضوع واردات 
خودروهاي خارجي دسته دوم يكي از پرونده هايي است 
كه اخيرا در فضاي عمومي كش��ورمان باز ش��ده است؛ 
نحوه برخورد با اين تصميم هم، اغلب به صورت سياسي 
و سطحي بوده و كمتر ش��اهديم كه ابعاد و زواياي بحث 
به صورت تخصصي و اصولي و اقتصادي بررس��ي شود. 
در همين پرون��ده واردات خودروهاي خارجي دس��ته 
دوم هم ش��اهديم كه مناظرات رس��انه اي با حضور يك 
چهره يا مس��وول به عنوان موافق طرح برگزار ش��ده و 
فرد به موضوعاتي اش��اره مي كند كه لايه هاي سطحي 
موض��وع را در بر مي گيرد و مس��وول و نماينده اي ديگر 
هم با استدلال هايي نه چندان كاربردي با اصل موضوع 
مخالفت مي كند. هر ديدگاه مخالف در اين شرايط هم با 
انگ حمايت از برخي جريان ها تارانده مي ش��ود. اين در 
حالي اس��ت كه لازم اس��ت بحث به صورت كارشناسي 
و تخصصي دنبال ش��ده و منافع م��ردم در اولويت قرار 
بگيرد. اينكه مردم ايران شايسته استفاده از خودروهاي 
ايمن و استاندارد هستند، شكي نيست، اما اين نيازها با 
خودروهاي استاندارد و نو تامين مي شوند نه خودروهاي 
دس��ته دوم. به اعتقاد من هر تصميمي كه باعث بهبود 
زيست شهروندان ايراني ش��ود بايد از آن استقبال كرد؛ 
اما بنا ب��ه دلايلي معتقدم واردات خودروي دس��ته دوم 
خارجي به شكلي كه فعلا مطرح است نه كمكي به بهتر 
ش��دن خدمات به مردم مي كند و نه تاثي��ر چنداني در 
قيمت اقلام اساسي خواهد داشت. تجربيات گذشته در 
واردات اتوبوس ها و كاميون هاي دسته دوم به كشورمان 
نش��ان داد كه اين رويكرد در مدت زمان كوتاهي بدل به 
يك روند سوداگرانه مي شود و كيفيت فداي سود افزون تر 
افراد مي شود. همين امروز اگر روند واردات خودروهاي 
خارجي دسته دوم فراهم شود، در مدت زمان كوتاهي، 

بحران تامين قطعات يدكي و ملزوم��ات پيراموني اين 
خودروها ظهور مي كند؛ بنابراين مسوولان از همين امروز 
بايد دست به كار شده براي اين مشكل چاره انديشي كنند. 
به نظرم اگر به جاي خودروي خارجي دس��ته دوم روند 
واردات خودروهاي خارجي نو به كشور تسهيل مي شد 
بسيار مطلوب تر بود. چرا كه با واردات اين نوع خودروها 
مي ش��د قرارداد تامين قطعات و لوازم يدكي مورد نياز را 
هم منعقد كرد. اما واردات خودروي خارجي دسته دوم، 
فاقد يك چنين خدماتي خواهد بود. وقتي تصميمي در 
اين سطح اتخاذ مي شود بايد ملزومات آن هم تدارك ديده 
شود. يكي از ملزومات آن، لوازم يدكي خودروهاست. اما 
اين ضرورت ها در اين قانون مورد توجه قرار نگرفته است. 
قانون گذار مش��خص نكرده كه نحوه تامين قطعات اين 
خودروها چگونه بايد تامين شود.از همين امروز مي توان 
پيش بيني كرد كه مشكلات فراواني طي 2 يا 3 سال آينده 
در خصوص خدمات پس از فروش اين خودروها ش��كل 
بگيرد. به هر حال خودروهاي اصلي دنيا، فعلا امكان باز 
كردن دفاتر فروش در اي��ران را ندارند و اين خودروها از 
طريق واسطه ها به شركت هاي ايراني به فروش مي رسند؛ 
اين واس��طه ها به هيچ عنوان پس از ف��روش خودروها، 
مسووليتي قبول نمي كنند؛ بنابراين از همين امروز بايد 
پيش بيني نيازهاي احتمالي در اين خصوص را داشت. از 
سوي ديگر مشخص نشده، سابقه اين خودروهاي دست 
دوم خريداري شده چيس��ت ؟ هيچكس نمي داند اين 
خودروها در چه شرايطي نگهداري شده اند؟ آيا تغييراتي 
در موتور و ساير بخش هاي آن داده شده يا نه؟ مجموعه 
اين ابهامات باعث شده تا برخي كارشناسان با ترديد به اين 
تصميم نگاه كرده و نگران تبعات آن باشند. موضوع مهم 
بعدي تاثير واردات خودرو در نرخ خودرو در ايران است. 
در ش��رايطی كه دولت از طريق نظام تعرفه گذاري روند 
واردات اين خودروها را كنترل مي كند نمي توان نسبت 
به اثرگذار بودن واردات اين خودروها در قيمت بازارهاي 
داخلي اميدي داشت. البته اين اظهارات ما كارشناسي و از 
سر دلسوزي است، چرا كه ما توان اجرايي و تصميم سازي 
را نداريم. همانطور كه اش��اره شد، راهكار معقول خريد 
خودروهاي خارجي نو در اين شرايط است. هيچ كشوري 
را در سطح جهان نمي توان پيدا كرد كه به جاي واردات 
خودروهاي نو و ايم��ن اقدام به واردات خودروهايي كند 
كه مشخص نيست از چه سطح كيفيتي برخوردار است.

واقعي سازي حامل هاي انرژي 
از برنام��ه س��وم آغاز ش��ده و 
انتظار اين بود ك��ه اين رويه در 
برنامه هاي بعدي و در سال هاي 
بعد هم تداوم پيدا كند كه اگر 
واقعي سازي با شيب ملايم طي 
سال هاي گذشته انجام گرفته 
بود، هر دو هدف كاهش قاچاق 
و كنترل مصرف تا حدود زيادي محقق مي شد اما مجلس 
هفتم در مقابل روند ملايم واقعي شدن قيمت  حامل هاي 
انرژي مانع ايجاد و طرح تثبيت قيم�ت ها را با عنوان »عيدي 
به مردم« تصويب كرد. با اين تصميم، راه بر اصلاح تدريجي 

و متناسب قيمت سوخت متناسب بسته شد.
به دليل اس��تمرار نرخ هاي بالاي ت��ورم در اقتصاد ايران، 
قيمت ها هم متاثر از تورم بوده و هرگاه اصلاحات قيمتي 
به تعويق مي افتد، به مثابه فنري كه فشرده شده، در اثر يك 
تكانه رها شده و شرايط نامساعدتري را ايجاد مي كند. اين 
تجربه در مورد ارز بارها تكرار ش��ده و هنگامي فنر قيمت 
ارز از دست سياس��ت گذار رها شده، شوك هاي بزرگي را 
ايجاد كرده است. سياس��ت گذاران به دليل رويكردهاي 
پوپوليستي، اصلاح قيمت  سوخت را طي سال هاي گذشته 
به تعويق انداخته اند. اينكه سياست گذار نسبت به تعديل 
قيمت سوخت و ساير كالاها و خدمات متناسب با نرخ تورم 
اقدام كند، يك ضرورت است. اما مهم تر اين است كه دولت 
در چه مقطعي و با چه روشي نسبت به اعمال سياست هاي 

اصلاحي اقدام كند.
اگر دولت تصميم  بگيرد كه قيمت حامل ها را متناسب با 
تورم افزايش دهد، بايد در مورد تقويت قدرت خريد مردم 
نيز تدابيري بينديش��د. در واقع اگر مشاهده مي كنيم كه 
قيمت سوخت در كشورهاي همسايه واقعي است، در سوي 
ديگر، دس��تمزدها و درآمد مردم هم با تورم تعديل شده 
است. بنابراين، هر اصلاحي بايد متناسب با قدرت خريد 
مردم باشد. قاچاق حامل هاي انرژي به دليل قيمت هاي 
غيرواقعي و به نسبت ارزان، منابعي است كه از كيسه مردم 
مي رود. براي جلوگي��ري از قاچ��اق فرآورده هايي نظير 
گازوئيل و بنزين راه حل بهينه، واقعي كردن قيمت هاست 
اما متاسفانه شرايط اقتصاد كشور پذيرش چنين راهي در 
شرايط كنوني را ندارد. دولت بايد با تفكيك مسائل سياسي 
ادامه در صفحه 3 و اقتصادي در مورد اين مساله در...  

چ��را ب��ازار س��رمايه پ��س از 
اتفاقات ابتداي سال كه تا نيمه 
ارديبهشت ماه وضعيت خوب 
بود تغيير روند داد و يك سقوط 
بزرگ خيلي سريع تر از سال 99 
را رخ داد كه ركورد س��قوط از 
نظر ميزان بازه زماني شكست. 
چراكه افت بازار در سال 99 در 
يك بازه زماني يك سال رخ داد؛ اما افت فعلي تقريبا در سه 
ماه رخ داده است. از نظر زماني اين افت سري ترين، سقوط 
بازار سرمايه در تاريخ خود است.  چرا بازار سرمايه به اين روز 
افتاد؟ دخالت ها در بازار و دولت بايد تصميم مي گرفت كه 
كسري بودجه خود را از چه طريقي جبران كند! متاسفانه 
تصميمي كه گرفت اين بود كه بخش زيادي از كس��ري 
بودجه را از دل ش��ركت هايي که در بازار سرمايه هستند 
جبران كند؛ از طريق افزايش نرخ خوراك، وضع عوارض، 
عدم عرضه دلارهاي ش��ركت هاي صادرات محور در بازار 
آزاد. در كنار اين موضوع برخي از تصميمات كه منطق آن 
قابل درك نيست؛ همانند عدم عرضه خودرو در بورس كالا 
و همه همه تصميماتي بود كه بازار سرمايه را به وضع كنوني 
كشانده، وضعيتي كه به ش��دت فرسايشي شده و تقريبا 
به علت اينكه صندوق ها و نهادهاي حمايتي تقريبا خالي 
شده اند به واسطه حمايت هايي كه در ماه هاي اخير داشتند 
ديگر چندان قدرتي ندارند و احتمالا منابع مالي ش��ان به 
پايان رسيده است. همه اين موارد باعث اين روند فرسايشي 
و نزولي شده است. از سوي ديگر وضعيت خودرويي ها يعني 
ليدر بازار خوب نيست و در زيان شديد هستند. مديران اين 
صنعت به دنبال راه حلي هستند كه از مشموليت ماده ۱۴۱ 
خارج شوند اما به نظر مي رسد تا قيمت گذاري دستوري 
لغو نشود هيچ اتفاق جديدي در اين شركت ها رخ نخواهد 
داد و با همين وضعيت كج دار و مريز ادامه مي دهند و حتي 
شايد اوضاع وخيم تر هم شود و اختلاف بهاي تمام شده و 
فروخته شده خودروسازان افزايش يابد و سرعت افول اين 
دو خودروساز رفته رفته بيشتر شود. با وجود افت بيش از ۴۰ 
درصدي قيمت سهام خودرو از اوج ارديبهشت سال جاري 
تاكنون و ش��رايط كلي بازار، اميد به بهبود نه  تنها در اين 
صنعت بلكه در ساير شركت ها نيز بسيار كمتر شده است. 
بازار با اين همه نزول همچنان منفي است و هيچ نشانه اي از 
ادامه در صفحه 3 بهبود نه در... 

حميدرضا صالحيمحمدرضا نجفي منش

يادداشت-5يادداشت-4

در نشست هيات نمايندگان پارلمان 
بخش خصوصي مطرح شد

 مخالفت اتاق 
با تفكيك صمت

از مسيرهاي جديد تا عبور از شيوه هاي سنتي

 تاثير افزايش سن جمعيت 
بر  ورشكستگي صندوق هاي بازنشستگي

 ساختار ماليات ستاني
در اقتصاد ايران تغيير مي كند؟

 بحراني كه سال هاست
كليد خورده است
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انتقال سيره  عملي شهدا
به نسل جوان وظيفه اي مهم است

 رويكردهاي سوداگرانه 
در ناترازي بانك ها

ريشه ناترازي بانك ها در 
ايران از كجاس��ت؟ اين 
پرس��ش و پرسش هايي 
از اين دس��ت، اين روزها 
بازتاب ه��اي زي��ادي در 
فض��اي عمومي كش��ور 
پيدا كرده اس��ت. هر روز 
اخبار تازه اي در رسانه ها 
در خصوص مش��كلات برخي بانك ه��ا و اعتراض 
مردم منتش��ر مي شود. از س��وي ديگر قوه قضاييه 
هم به پرونده برخي بدهكاران بانك��ي ورود كرده و 
تلاش مي كند اين بدهي را زنده كند. قبل از هرچيز 
بايد تعريف دقيقي از مفهوم ناآرامي بانك ها داشته 
باشيم. وقتي مي گوييم كس��ري بودجه مشخص 
اس��ت كه درآمدهاي دول��ت از هزينه هايش كمتر 
است. اما وقتي مي گوييم ناترازي بانك ها، براي افكار 
عمومي چندان مشخص نيست. ناترازي بانك هاي 
ايران 2دسته اس��ت. يكي ناترازي ترازنامه اي است 
و ديگري ناترازي در نقدينگ��ي. بانك هاي ايران در 
ترازنامه خود مشكلي ندارند، بلكه منظور از ناترازي 
بانك ها، ناترازي نقدينگي است. يعني اينكه اگر افراد 
ايراني سپرده هاي خود را طلب كنند بانك به اندازه 
كافي نقدينگي ندارد. چرا بانك هاي ايران ناتراز شده؟ 
چون كفايت سرمايه اش زير سوال رفته است. يعني 
سرمايه نقد يا قابل تبديل به اموال نقدي را ندارد كه از 
نظر سيستم حسابداري و مالي، دچار مشكل مي شود. 
اما بانك هاي ايران دارايي هاي زيادي دارند، بانك ها 
ناترازند چون دارايي هاي نقدي خود را به ملك و بنگاه 
و مركز تجاري و ساختمان و... بدل كرده اند، بنابراين 
از منظر نقدي كم مي آورن��د و منابع كافي براي وام 
و تسهيلات و... ندارند. اگر بانك ها دارايي هاي خود 
را بفروش��ند، نقدينگي لازم را خواهند داش��ت، اما 
اين كار را نمي كنند. از همان روزي كه رويكردهاي 
سوداگرانه جايگزين رويكردهاي مولد شد، سيستم 
بانكي هم به س��مت سوداگري س��وق پيدا كردند. 
از روزي كه ملك در ايران گران ش��د، ارز بالا رفت و 
سهام صعودي شد؛ بانك ها دارايي هاي خود را به اين 
سمت بردند تا سودهاي نجومي كنند. از سوي ديگر 
به دليل اين رويكرد سوداگرانه، برخي افراد و جريانات 
كه از بانك ها وام گرفتند، اقساط خود را نمي دهند 
و به بدهكاران بزرگ بانك هاي ايران بدل ش��ده اند. 
بانك ه��اي خصوصي كه اين روزها دچار مش��كل 
شده و مردم مقابل شعبه هاي آنان تجمع مي كنند، 
بدهكاران بزرگي دارند كه بدهي خود را نمي پردازند. 
از طرفي س��پرده گذاران هم نگرانند و قصد دريافت 
دارايي خ��ود را دارند، بانك نمي تواند به اين نگراني 
پاس��خ دهد. چ��ون دارايي هاي��ش در قالب ملك و 
بنگاه ها و... است و تلاشي براي فروش آنها نمي كند. 
مدتي قبل بود كه بحث املاك مازاد بانك ها مطرح 
شد. چرا اين مش��كلات ديگر طرح نشد و رسانه اي 
درباره آنها صحبت نمي كند. چرا؟ چون سوداگران 
بانكي، معتقدند اگر ديرتر بفروشند، سود بيشتري 
خواهند داشت. مي گويند چرا ما اول بفروشيم؟ ساير 
بانك ها ابتدا بفروشند بعد ما اقدام مي كنيم! اما مشكل 
بزرگ تري هم وجود دارد و آن رونمايي از بزرگ ترين 
بدهكار سيستم بانكي ماس��ت. دولت بزرگ ترين 
بدهكار بانكي ماست. دولت از حساب بانك ها برداشته 
و بدهي خود را نمي پردازد. چون احس��اس قدرت 
مي كن��د. اعداد و ارقامي كه درب��اره بدهي دولت به 
سيستم بانكي مي شود باوركردني نيستند. بانك ها 
از يك طرف بايد بدهي هاي خود را دريافت كنند و از 
سوي ديگر اموال خود را به فروش برسانند. يك بانك 
رفته مركز تجاري ساخته و املاك را در قالب بدهي ها 
دريافت كرده و... بنابراين امروز نقدينگي ندارد. اين 
روند، ناترازي بانك ها را ايجاد كرده اس��ت. بانك ها 
اموال دارند اما در قالب ملك و بنگاه و زمين و... است. 
امروز مي خواهد مال و مركز تجاري خود را بفروشد 
تا ناترازي خود را جبران كند، اما كسي قادر به خريد 
اين اموال انبوه نيست چون حجم انبوهي نقدينگي 
نياز است و هيچ فرد و جرياني قادر به پرداخت موضوع 
نيست. در اين ميان 2فرد با جرات نياز است كه اقدام 
كنند؛ نخست  وزير اقتصاد تا به بانك ها فشار بياورد 
كه اموال خود را بفروشند و ديگري رييس كل بانك 
مركزي كه به بانك ها فشار بياورند كه ناترازي خود را 
رفع كنند. براي اين منظور هم بايد تاريخي مشخص 
شود. در غير اين صورت منجر به انحلال مي شود. وزير 
اقتصاد كوتاه آمده است اما رييس كل بانك مركزي 

مساله را جدي تر دنبال مي كند.

آلبرت بغزيان

يادداشت-1

 تورم 
و اقتصاد نفتي!

آيا دولت ها در كشورمان از 
علل ايجاد تورم بي خبرند 
و نمي دانن��د افزاي��ش 
حجم پول و نقدينگي و... 
سطح عمومي قيمت ها 
را افزاي��ش داده و اقتصاد 
را دچار ت��ورم مي كند يا 
اين دولت ها مي دانند و از 
عواقب سياست ها و تصميمات اقتصادي خود باخبرند 
اما نفع آنها و گروه هاي ذي نفوذ در ايجاد و تش��ديد 

وضعيت تورمي است؟! 
 اخيرا يكي از اقتصاددانان و اساتيد دانشگاهي مطرح 
كشورمان در يادداش��تي به اين موضوع پرداخته و 
ضمن اش��اره به تاريخچه تورم در ايران و سابقه 52 
ساله اين بيماري )از اواخر دهه چهل( اين نگاه را كه 
»دولت ها و سياست گذاران دانش ندارند و به سبب 
فقدان دانش به اقداماتي دست مي زنند كه رشد بالاي 
نقدينگي و تورم بالا به بار مي آورد يا اينكه دولت ها 
عامدانه تورم ايجاد مي كنندتا به جاي ماليات متعارف 
كه گرفتن آن دشوار اس��ت از مردم ماليات تورمي 
بگيرند و نياز مالي خود را بر طرف كنند« رد مي كند 
و اين هر دو تصوير را نادرس��ت مي داند. ايش��ان به 
»وجود نيروي انساني تحصيلكرده در زمينه اقتصاد و 
در تمام دولت ها چه قبل و چه بعد از انقلاب و اقتصاد 
خوانده هاي توانمند« اشاره مي كند و همچنين اين 
نكته را يادآور مي شود كه »توسل به ماليات تورمي 
صرفا در حدي مي تواند عامدانه تلقي شود كه دولت 
در مجم��وع تصور كند فايده ايجاد تورم بيش��تر از 
هزينه آن براي دولت اس��ت« در حالي كه به گفته 
ايشان »به طور طبيعي هيچ دولتي در طول 52 سال 
گذشته از اينكه تورم بالا ايجاد كند خشنود نبوده« و 

در تلاش بوده اين مشكل را بر طرف كند. 
پس علل بروز و تثبيت بيماري مزمن تورم دو رقمي 
در طي بيش از 5 دهه چه بوده اس��ت ؟ نويسنده 
پاس��خ را در دستكاري تخصيص منابع اقتصادي 
مي داند كه ناخواسته و در بازي اي پيچيده »منافعي 
را نصيب گروه هايي مي كن��د و هزينه هايي را به 
گروه هايي وارد مي كند.« در نتيجه گيري نهايي 
به نظر اين اس��تاد اقتصاد »تداوم تورم بالا نتيجه 
نوعي تعادل بازي تخصيص منابع اقتصاد اس��ت 
كه از جمله خود دولت ها از آن ناخشنود هستند؛ 
ضمن آنكه راه ساده اي براي خروج از اين تعادل در 
اختيار ندارند و علم اقتصاد ما بهتر است راجع به 
شكل گيري اين بازي تخصيص منابع و چگونگي 
امكان طراحي قواعد بازي ب��راي خروج از تعادل 
نابهينه موجود به تحقيق و بررسي بپردازد« )دكتر 

تيمور رحماني- دنياي اقتصاد- 5/25( 
هم نكات عنوان ش��ده از سوي اين استاد اقتصاد )با 
نقدهايي ك��ه به آن در خصوص ك��م و كيف وجود 
تخصص اقتصاد در دولت ها و ع��دم نفع گروه هاي 
ذينفع وارد است( و هم پيش��نهاد ارايه شده بسيار 
ارزشمندند و يقينا مي تواند راهگشا باشد. چرا كه اگر 
اين بيماري در كشورمان درمان ساده اي داشت، ما نيز 
مي بايست مانند بيش از صد و بيست، سي كشوري 
كه سال هاست با تورم دو رقمي خداحافظي كرده اند، 
به اين هدف مهم و حياتي مي رسيديم.  اما نكته اي كه 
به نظر مي رس��د مي تواند به عنوان يك نقطه شروع 
براي بحث و گره گش��ايي از اين مساله باشد و اتفاقا 
اين روزها نيز در سالگرد يكي از اثرات تاريخي آن بسر 
مي بريم )كودتاي 28 مرداد( نقش »نفت« در اقتصاد 
و سياست كشورمان است. همان كه پابلو آلفونسو 
بنيانگذار اوپك از آن به »مدفوع ش��يطان« ياد كرد 
كه ما را در خود »غرق خواهد كرد«. تري لين كارل 
در كتاب بسيار ارزشمند »معماي فراواني« اين غرق 
شدگي را به خوبي تصوير مي كند. اينكه چگونه اين 
ماده خام سبب اختلالات اقتصادي سياسي مي شود 
و علي رغم آنكه دوره هاي كوتاه رونق و رفاه را به ارمغان 
مي آورد اما همواره تورم و ركود و گاه اين هردو با هم 
)ركود تورمي( را سبب مي شود. اينكه چگونه اين ماده 
خام به بيماري هلندي و صنعت زدايي مي انجامد و 
دولت بزرگ و ديوانسالاري فاسد و ناكارآمد و نيزبخش 
عمومي و نهادهاي مدني ضعيف را به جا مي گذارد.. 
چنانكه كارل مي نويسد »صادر كنندگان نفت ثابت 
كردند چگونه دولت و ساختارهاي اجتماعي به وجود 
آورنده هم هستند...دولت هاي نفتي منافع خصوصي 
را تعريف كرده و به نوبه خود به وس��يله آنها تعريف 
مي شوند.آنها با همديگر شبكه رانتير ضخيمي را درهم 
ادامه در صفحه 5 آميختند كه... 

 حسين حقگو

يادداشت-2

موجب تألم و تأس�ف فراوان گردي�د. از درگاه خداوند متعال 
برای آن مرحوم غفران و آمرزش الهي و برای بازماندگان صبر و 

سلامتي آرزومنديم .

خبر درگذشت

مديرمسوول روزنامه »تجارت«

روزنامه تعادل

زنده یاد » دكتراصغر نعمتی«

محمد خبري زاد

تعادل| فرشته فريادرس|پارلمان بخش خصوصي 
مخالفت خود با تفكيك وزارت صم��ت را اعلام كرد. 
فعالان اقتصادي معتقدند، اي��ن تفكيك مانع اتخاذ 
سياست هاي يكپارچه در حوزه تجارت و توليد مي شود؛ 
از سوي ديگر، محدوده صلاحيت ها و مسووليت هاي 
وزارتخانه جديد نامشخص است. سومين ايرادي كه 
فعالان اقتصادي به طرح تفكيك صمت گرفته اند، به 
مساله »تشديد واردات و سركوب تصنعي قيمت ها« 
بازمي گردد. ايراد چهارم از نگاه اتاق، بزرگ تر ش��دن 
بدنه دولت پيامد تصميم احياي وزارتخانه جديد است. 
علاوه بر فعالان بخش خصوصي، وزير صمت نيز پيش تر 
در گفت وگو با »خبرن��گار تعادل« از مخالفت با طرح 
تفكيك خبر داد. همچنين بر اساس خبرهايي كه از 
راهروهاي مجلس به بي��رون درز كرد، وزير صمت در 
نشست با كميسيون اجتماعي مجلس اعلام كرده كه 
طي دونامه به رييس جمهوري از وي خواسته تا دولت 
از تشكيل وزارت بازرگاني صرف نظر كرده و اين لايحه 
از مجلس پس گرفته شود. البته گويا هنوز بخشي از 
بدنه دولت موافق تصويب لايحه تفكيك به هر قيمتي 

در مجلس هستند. 

طرح ادغام وزارت صنايع و معادن و وزارت بازرگاني با 
عنوان جديد وزارت صمت، سال ۱39۰ در دولت دهم 
مصوب و اجرايي شد و تاكنون ادامه دارد. از آن زمان، 
با وجود موافقت مجلس دهم در مهرماه ۱398 براي 
تفكيك دوباره و تشكيل وزارت بازرگاني، اين موضوع 
به نتيجه نرس��يد. اما از نيمه اول سال ۱۴۰۰ بحث بر 
سر احياي وزارت بازرگاني، بين دولت و مجلس يك بار 
ديگر بالا گرفت و تا اكنون ادامه دارد. اما دولت همچنان 
از تلاش دست نكشيد و چندي پيش به دعوت رييس 
مجل��س، لايحه دو فوريتي تفكي��ك وزارت صمت و 
تشكيل وزارت بازرگاني داخلي و تنظيم بازار را تقديم 
مجلس كرد. كليات لايحه وزارت بازرگاني 25 تيرماه 
در مجلس راي آورد. اما رييس مجلس براي رفع برخي 

ابهامات لايحه را به كميسيون اجتماعي ارجاع داد.
 اين تفكيك اما موافقان، مخالفان بسياري هم دارد. از 
اتاق بازرگاني ايران مي توان به عنوان يكي از مخالفان 
طرح تفكيك ياد كرد. به طوري كه ديروز و در جريان 
نشس��ت هيات نمايندگان اتاق، حسين سلاح ورزي 
رييس اتاق بازرگاني ايران با اعلام مخالفت اتاق ايران با 
صفحه 7 را بخوانيد تشكيل وزارت بازرگاني به...  

هرچند در قوانين س��الانه و برنامه هاي بالادستي كه 
در سال هاي گذش��ته در اقتصاد ايران تدوين و نهايي 
شده اند، ماليات سهمي مهم و بزرگ در اختيار داشته 
و تقريبا تمام تصميم گيران در اين حوزه تاكيد دارند 
كه بايد به ماليات به عنوان يكي از مباني مهم اقتصادي 
اي��ران توجه كرد اما همچنان آنچه كه در س��ال هاي 
گذشته رخ داده فاصله قابل توجهي با استانداردهاي 

جهاني دارد.

در شرايطي كه آمارها نشان مي دهد كه اقتصاد بسياري 
از كشورهاي توسعه يافته نشان از آن دارد كه بيش از 5۰ 
درصد از درآمدهاي ثابت دولت ه��ا از طريق ماليات به 
دس��ت مي آيد، در اقتصاد ايران همچنان سهم اين نوع 
درآمد بسيار پايين است. در واقع هرچند محدود شدن 
دسترسي به درآمدهاي نقتي باعث شده كه در سال هاي 
گذشته، توجه به درآمدهاي مالياتي به شكل قابل توجهي 
صفحه 2 را بخوانيد تغيير وضعيت پيدا كنند اما...  

سال هاس��ت كه كارشناس��ان در مورد ورشكستگي 
صندوق هاي بازنشستگي هشدار مي دهند. اين اتفاق 
تقريبا از ۱۰ س��ال پيش تاكنون كليد خورده و هر روز 
وضعيت بحراني تر مي شود. اينكه بازنشستگان براي 
درياف��ت حق و حقوق خود همواره با مش��كل مواجه 
هس��تند هم يكي از دلايل ورشكس��تگي پنهان اين 
صندوق ها به ش��مار مي رود. اما اگر از منظر جمعيتي 
بخواهيم به اين اتفاق نگاه كنيم با افزايش تعداد افراد 

بازنشس��ته و نبود اعتبارات مالي كاف��ي در آينده اي 
نزديك وضعيت بحراني تر هم خواهد شد. چرا كه وقتي 
پيري جمعيت در كشور غالب شود ديگر صندوق هاي 
بازنشستگي از پس تامين هزينه پرداخت حقوق هاي 
بازنشستگي به راحتي بر نخواهند آمد. در واقع هر چقدر 
نيروي كار در كشور كاهش پيدا كند و افراد به سمت 
بازنشستگي پيش بروند احتمال اين ورشكستگي هم 
صفحه 8 را بخوانيد بيشتر مي شود.  



هرچند در قوانين سالانه و برنامه هاي بالادستي كه در 
سال هاي گذشته در اقتصاد ايران تدوين و نهايي شده اند، 
ماليات سهمي مهم و بزرگ در اختيار داشته و تقريبا تمام 
تصميم گيران در اين حوزه تاكيد دارند كه بايد به ماليات 
به عنوان يكي از مباني مهم اقتصادي ايران توجه كرد اما 
همچنان آنچه كه در سال هاي گذشته رخ داده فاصله 

قابل توجهي با استانداردهاي جهاني دارد.
در شرايطي كه آمارها نشان مي دهد كه اقتصاد بسياري 
از كشورهاي توسعه يافته نش��ان از آن دارد كه بيش از 
50 درصد از درآمدهاي ثابت دولت ها از طريق ماليات 
به دس��ت مي آيد، در اقتصاد ايران همچنان سهم اين 
نوع درآمد بس��يار پايين است. در واقع هرچند محدود 
شدن دسترس��ي به درآمدهاي نقتي باعث شده كه در 
سال هاي گذشته، توجه به درآمدهاي مالياتي به شكل 
قابل توجهي تغيير وضعيت پيدا كنند اما همچنان راهي 
طولاني تا رسيدن به اولويت هاي مالياتي در اقتصاد ايران 
باقي مانده است. اين آمار در حالي به دست آمده كه بر 
اساس گزارش هاي رسمي، ميزان درآمد مالياتي دولت 
هر سال افزايش يافته است اما فرهنگ اقتصادي ايران كه 
در آن براي سال ها مردم راه هاي فرار از پرداخت ماليات 
را دنبال كرده و دولت ها نيز توجه چنداني به جمع آوري 
ماليات نداشته اند باعث شده كه هر گام جديدي در اين 
حوزه دشوار باشد و دولت سيزدهم نيز در اين بخش با 

چالش هايي مواجه است.
البته مجلس در س��ال هاي گذش��ته ت��اش كرده كه 
مقدم��ات لازم تغيير قوانين در اين حوزه را تغيير دهد. 
موضوعي كه رييس مجلس نيز در صحبت هاي اخير خود 
به آن اشاره كرده است. رييس مجلس با اشاره به اينكه 
در مردادماه سال ۱۳۹۹ و در اولين مصاحبه تلويزيوني 
درخصوص برنامه هاي خود در مجلس صحبت كردم، 
افزود: در آنجا وعده هايي ب��راي قانون گذاري مطرح و 
نقش��ه راهي در حوزه تقنين ارايه كردم، هرچند بعد از 
صحبت هاي من برخي گفتند كه نبايد چنين وعده اي 
مي دادم چرا كه ش��رايط مجلس به گونه اي است كه با 
ساير نهادها متفاوت است و چون هركس يك رأي دارد 
نمي شود براي قانونگذاري وعده داد و نقشه راه تعيين 
كرد اما ديديد كه رهبر معظم انقاب در خرداد س��ال 
جاري فرمودند كه مجلس انقابي است و اين مجلس 
نظام مسائل كشور را شناخته است و با نقشه راه، كار خود 
را دنبال كرده است و به نمونه هايي از قوانين اشاره كردند، 
دليل آن اين است كه تا پايان سال سوم بيش از ۸0 درصد 
از نقشه راه قانونگذاري كه در سال ۱۳۹۹ تشريح شده 

بود، به صورت دقيق به قانون تبديل و اباغ شده است.
قاليباف گفت: مجلس يازدهم در حوزه اقتصادي كارهاي 
بسيار جدي و اساسي انجام داده است. بحث خانواده و 
جمعيت موضوعي بود كه ۱5سال در مجلس مانده بود 
و به قانون تبديل نمي شد. اخيراً نيز درخصوص عفاف 
و حجاب، لايحه اي ۹ ماده اي و ۱5 ماده اي با اش��كالات 
زياد به دست ما رسيد. زماني كه دوفوريت به يك فوريت 
تبديل شد، بچه حزب اللهي هاي بيرون همگي گفتند 
قاليباف با حجاب مخالف اس��ت و دوفوريت لايحه را به 
يك فوريت تبديل كرد. در صورتي كه تبديل دو فوريت 
به يك فوريت براي بررسي دقيق تر و كارشناسي تر اين 
لايحه بود و من مي دانس��تم كه بايد اين روند را دنبال 
كنيم. رييس مجلس ش��وراي اس��امي تصريح كرد: 
مقام معظم رهبري در س��خنراني ابتداي سال ۱۴0۱ 

فرمودند كه امسال، سال دانش بنيان و توليد است. در 
۲۱ ارديبهشت همان س��ال يعني حدود ۴0 روز بعد، 
قانون جامع دانش بنيان در مجلس تصويب و اباغ شد. 
آيا اين قانون را طي ۴0 روز نوشتيم؟ خير، به اين قانون 
از روزي ك��ه به مجلس آمديم، فكر كردي��م و براي آن 
نقشه راه داشتيم و آن قانون پس از ۱۸ ماه تدوين براي 
بررسي به شوراي نگهبان ارسال و سپس به قانون تبديل 
شد. وي ادامه داد: مقام معظم رهبري در سخنان اخير 
خود فرمودند كه مجلس نظام مسائل كشور را شناخته  
است، در حوزه مبارزه با فساد، رفع انحصار، فضاي كسب 
و كار و موضوعات اقتصادي، مجلس نقشه راه داشته و 
قوانيني در حوزه مسكن، ماليات، رفع سوداگري و... به 
تصويب رسيد آن هم در شرايطي كه همه مي بينيم چه 
جوسازي ها و تخريب هاي سنگيني عليه مجلس يازدهم 

در جريان است.
در حوزه اجرا نيز دولت س��يزدهم همچن��ان از بهبود 
شرايط و تاكيد بر تغيير جريان ماليات ستاني در ايران 
مي گويد. از ابتداي امس��ال تا پايان تيرم��اه ۲۱۶ هزار 
ميليارد و ۲۹۹ ميليون تومان درآمد مالياتي وصول شده 
كه نسبت به مدت مشابه سال گذشته كه ۱۴۳ ميليارد 
و ۸۸۸ ميليون تومان بود، رش��د حدود 50 درصدي را 
نشان مي دهد. بر اساس آمار عملكرد درآمدهاي مالياتي 
كل كشور از آغاز س��ال ۱۴0۲ تا پايان تير ماه، مجموع 
درآمدهاي مالياتي اعم از ماليات هاي مستقيم و ماليات 
بر كالاها و خدمات در چهار ماه نخست سال برابر با ۲۱۶ 
هزار و ۲۹۹ ميليارد تومان اس��ت ك��ه درآمد حاصل از 
ماليات هاي مستقيم رقم ۱۳۳ هزار و ۱۳۷ ميليارد تومان 
و درآمد مالياتي حاصل از مالي��ات بر كالاها و خدمات 
رقم ۸۳ هزار و ۱۶۱ ميليارد تومان بوده اس��ت. مجموع 
درآمدهاي مالياتي اعم از ماليات هاي مستقيم و ماليات 
بر كالاها و خدمات در چهار ماه نخست سال ۱۴0۱ برابر 
با ۱۴۳ هزار و ۸۸۸ ميليارد تومان است كه درآمد حاصل 
از ماليات هاي مستقيم رقم ۸۷ هزار و ۶۱۱ ميليارد تومان 
و درآمد مالياتي حاصل از ماليات بر كالاها و خدمات رقم 

5۶ هزار و ۲۷۶ ميليارد تومان بوده است.
بنابراين مجموع درآمدهاي مالياتي چهار ماه نخست 
امسال نس��بت به س��ال گذشته رش��د 50 درصدي، 
ماليات هاي مستقيم رشد 5۲ درصدي و ماليات بر كالا 
و خدمات ۴۲ درصد رش��د نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته داش��ته است. در بررس��ي درآمدهاي مالياتي 
مستقيم، ماليات بر اش��خاص حقوقي ۸۱ هزار و 55۸ 
ميليارد تومان، درآمد حاصل از ماليات بر درآمدها ۴۱ 
هزار و 5۴۳ ميليارد تومان و درآمد حاصل از ماليات بر 
ثروت ۱0 هزار و ۳۶ ميليارد تومان بوده است. همچنين 
در بخش ماليات ب��ر ثروت، درآم��د مالياتي حاصل از 
ماليات بر واحدهاي مسكوني گران قيمت )با احتساب 
عرصه و عيان( رقم شش ميليارد و ۸۲5 ميليون تومان 
بوده و ماليات ب��ر انواع خودروهاي س��واري و وانت دو 
كابين داراي شماره انتظامي شخصي گران قيمت ۶۹۳ 
ميليارد و ۴۴۱ ميليون تومان بوده است. همچنين درآمد 
حاصل از ماليات بر واحدهاي مسكوني خالي از سكنه 
دو ميليارد و ۱۸۱ ميليون تومان بوده اس��ت. در بخش 
ماليات بر درآمدها نيز، درآمد حاصل از ماليات بر حقوق 
كاركنان بخش عمومي در چهار ماه نخست امسال برابر 
با ۸5۷۴ ميليارد تومان و ماليات بر حقوق كاركنان بخش 

خصوصي ۱۳ هزار و ۹۳0 ميليارد تومان بوده است.
با اين وجود دولت مي گويد كه مبناي س��نتي ماليات 
س��تاني در ايران بايد تغيير كند. رييس كل س��ازمان 
امور مالياتي كش��ور مبارزه با فرار مالياتي را پيش نياز 
امر برقراري عدالت مالياتي عنوان كرد و افزود: بخشي 
از بي عدالت��ي موج��ود نش��ات گرفته از نظام س��نتي 
ماليات ستاني است كه اجرايي شدن قانون پايانه هاي 
فروشگاهي و سامانه موديان، پارادايم ماليات ستاني را 
در كشور تغيير مي دهد.سيد محمد هادي سبحانيان در 
نشست هم انديشي واحدهاي اجرايي بازرسي، مبارزه با 
فرار مالياتي و پول شويي كشور، گسترش چتر مالياتي 
و انجام اصاحات در نظام حقوقي ماليات ستاني براي 
تأمين درآمدهاي پايدار مالياتي را ضروري دانس��ت و 
اظهار كرد: اعمال هرگونه فشار به موديان شناسنامه دار 
و توليدكنندگان براي تأمين اين نوع درآمد پذيرفتني 
نيست و بايد اخذ ماليات از دانه درشت ها، شركت هاي 
بزرگ و هولدينگ هاي چند هزار ميليارد توماني صورت 
گيرد كه اين امر نيازمند ايجاد سقف معافيت مالياتي براي 
ش��ركت هاي بزرگ و حمايت از جانب مجلس شوراي 

اسامي و حاكميت است.
سبحانيان مبارزه با فرار مالياتي را پيش نياز امر برقراري 
عدالت مالياتي عنوان كرد و افزود: بخشي از بي عدالتي 
موجود نشات گرفته از نظام سنتي ماليات ستاني است 

كه گذار از آن، مس��تلزم عبور از اين نظام سنتي است و 
اين حركت كه در حال حاضر با اجراي قانون پايانه هاي 
فروشگاهي و سامانه موديان دنبال مي شود، نيازمند عزم 
و اراده در سازمان و همراهي مردم و همه اركان در سطح 
حاكميت است. وي در بخش ديگري از سخنان خود با 
بيان اينكه ما بايد هم به صورت موردي و مصداقي و هم 
به صورت فرآيندي با ف��رار مالياتي مبارزه كنيم اظهار 
كرد: در اين خصوص مهم ترين مسير، اصاحات نهادي 
و فرآيندي است كه با گذار از نظام ماليات ستاني سنتي 
به نظام مالياتي هوشمند و مبتني بر صورتحساب هاي 
الكترونيكي صورت مي پذيرد كه اين امر هم به جلوگيري 
از ف��رار مالياتي و هم به برق��راري بيش از پيش عدالت 
مالياتي مي انجامد. معاون وزير امور اقتصادي و دارايي 
با اشاره به اينكه روزانه شاهد پيشرفت هاي قابل توجه 
در زمين��ه اجراي موثر قانون پايانه هاي فروش��گاهي و 
س��امانه موديان هستيم، تصريح كرد: با اجراي صحيح 
قانون پايانه هاي فروشگاهي و سامانه موديان، پارادايم 
ماليات ستاني در كشور تغيير مي كند. در پارادايم جديد 
كه منجر به رضايت بيش از پيش در موديان مي ش��ود، 
اصل بر صحت ادعا و ابراز مودي اس��ت به شرطي كه به 

تكاليف خود به درستي عمل كرده باشد.
در كن��ار ماليات از درآمد، ماليات ب��ر ثروت و ماليات 
از پولداره��ا نيز همچنان يك��ي از دغدغه هاي اصلي 
سياست گذاران اس��ت و در اين حوزه ماليات گرفتن 
از صاحبان خانه هاي لوكس به عنوان چالش��ي بين 
دس��تگاهي ادامه دارد. ابراهيم ميرانزاده معاون فني 
دادستاني با اش��اره به اينكه براساس بند »ق« تبصره 
۶ قان��ون بودج��ه ۱۴0۱ و بند »ع« تبص��ره ۶ قانون 
بودجه ۱۴0۲، سازوكار نحوه دريافت ماليات از اماك 
گرانقيمت مشخص شده است، افزود: مسلم است كه 
سازمان امور مالياتي به تنهايي قادر به شناسايي اماك 
گرانقيمت نيست چراكه سازوكار شناسايي موديان اين 
ماليات تاحدي مشكل بوده و مستلزم همكاري هاي 
ميان دستگاهي اس��ت. معاون فني دادستان ديوان 
محاس��بات در ادامه اظهار داشت: شناسايي صحيح 
و دقي��ق مال��كان اينگونه اماك، مهم تري��ن گام در 
اين مسير محسوب مي ش��ود كه نيازمند همياري و 
مساعدت مسوولان سازمان ثبت اسناد و اماك كشور 
است و اين جلسه هم در همين راستا تدارك ديده شده 
است. ميرانزاده با تاكيد بر اينكه بايد با تعامل بيش از 
پي��ش، تمام تاش خود را در وص��ول حقوق مالياتي 
اين بند از بودج��ه به كار بگيريم، خاطرنش��ان كرد: 
بهانه گيري ها و دلايل غيرمتقن دستگاه ها، نبايد مانع 
از تحقق اين حكم بودجه اي شود و تمام هنر ما آن است 
كه با متصل نم��ودن دو ابزار »اطاعات« و »اقدام« به 
يكديگر، فرآيند را به پيش ببريم. طبق يافته هاي هيات 
دهم حسابرسي ديوان محاسبات كشور، بيش از ۱۱0 
هزار ملك گرانقيمت، مشمول اخذ ماليات شناخته 
شده اند كه بايد با همكاري سازمان هاي امور مالياتي 
و ثبت اسناد و اماك كشور، مالكان آنها به طور دقيق 

شناسايي و احصا شوند.
با وجود آمارهايي كه از رش��د درآمد مالياتي حكايت 
دارد، همچنان راهي طولاني تا رسيدن به نقطه قابل 
اتكاي درآمد مالياتي باقي مانده است و در اين چارچوب 
شايد برنامه هفتم توسعه بتواند راهي جديد را پيش 
روي دولت در افزايش درآمدها در اين بخش قرار دهد. 

راهبرد 
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رهبر معظم انقلاب: 
انتقال سيره  عملي شهدا

به نسل جوان وظيفه اي مهم است
متن بيانات رهبر معظم انقاب اسامي در ديدار اعضاي 
س��تاد كنگره ملي بزرگداش��ت ۳۴00 شهيد استان 
اردبيل كه در تاريخ يك شنبه ۲۲ مرداد ۱۴0۲ برگزار 
ش��ده بود، صبح ديروز در محل برگ��زاري همايش در 

اردبيل منتشر شد.
حضرت آيت الله خامنه اي رهبر معظم انقاب اسامي 
در اين ديدار، حفظ و تثبيت راه ش��هدا و انتقال سيره 
عملي آنان به نس��ل جوان را وظيفه اي مهم خواندند و 
گفتند: ما با شهدا معاصر بوديم و جهاد و ايثار و شهادت 
و گره گشايي ها و ايستادگي آنان در مقابل قدرت ها را 
ديديم اما نسل جوان، اين موضوع را با وضوح وبِداهتي 
كه ما متوجه شديم، نمي بيند، بنابراين هريك از علما، 
روشنفكران، دانشگاهيان و صاحبان مناصب دولتي، 
بايد به تناسب جايگاه خود نقش آفريني كنند. حضرت 
آيت الله خامنه اي با اشاره به نقشي كه مجاهدت شهدا 
در گشودن گره ها و برطرف كردن موانع به ويژه در هشت 
سال دفاع مقدس داشت، تاكيد كردند: راه مقابله با جنگ 
شناختي، اقتصادي، سياسي و امنيتي جبهه دشمنان 
انقاب اسامي، استمرار راه شهدا و عمل به درس آنان 

يعني مجاهدت، ايستادگي و مقاومت است.
ايش��ان با اس��تناد به آيات قرآن، به مقام رفيع شهدا و 
جايگاه آنان در حريم ربوبيت و بهره مندي از رزق خاص 
الهي اشاره كردند و گفتند: خداوند به خون شهدا بركت 
مي دهد و والاترين و بارزترين نمونه آن خون حضرت 
اباعبدالله عليه السام است كه موجب شده حادثه كربا 
در تاريخ زنده بماند و روز به روز بر اشتعال و حرارت عشق 
به آن حضرت در ميان مسلمانان و حتي غيرمسلمانان 
افزوده شود. رهبر انقاب اسامي برگزاري پرشور مراسم 
دهه اول محرم امسال به رغم تاش دشمنان براي كم 
رونق كردن آن و همچنين راهپيمايي پرشكوه اربعين 
را نمونه هايي از ارزش گ��ذاري خداوند متعال بر خون 
ش��هيدان كربا برشمردند و بر لزوم حفظ و تثبيت راه 
و خون شهدا تاكيد كردند. حضرت آيت الله خامنه اي 
اس��تفاده از ش��يوه هاي تاثيرگذار براي حفظ نام و راه 
شهيدان را ضروري دانستند و خاطرنشان كردند: بهترين 
و لازم ترين شيوه استفاده از ش��يوه هاي هنري است. 
ايش��ان، مردم اردبيل را جزو صفوف مقدمِ حاضران در 
ميدان هاي مجاهدت خواندند و افزودند: اعزام حدود ۳5 
هزار رزمنده به جبهه ها در دوران دفاع مقدس و تقديم 
۳۴00 شهيد، گواه ايثارگري و مجاهدت مردم اردبيل 
است و بايد اين ويژگي ها به نسل جوان اين منطقه معرفي 
شوند. رهبر انقاب اسامي سابقه علمي اردبيل و ظهور 
علماي بزرگي همچ��ون محقق اردبيلي از اين منطقه 
را نيز مورد اش��اره قرار دادند و تاكيد كردند: شناسنامه 
واقعي هر منطقه فراتر از حدود جغرافيايي و اقليم است 
و برهمين اساس سابقه علمي و جهاد و شهادت مردم 
اردبيل و همچنين حضور در ميدان هايي كه زمينه ساز 
تجديد حيات ملي شده است، شناسنامه واقعي اردبيل 
به  شمار مي رود. حضرت آيت الله خامنه اي گفتند: اردبيل 
از دو جنبه ملي و اسامي، حق بزرگي بر ملت ايران دارد 
زيرا »يكپارچگي و وح��دت« ايران و همچنين ترويج 
»مذهب اهل بيت عليهم السام« در ايران، از اردبيل و در 

دوره صفويه آغاز شد.

هرچه به انتخابات
نزديك تر شويم از اعتراض

و اغتشاش كاسته خواهد شد
مشاور عالي فرمانده سپاه پاسداران گفت: هرچه به زمان 
انتخابات نزديك مي شويم از اعتراض و اغتشاش كاسته 
مي شود، تقابل سياسي افزايش مي يابد و برنامه ريزي 
دشمن از بي ثباتي امنيتي به بي ثباتي سياسي منتقل 
مي ش��ود.  حجت الاس��ام حس��ين طائب در »دوره 
دانش افزايي و توانمندسازي اساتيد بسيجي با محوريت 
جهاد تبيين« كه در مشهد برگزار شد، با اشاره به جنگ 
تركيبي دشمنان عليه ايران، اظهار كرد: به دليل آنكه 
امكان تغيير در ايران براي دش��منان غيرممكن بود، 
تاش كردند تا تصوير ايران اس��امي را به تصوير ايران 
منزوي تبديل كنند. وي با بيان اينكه دش��منان قصد 
داشتند تا ايران را بر سر دوراهي انقاب يا انزوا قرار دهند، 
افزود: شكست جبهه غرب در بي ثباتي ايران منجر به 
اعتراف آنها به عدم امكان براندازي جمهوري اسامي و 
همگرايي كشورهاي منطقه با ايران شده است. مشاور 
عالي فرمانده سپاه پاسداران انقاب اسامي يادآور شد: 
امريكا پس از پايان جنگ جهاني دوم با پذيرش تعهدات 
فراوان در سطح بين الملل تبديل به يك هژمون نظم ساز 
و نماد ساز شده بود اما ترامپ با هدف بازسازي قدرت ملي 
اقدام به كاهش تعهدات امريكا در عرصه بين الملل كرد.

طائب با اش��اره به افزايش واگرايي درغرب گفت: در 
حالي كه ش��اهد افزايش واگرايي در غرب هس��تيم 
همگرايي بين چين، روس��يه و ايران روند افزايش��ي 
دارد. همچنين با خارج ش��دن خاورميانه از اولويت 
اول امريكا و تضعيف لابي صهيونيس��ت در امريكا، 
واگرايي اسراييل و امريكا افزايشي است. وي با اشاره به 
بخش هاي مختلف سند استراتژي امنيت ملي امريكا، 
گفت: در سند امنيت ملي امريكا عنوان شده كه ايران 
مدل حكمراني غرب را زير سوال برده و الگوي جديدي 
از حكمراني به دنيا عرضه كرده است، لذا جبهه استكبار 
در تاش است تا قلب خاورميانه و ايران را تصرف كند. 
مشاور عالي فرمانده سپاه پاسداران انقاب اسامي 
با اشاره به اينكه موضوع حوادث اخير، زنان و مسائل 
صنفي هستند، گفت: گسترش قدرت و نفوذ انقاب 
اسامي باعث ترس امريكايي ها از قدرت گرفتن ايران 
و تهديد منافعش در منطقه شد؛ از اين رو با بزرگ كردن 
مس��اله زن و موج س��واري بر آن درصدد مهار قدرت 
تأثيرگذاري ايران بر كش��ورهاي منطقه شد، اما اين 

توطئه شوم شكست خورد.

استقلال بانك مركزي در ايران 
بد تفسير شده است

عضو مجمع تش��خيص مصلحت نظ��ام گفت: در 
مفهوم استقال بانك مركزي، هدفگذاري با دولت 
است، اما ابزارها در اختيار بانك مركزي خواهد بود.

محمدرضا باهنر نايب رييس كميسيون اقتصادي، 
بازرگاني و اداري مجمع، در اين جلسه با تشريح روند 
بررسي بند الف ماده ۷طرح بانك مركزي، اختافي 
بين مجلس ش��وراي اسامي و شوراي نگهبان، به 
تركيب پيشنهادي هيات عالي بانك مركزي اشاره 
كرد و گفت: اين ماده در جلسه گذشته صحن مجمع، 
به تصويب نرسيد و دوباره به كميسيون اقتصادي 

ارجاع شد.
محمد مخبر، مع��اون اول رييس جمهوري گفت: 
كميس��يون، گزارش��ي تطبيقي از مستقل بودن 
ساختاري بانك هاي مركزي در ساير كشورها تهيه 
و ارايه كند تا بتوان از تجربه جهاني در اين موضوع 
استفاده كنيم. همچنين بايد شرايط كشور در جنگ 

اقتصادي در نظر گرفته شود.
محس��ن رضايي هم در اين جلس��ه اظه��ار كرد: 
استقال بانك مركزي در ايران بد تفسير شده است، 
هدفگذاري با دولت است، اما ابزارها در اختيار بانك 
مركزي اس��ت. نبايد دچار افراط و تفريط شد. در 

ابتداي راه توسعه هستيم.
همچنين گزارشي از بررس��ي ۱5 كشور از جمله 
برخي كشورهاي همسايه در زمينه رابطه دولت و 
بانك مركزي، از سوي نماينده مركز پژوهش هاي 
مجلس ش��وراي اس��امي ارايه ش��د و ايرواني، به 
مواردي از شكس��ت اقتص��اد و نظام هاي بانكي در 
كشورهايي كه بانك مركزي آنان از دولت مستقل 

است، اشاره كرد.
در بخش ديگري از اين جلس��ه مجيد انصاري نيز 
گفت: بر اس��اس آيين نامه جديد مجمع، مصوبات 
مجمع نيازمند توافق و راي دو سوم اعضاي مجمع 
است و بايد به پيشنهادي برسيم كه جلسه مجمع 
به بن بست نرسد. در ادامه حجت الاسام والمسلمين 
بحريني از طراحان طرح در مجلس شوراي اسامي، 
پيشنهاد مطرح شده در جلسه گذشته صحن مجمع 

را نزديك ترين متن به مصوبه مجلس دانست.
اعضاي كميس��يون اقتص��ادي، اداري و بازرگاني 
مجمع در ادامه جلسه به تبادل نظر درباره استقال 
بانك مركزي و ماده ۷ طرح بانك مركزي پرداختند 
و بر پيشنهاد قبلي خود كه در صحن مجمع مطرح 

شده بود، اصرار كردند.

ارزيابي ۲۰۰۹ دستگاه در 
هجدهمين جشنواره شهيد رجايي

رييس سازمان اداري و اس��تخدامي كشور اعام 
كرد: در هجدهمين دوره از جشنواره شهيد رجايي 
۲00۹ دستگاه اجرايي در س��طح ملي و استاني 

مورد ارزيابي قرار مي گيرند.
ميثم لطيفي در نشس��ت خبري درباره جشنواره 
ش��هيد رجاي��ي اظهار ك��رد: هجدهمي��ن دوره 
جشنواره شهيد رجايي امسال با دوره هاي سابق 
تفاوت هايي دارد. يكي از اين تفاوت ها اين است كه 
امسال با استفاده از سياست هاي كلي نظام اداري و 

سند انتظار رييس جمهور و غيره تعيين مي شود.
وي افزود: يكي ديگر از اين تفاوت ها بهره مندي از 
ظرفيت ساير دس��تگاه ها، انديشگاه ها و مجموعه 
نخبگان است، چرا كه در دوران مردمي بايد جامعه 

نخبگاني نقش داشته باشند.
رييس س��ازمان اداري و استخدامي كشور نتايج 
جشنواره شهيد رجايي در روز برگزاري و با دقت 
و مس��تندات كامل در س��امانه دولت س��نج قرار 
مي گيرد، ادامه داد: شاخص ها به صورت دو سالانه 
به دستگاه هاي مختلف اعام شده است و امسال 
۲00۹ دس��تگاه در ق��وه مجريه و ق��وه قضاييه 
ارزيابي مي شوند كه امسال از قوه قضاييه، سازمان 
زندان ها، پزشكي قانوني و سازمان ثبت اسناد هم 
در اين جش��نواره براي اولين بار مورد ارزيابي قرار 

مي گيرند.
لطيفي با بيان اينكه هيچ كدام از دس��تگاه ها در 
س��طح عالي قرار ندارند، اعام كرد: دستگاه هاي 
اجراي��ي كه در اين جش��نواره در س��طح عالي و 
خوب قرار بگيرند، فوق الع��اده كارايي براي همه 
كاركنان در سالي كه انتخاب شوند، در نظر گرفته 
خواهد ش��د تا اين انگيزه براي همه كارمندان به 

وجود بيايد.
وي در پاسخ به سوال درباره اينكه آيا الزام قانوني 
و اجرايي براي برخورد با دستگاه هايي كه در سطح 
ضعيف قرار مي گيرد، وجود دارد، گفت: همانطور 
كه شاهد بوديد، برخي تغييرات در سال گذشته 
اتفاق افتاد كه بخشي از آن ناظر بر نتايج اعام شده 
از ارزيابي آن دستگاه در سال گذشته بود، البته در 
برخي مواقع پايين بودن عملكرد يك دستگاه به 
دليل نقصان هاي ديگر خارج از آن مجموعه است 
كه در اين حالت حتي آن دستگاه اجرايي نيازمند 

حمايت است.
رييس سازمان اداري و استخدامي كشور در پاسخ 
به سوالي درباره اينكه آيا نيروي انتظامي در سطح 
ملي و استاني در جش��نواره شهيد رجايي حضور 
دارد و ارزيابي مي ش��ود ؟ اظهار كرد: طبق قانون 
همه دستگاه هاي اجرايي براي شركت و مشاركت 
در جشنواره ش��هيد رجايي تكليف دارند. در اين 
ميان شهرداري ها، نيروي انتظامي، دادگستري، 
بانك ها و تامين اجتماعي جزو دستگاه هاي اجرايي 
هستند كه بيشترين مواجهه را با مردم دارند و در 
اين زمينه هر قدر بتوانيم كمك خواهيم كرد، در 
تعدادي از اس��تان ها نيروي انتظام��ي داوطلبانه 
شركت كرده است اما در سطح ملي حضور ندارد. 
البته در اين زمينه تكليف قانوني وجود دارد و قصد 

ما مچ گيري نيست بلكه تسهيل گري است.

از مسيرهاي جديد تا عبور از شيوه هاي سنتي

روزنامه تلگراف در تحليلي مطرح كرد

ساختارمالياتستانيدراقتصادايرانتغييرميكند؟

احتمال شكست غرب در جبهه اوكراين
»به نظر مي رسد ناتو اميدواري ها براي پيروزي اوكراين 
را كنار گذاشته است. يكي از مقام هاي ناتو گفته كه يك 
توافق صلح ممكن است با واگذاري اراضي اوكراين به 
روسيه در ازاي عضويت در اين ائتاف نظامي به انجام 

برسد.«
روزنامه تلگراف در سرمقاله اي مي نويسد: »اين اظهارت 
»استيان ينس��ن«، رييس دفتر ينس استولتنبرگ، 
دبيركل ناتو در اوكراين مايه نگراني و خش��م شده و 
اوكرايني ها حق هم دارند. ينس��ن بع��دا بابت روش 
بيان ديدگاه هايش عذرخواهي كرد اما گفته هايش را 
حذف نكرد. تاكيد بعدي استولتنبرگ بر اين مساله كه 
مذاكرات صلح بر اساس شرايط كي يف برگزار مي شود 
هم باعث نمي شود تا اين ظن از ميان برود كه ببينيم 
غرب واقعا چگونه اين جنگ را مي بيند و ينس��ن چه 

چيزي را افشا كرده است.
ارزيابي اخير اطاعاتي امريكا مش��خص كرد كه ضد 
حمله اوكراين عليه روسيه دس��تاوردها و اهدافي در 
زمينه قطع دسترسي ارتباط زميني مسكو با كريمه 
را محقق نمي كند. اين نتيجه گيري تاريك از س��وي 
برخي نشان مي دهد كه با وجود حمات هم از سوي 
روسيه و هم از سوي اوكراين، هيچكدام به آن اهداف 

مهم استراتژيك دست پيدا نخواهند كرد.
پاسخ به اين بن بست مشخص، اعمال فشار به اوكراين 
براي دست شستن از اراضي الحاقي به روسيه نيست 
بلكه تغيير در حقايق موجود است. اين مساله هم فقط 
با تاش هاي دو چن��دان در كمك به كي يف با منابع 
جنگي كافي به منظور عقب نش��اندن روسيه محقق 
مي شود كه اگر امسال نشود سال آتي صورت مي گيرد.

دو سال پس از عقب نشيني مفتضحانه از افغانستان، 
به نظر مي رسد غرب بار ديگر قرار است در آستانه يك 
شكست شرم آور قرار گيرد. يك توافق صلح با چنين 
ش��رايطي به منزله پيروزي براي روس��يه و شكست 
اوكراين اس��ت. چطور مي ش��ود كه تس��ليم اراضي 

مساله اي نباشد؟

در عوض ما بايد به كي يف حمايتي بدهيم كه تاكنون 
از ارايه آن عاج��ز بوده ايم. جديدتري��ن گزارش ها از 
واش��نگتن به ما مطالب جديدي ارايه نمي دهد. آنها 
فقط ارزيابي هاي يكس��ان در فوري��ه ۲0۲۳ را تاييد 
مي كنند كه پيش بيني مي كرد كمبودها در ارس��ال 
تجهيزات و تقويت نيرو به شكست ضد حمله اوكراين 

منجر مي شود.
به عبارت ديگر، آنچه امروز شاهدش هستيم شكست 
غرب در پايبندي به اصولش است. واشنگتن و برلين 
به جاي اتخاذ اقدامي قاطع در اوايل سال جاري ميادي 
براي تضمين تجهيز مناسب، به اوكراين تاكيد كردند 
تا بر اساس دكترين تاكتيكي ناتو مبارزه كند و در عين 
حال، اوكراين را از ابزار انجام آن محروم كردند. غرب 
به ارسال قطره چكاني جنگ افزار نظامي، دعوا بر سر 
ارس��ال تانك ها، جنگنده هاي اف-۱۶، سيستم هاي 
موشكي تاكتيكي ATACMS و گلوله هاي خوشه اي 
كه ب��راي موفقيت كي يف حياتي هس��تند، مبادرت 
ورزيده اس��ت. پس از چندين ماه ع��ذاب آور، امريكا 
در نهايت مهمات خوش��ه اي را ب��راي اوكراين تامين 
ك��رد و در روزهاي اخير با بي ميلي ارس��ال اف-۱۶ از 
دانم��ارك و هلند را به كي يف تاييد كرده اس��ت. اگر 
جو بايدن، رييس جمهوري امريكا درس��ت زماني كه 
ولوديمير زلنس��كي، رييس جمه��وري اوكراين كه 
اولين بار براي اين جنگنده ها درخواس��ت داد، همان 
تفكر »اقدام در همان روز« وينس��تون چرچيل را پي 
مي گرفت، الان اوكرايني ها مي توانس��تند نيروهاي 
روسي را در اوكراين هدف قرار دهند. اما اكنون تا سال 
آتي ميادي نيروهاي اوكرايني نمي توانند در آسمان 
كاري از پيش ببرند. حتي الان هم، اولاف ش��ولتس، 
صدراعظم آلمان خواستار مذاكرات صلح بيشتر است 
درحالي كه همچنان درباره تامي��ن كردن يا نكردن 
فوري موشك هاي كروز »تاوروس« مورد نياز اوكراين 
تعلل مي كند. ايده مذاكرات صلح در اين ش��رايط اگر 

خطرناك نباشد حتما مسخره و مضحك خواهد بود.

هرگونه تاشي كه تاكنون انجام شده به جز يكسري 
گفت وگوهاي بي معنا، چيز ديگري نبوده است. مساله 
شكست در صحنه نبرد به كنار، به جز چين هيچ كشور 
ديگري نمي تواند به ولاديمير پوتين، رييس جمهوري 
روسيه فشار وارد كند تا احتمالا ارتش خود را از اراضي 
تح��ت كنترل خارج كند. همچني��ن با وجود حضور 
ش��ي جين پينگ، رييس جمهوري چين در نشست 
صلح اوكراين در جده عربس��تان، او به دنبال مجبور 
كردن پوتين نيس��ت چون آن را باعث قوي تر شدن 

غرب مي بيند.
در اين مي��ان، طرح جايگزين براي اوكراين به منظور 
پيوس��تن به ناتو پس از واگذاش��تن مناطق بزرگي از 
قلمروي خود، مضحك و خنده دار است. به جز اينها، 

پوتين با گسترش ناتو هم موافق نيست.
ام��ا حتي اگ��ر چنين هم ش��ود و اوكراي��ن خود را 
تسليم روسيه كند پيوس��تن به ائتافي كه خودش 
را كنار مي كشد، ديگر ارزش��ي ندارد. اين به معناي 
واقعي شكس��ت ناتو در تضمين برتري متحدش در 
مهم ترين درگيري نظامي در اروپا از زمان تش��كيل 

آن خواهد بود.

   اوكراين سه گزينه خطرناك دارد
»پل رونژايمر« معاون سردبير بيلد آلمان در تحليل 
خود نوش��ته اس��ت: اگر تاش ه��اي كنوني كي يف 
شكست بخورد، نيروهاي روسي ممكن است حمات 
خود را تشديد كرده و اراضي بيشتري را تحت كنترل 

خود درآورند.
در اين مقاله آمده اس��ت: اوكراين مي تواند به تاش 
خود براي شكستن دفاع روسيه حتي با توجه به اينكه 
دستاوردي قابل توجه تاكنون كسب نكرده، ادامه دهد.

تاكنون دولت ولوديمير زلنس��كي، رييس جمهوري 
اوكرايني خوشبين بوده و مصمم به ادامه كارزار خود 
است. گزارش شده اگر اين ضد حمله در دستيابي به 
دستاوردهايي قابل ماحظه و چشمگير تا پايان سال 

جاري ميادي شكس��ت بخورد و به نتيجه اي نرسد، 
كي يف يك ضد حمله ديگر را در بهار سال آتي ميادي 

انجام خواهد داد.
نويسنده اين مقاله مدعي است كه مقام ها در كي يف 
به شدت بابت انتقادها از تاكتيك هاي اين ضد حمله در 

ميان كشورهاي غربي خسته و نااميد شده اند.
معاون س��ردبير نش��ريه بيلد همچنين پيش بيني 
مي كند: يك مسير ديگر پيش روي اوكراين ادامه ضد 
حمله و همزمان حضور در مذاكرات صلح با روس��يه 
است. چنين تغيير موضعي از س��وي زلنسكي براي 

مردم اوكراين سخت خواهد بود.
اين در حالي است كه زلنس��كي اكتبر سال گذشته 
مي��ادي حكمي را امضا كرده ك��ه مذاكرات با طرف 
روس��ي يعني ولاديمير پوتين را ممنوع كرده است و 
نظرسنجي هاي اخير نشان مي دهد كه ۷۲ درصد از 

مردم اوكراين نيز مخالف گفت وگو با روسيه هستند.
در بدترين س��ناريوي مطرح ش��ده از س��وي معاون 
سردبير نشريه بيلد، مساله توقف حمله، انتصاب فردي 
از دولت روسيه و به صورت بالقوه تحت كنترل درآمدن 
بخش هايي از خاركيف توسط مسكو بيان شده است. 
البته چنين چيزي محتمل نيس��ت چون روسيه در 

تاش براي احياي ضررهاي خود است.
اوايل ژوئن س��ال جاري ميادي، ارتش اوكراين ضد 
حمله اي را عليه نيروهاي روسي و با هدف بازپس گيري 
اراضي خود تحت كنترل روس��يه در ش��رق و جنوب 
شرق آغاز كرده است. اما با وجود حمايت هاي گسترده 
از س��وي غرب، نيروهاي اوكرايني به دس��تاوردهاي 

چنداني نرسيده اند.
بر اساس اعام وزارت دفاع روسيه، اين عمليات باعث 
كشته ش��دن ۴۳ هزار اوكرايني و از بين رفتن 5000 

قطعه ساح و مهمات شده است.
مقام هاي ارش��د كي يف و برخي از كشورهاي غربي 
اذعان كرده اند كه اين فشارها نتوانسته انتظارات اوليه 

را برآورده كند و آهسته تر از پيش بيني هاست.



معاون وزير نفت و مديرعامل شركت ملي گاز ايران اعلام 
كرد: در دولت سيزدهم، بيش از ۵۲۹۷ روستا با ۳۰۷ هزار 
خانوار و ۴۱ ش��هر با ۹۴ هزار خانوار به ش��بكه گاز كشور 
متصل ش��ده اند. به گزارش ايسنا، مجيد چگني گفت: با 
توسعه گازرساني در كشور پس از انقلاب اسلامي، ۹۸.۶ 
درصد جمعيت شهري و ۸۶.۳ درصد جمعيت روستايي 
زير پوشش شبكه گازرساني كشور قرار گرفتند كه اين عدد 
به منزله برخورداري ۲۷.۵ ميليون مشترك از اين نعمت 
الهي اس��ت. وي افزود: از زمان آغاز به كار دولت سيزدهم، 
بيش از ۶۸ هزار ميليارد تومان سرمايه گذاري در حوزه ها 
و بخش هاي مختلف صنعت گاز )پروژه هاي گازرس��اني 
روس��تايي و ش��هري، خطوط انتقال گاز و ايستگاه هاي 
تقويت فش��ار، پالايش��گاه ها و امور پژوهشي( انجام شده 
است. معاون وزير نفت در امور گاز تصريح كرد: در دو سال 
گذشته، ۳۸.۶ هزار ميليارد تومان در پروژه هاي روستايي 
و شهري، ۱۹.۶ هزار ميليارد تومان در مهندسي و توسعه 
گاز، ۲.۹ هزار ميليارد تومان در انتقال گاز، ۲.۴ هزار ميليارد 
تومان در پروژه هاي پالايشگاهي و ۴.۷ هزار ميليارد تومان 
در حوزه پژوهش سرمايه گذاري شده است. چگني با بيان 
اينكه امس��ال نيز در مجموع، ۶۹.۳ ه��زار ميليارد تومان 
سرمايه گذاري پيش بيني شده اس��ت، گفت: از اين رقم، 
۳۴.۵ هزار ميليارد تومان در پروژه هاي روستايي و شهري، 
۲۳.۴ هزار ميليارد تومان در پروژه هاي مهندسي و توسعه 
گاز، ۲.۴ هزار ميليارد تومان در پروژه هاي انتقال گاز و ۹ هزار 
ميليارد تومان در بخش پالايشگاهي پيش بيني شده است.

وي افزود: براي دولت س��يزدهم، توس��عه گازرساني در 
مناطق و استان هاي محروم به اندازه ديگر استان ها حائز 
اهميت است و تلاش شده طي اين دو سال، بيشتر شهرها 
و روستاهاي اين استان ها گازدار شوند. مديرعامل شركت 
ملي گاز ايران تصريح كرد: در دو سال گذشته به هفت شهر 
و ۱۴۵ روستا در استان سيستان و بلوچستان و سه شهر و 
۲۴ روستا در استان هرمزگان گازرساني شده است. چگني 
درباره  پروژه هاي اولويت دار ش��ركت ملي گاز ايران گفت: 
تقويت شبكه گاز ش��مال شرق كشور از جمله مهم ترين 
پروژه هاي شركت ملي گاز ايران است كه در اين چارچوب 
و ب��ا توجه به تأكيد وزير نفت، عمليات اجرايي پروژه خط 
دوراهي دشتك - زابل به سربيشه به طول ۳۰۰ كيلومتر، 
اح��داث خط صالح آباد - تربت جام به طول ۷۰ كيلومتر و 
تأسيسات تقويت فش��ار آرادان كه امسال به بهره برداري 
مي رس��د، جاي مي گي��رد. وي اظهار كرد: اي��ن پروژه ها 
به منظور تقويت رينگ شرقي كشور و افزايش پايداري انتقال 
گاز در محورهاي تايباد و تربت جام است. مديرعامل شركت 
ملي گاز ايران درباره پروژه هاي تقويت شبكه گاز در شمال 
كش��ور گفت: براي تقويت حوزه شمال كشور و عمليات 

اجرايي خط تقويتي دوم اردبيل به طول ۵۵ كيلومتر، خط 
نهم سراسري از اهواز به كوهدشت به طول ۴۰۰ كيلومتر و 
تأسيسات تقويت فشار اهواز آغاز و مطالعات فني- مهندسي 
امتداد خط نهم سراسري از مياندوآب به تبريز و فاز دوم تبريز 
تا بازرگان هم انجام شده است. چگني طرح هوشمندسازي 
شبكه توزيع گاز را ديگر پروژه اولويت دار شركت ملي گاز 
ايران برش��مرد و افزود: اجراي اين پروژه از تكاليف قانوني 
است كه به عهده ش��ركت ملي گاز قرار دارد. وي تصريح 
كرد: پارسال مهندس مش��اور پروژه انتخاب شد و بزودي 
با فراخواني كه شركت مهندسي و توسعه گاز ايران منتشر 
خواهد كرد، اجراي طرح به صورت پايلوت در ۶ استان كشور 
انجام شده اس��ت و پس از آن، پروژه در سراسر كشور اجرا 
خواهد شد و اميدواريم بتوانيم ۲۷ ميليون كنتور را هوشمند 
كنيم. مديرعامل شركت ملي گاز ايران با بيان اينكه پروژه 
هوشمندسازي تجربه موفقي در كشورهاي ديگر قلمداد 
مي شود، گفت: اجراي اين پروژه ها ۱۰ سال در كشورهاي 
اروپايي زمان برده و از اين رو بايد در نظر داشت كه اين پروژه، 
كوتاه مدت نخواهد بود. اجراي پروژه هوشمندسازي افزون 
بر اينكه سبب بهبود مديريت و كنترل مصرف مي شود، 

منافع زيادي براي مشتركان و مصرف كنندگان هم دارد، 
از جمله اينكه مشتركان مي توانند گاز صرفه جويي شده را 
در بازار انرژي بفروشند. چگني با بيان اينكه امسال شاهد 
افزايش ۱۶ درصدي صادرات گاز و ۲۲ درصدي گاز مايع 
)ال پي جي( بوديم، اظهار كرد: تمديد قرارداد صادرات گاز به 
عراق در حال نهايي سازي است. وي افزود: تركيه هم مايل به 
تمديد قرارداد خريد گاز از ايران است، ضمن اينكه مذاكرات 
براي صادرات گاز به عمان، احياي قرارداد پاكستان و تجارت 
گاز با روسيه ادامه دارد و كشورهاي اروپايي مذاكراتي براي 
واردات گاز از ايران از مسير تركيه با ما انجام داده اند كه هنوز 
به ثمر ننشسته است. مديرعامل شركت ملي گاز ايران گفت: 
با تسويه بدهي تركمنستان در سه قسط، حجم سوآپ گاز از 
اين كشور را از روزانه ۴.۵ به ۸ ميليون مترمكعب رسانده ايم.

چگني تصريح ك��رد: طبق تازه تري��ن بولتن آماري 
سازمان كشورهاي صادركننده نفت )اوپك(، خالص 
صادرات گاز ايران در سال ۲۰۲۲ و ۲۰۲۱ ميلادي به 
ترتيب حدود ۱۸.۷۹ و ۱۸.۴۳ ميليارد مترمكعب بوده 
و نسبت به سال ۲۰۲۰، بيش از ۶۰ درصد رشد داشته 
است. وي تصريح كرد: جهش صادرات گاز در دو سال 

گذش��ته در حالي رقم خورد كه ايران از سال ۱۴۰۰ 
به صورت جدي وارد ناترازي گاز در فصل زمستان شده، 
اما نه تنها به تعهدهاي صادراتي خود در طول سال عمل 

كرده، بلكه اين مقدار را افزايش داده است.
معاون وزير نفت در ام��ور گاز درباره امضاي قرارداد 
تمديد و افزاي��ش صادرات گاز ايران به ارمنس��تان 
گفت: صادرات گاز ايران به ارمنس��تان در چارچوب 
قرارداد تهاتر انرژي بين دو كش��ور انجام مي شود و 
مذاكرات هيات هاي كارشناسي دو كشور بر موضوع 
دوره قرارداد، مقدار صادرات و ضريب تبادل برق و گاز 
متمركز بوده اس��ت. چگني افزود: در اين زمينه و بر 
اساس الحاقيه جديد، حجم گاز صادراتي به ارمنستان 
افزايش يافت��ه و ضريب تهاتر گاز با ب��رق نيز به نفع 
ش��ركت ملي گاز ايران اصلاح شده و مدت قرارداد تا 
سال ۲۰۳۰ تمديد شده است. خط لوله صادرات گاز 
ايران به ارمنستان ظرفيت انتقال سالانه بيش از يك 
ميليارد مترمكعب گاز طبيعي به ارمنستان را دارد كه 
طي دوره بهره برداري، فقط از حدود يك سوم ظرفيت 

اين خط استفاده شده است.
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روسيهبزرگترين
صادركنندهنفتبهچينماند

آمار رس��مي دولت چين نشان داد روسيه در ماه 
ژوييه، بزرگ تري��ن صادركننده نف��ت به چين 
ماند اما كاه��ش تخفيف ها، باعث ش��د واردات 

محموله هاي روسي كمتر از ماه هاي قبل شود.
به گزارش ايسنا، داده هاي اداره كل گمرك چين 
نش��ان داد كه واردات نفت روس��يه به چين در 
ژوييه نسبت به مدت مش��ابه سال گذشته، ۱۳ 
درصد رشد كرد و به ۸.۰۶ ميليون تن معادل ۱.۹ 

ميليون بشكه در روز رسيد. 
واردات نف��ت از روس��يه در هفت ماه نخس��ت 
سال ۲۰۲۳، رش��د ۲۵ درصدي نسبت به مدت 
مشابه سال گذش��ته داشت و به ۶۰.۶۶ ميليون 

تن رسيد.
واردات نفت چين از عربستان سعودي، به ۵.۶۵ 
ميليون تن رس��يد كه ۱۴ درصد در مقايس��ه با 
ژوييه س��ال گذش��ته و ۳۱ درصد در مقايسه با 

ژوئن، كاهش داشت.
با توج��ه به اقدام رياض در افزايش قيمت فروش 
نفت ب��ه خريداران آس��يايي در ژويي��ه، انتظار 
مي رف��ت صادرات نفت عربس��تان س��عودي به 
پالايشگاه هاي آس��يايي در اين ماه كاهش پيدا 
كند. عربستان س��عودي همچنين برنامه هايي 
را براي كاهش بيش��تر توليد و رس��اندن سطح 
توليد به ۹ ميليون بشكه در روز در مقايسه با ۹.۶ 

ميليون بشكه در روز در ژوئن، اعلام كرد.
با وجود تحريم هاي غربي و مكانيزم سقف قيمت 
گروه هفت براي فروش نفت روسيه، گريد نفتي 
»اس��پو«، نزديك به قيمت گريدهاي پايه بازار 
معامله ش��ده است كه ناش��ي از تقاضاي قوي از 

سوي خريداران هندي و چيني بوده است.
 قيمت نفت »اسپو« براي تحويل در ژوييه، پنج تا 
شش دلار در هر بشكه ارزان تر از قيمت نفت برنت 
بود؛ در حالي كه اي��ن اختلاف قيمت در مارس، 

هشت دلار و ۵۰ سنت بود.
تقاض��اي داخلي بالات��ر در روس��يه احتمالا به 
كاهش صادرات نفت از س��وي اين كشور منجر 

خواهد شد. 
برآورد شده كه صادرات از بنادر غربي روسيه در 
ژوييه، بر مبناي ماه به ماه، ۱۸ درصد كاهش پيدا 
ك��رده و منعكس كننده افزايش تقاضاي داخلي 

براي پالايش نفت بوده است.
پالايشگاه هاي چيني از معامله گران واسطه براي 
انجام امور حمل و بيمه محموله هاي نفت روسيه 
اس��تفاده مي كنند تا از نق��ض تحريم هاي غربي 

اجتناب كنند.
صادركنندگان ديگر شاهد رشد سهم بازارشان 
براي جب��ران عرضه كمتر از س��وي عربس��تان 
سعودي و روسيه بوده اند. صادرات آنگولا در ژوييه 
نسبت به ماه پيش از آن، ۲۷ درصد رشد كرد و به 

۵۷۴ هزار و ۵۸۱ بشكه در روز رسيد.
ص��ادرات امريكا ب��ه چي��ن در ژوييه ب��ه روند 
رشدي كه داشت، ادامه داد و با وجود تنش هاي 
ژئوپليتيكي، نس��بت به ژوييه سال گذشته، پنج 
برابر ش��د. ميزان صادرات امريكا، به ۱۶۱ هزار و 

۲۷۵ بشكه در روز رسيد.
بر اس��اس گزارش رويترز، واردات نفت از مالزي 
در ژوييه، ۱۶ درصد نس��بت به مدت مشابه سال 
گذشته رشد كرد و به ۹۱۱ هزار و ۹۲۶ بشكه در 
روز رسيد. مالزي اغلب نقطه واسطه براي مبادله 

محموله هاي نفت تحريم شناخته مي شود.

ايرانازكدامكشورها
ميتواندبنزينواردكند؟

ريي��س هيات مدي��ره اتحادي��ه صادركنندگان 
فرآورده هاي نفت، گاز و پتروشيمي ايران ادعاي 
ممانعت روسيه براي صادرات بنزين از كشورهاي 

آسياي ميانه به ايران را تكذيب كرد.
سيدحميد حس��يني در گفت وگو با ايلنا، درباره 
واردات بنزين از كش��ورهاي آسياي ميانه اظهار 
داشت: البته بنزيني كه از روسيه به قزافستان و 
ازبكس��تان صادر مي ش��ود براي بازار افغانستان 
و تركمنستان مناسب اس��ت و توجيه اقتصادي 
ندارد ك��ه بخواهد به ايران صادر بش��ود، ما قادر 
هس��تيم از خليج فارس با ش��رايط و تناژ بالاتر 
خريداري و از طريق خط لوله سراس��ري توزيع 

كنيم. 
وي افزود: اگر نياز به واردات از شمال كشور باشد 
امكان خريد مس��تقيم از روس��يه و بارگيري از 
آستاراخان وجود دارد، ضمنا مي توانيم نسبت به 
واردات از تركمنستان اقدام كنيم، البته كيفيت 

بنزين تركمن ها به خوبي روسيه نيست.
ريي��س هيات مدي��ره اتحادي��ه صادركنندگان 
فرآورده هاي نفت، گاز و پتروشيمي ايران ادعاي 
ممانعت روسيه براي صادرات بنزين از كشورهاي 

آسياي ميانه به ايران را تكذيب كرد. 
وي تاكيد كرد: در س��ال گذش��ته و امسال چند 
محموله از تركمنستان و امارات وارد شده است 
ولي با وجود تخصيص بودجه ۶۰۰ ميليون دلاري 
ب��راي واردات بنزين؛ ش��ركت پالايش و پخش 
اعلام كرده كه توانس��ته نياز داخل را با افزايش 
۱۰ ميليون ليتري در توليد و اس��تفاده از ذخاير 
اس��تراتژيك تامين كند. قطعا واحدهايي نظير 
ستاره خليج فارس، پتروشيمي نوري )برزويه(، 
ش��ازند و مارون در اين رابطه توانسته اند كه در 
تامين مواد اوليه مورد نياز توليد بنزين به شركت 
پالايش كمك كنند. حس��يني با اش��اره به رقم 
توليد و مصرف خاطرنش��ان كرد: مصرف بنزين 
كشور گاهی تا ۱۲۴ ميليون ليتر در روز گزارش 
شده و توليد معمول پالايشگاه ها نيز حدود ۱۰۵ 

ميليون ليتر است.

اصرارامريكابهدزدي
باتخليهنفتتوقيفشدهايران

يك رسانه امريكايي با بررسي رصد تردد كشتي ها خبر 
داد كه تخليه نفت توقيف شده ايران در ساحل تگزاس و 
انتقال آن به يك نفتكش ديگر آغاز شده است. به گزارش 
فارس، طبق خبري كه خبرگزاري »آسوشيتدپرس« 
منتشر كرده، تخليه يك محموله نفت خام توقيف شده 
ايران توسط امريكا در ساحل تگزاس آغاز شده است. يك 
منبع رسانه اي در امريكا با انتشار يك گزارش، به اصرار اين 
كشور براي دزدي اموال ايران با آغاز تخليه نفت توقيف 
ش��ده ايران در ساحل تگزاس اذعان كرد. بنا بر گزارش 
آسوشيتدپرس، عمليات تخليه محموله نفتكش »سوئز 
راجان« كه حامل نفت ايران بوده و ماه هاس��ت كه در 
ساحل تگزاس بلاتكليف مانده بود، آغاز شده است. بنا بر 
روايت اين رسانه امريكايي، تحليل رصد تردد كشتي ها 
نشان مي دهد كه عمليات انتقال محموله نفتكش سوئز 
راجان به يك نفتكش ديگر به نام »مستر يوفريتس« 
)the Mr. Euphrates( در ح��ال انجام اس��ت. به 
گزارش آسوش��يتدپرس، انتقال محموله نفت توقيف 
ش��ده ايران به يك نفتكش ديگر در فاصله حدود ۷۰ 
كيلومتري جنوب شرق هيوستون ايالت تگزاس انجام 
شده است. بررسي ها نشان مي دهند نفتكش »مستر 
يوفريت��س« )the Mr. Euphrates( تحت پرچم 
ليبريا است. پيش از اين در خبرها آمده بود كه به رغم 
صدور مجوز دولت امريكا براي تخليه نفت توقيف شده 
ايران در تگزاس، تمايلي به تخليه اين محموله توقيف شده 
وجود ندارد چرا كه نماينده هاي تجاري نگرانند چنانچه 
كشتي اي اقدام به انتقال نفت توقيف شده ايران بكند 
توسط مشتري ها كنار گذاشته خواهد شد. سوئز راجان 
يك نفتكش تحت پرچم جزاير مارشال است كه از تاريخ 
۳۰ ماه مه )۹ خرداد( در س��احل »گالوستون« واقع در 
۸۰ كيلومتري شهر هيوستون، پرجمعيت ترين شهر 
ايالت تگزاس لنگر انداخته، اما كارگزاران شركت هاي 
كش��تي راني از قبول آن امتناع مي كنند. اين نفتكش 
به دليل اندازه و وزنش نمي تواند وارد اسكله شود و لازم 
است نفت خام آن توسط كارگزاران شركت هاي باربري 
به كشتي هاي كوچك تر منتقل ش��وند.  خبرگزاري 
آسوشيتدپرس به س��راغ نمايندگي ايران در سازمان 
ملل رفته و از اين نمايندگي خواس��تار واكنش به خبر 
آغاز تخليه نفت شده اما واكنشي دريافت نكرده است. 
به گزارش اين رسانه امريكايي، تاخير چند ماهه در آغاز 
تخليه نفت توقيف شده ايران به »موضوعي سياسي« 
براي دولت جو بايدن در امريكا تبديل شده بود. چندي 
قبل بود كه گروهي از سناتورهاي امريكايي از هر دو حزب 
دموكرات و جمهوري خواه با انتشار نامه به كاخ سفيد، 
خواس��تار توضيح دولت درباره سرنوشت نفت توقيف 
شده ايران شدند. سناتورهاي امريكايي كه به همانند 
ديگر مقام هاي اين كش��ور به دزدي و سرقت از اموال 
ايران عادت كرده اند، در نامه خود خواستار توقيف نفت 
ايران و استفاده از آن به نفع قربانيان ادعايي از »تروريسم 
ايران« شدند؛ ش��امل پرداخت غرامت به خانواده هاي 
متاثر از حمله ۱۱ سپتامبر ۲۰۰۱، تسخير لانه جاسوسي 
و ديگر موارد. فش��ارهاي قانونگذاران كنگره بعد از آن 
آغاز ش��د كه ابتدا گزارش هاي يك شركت خصوصي 
ضد ايراني در امريكا به نام »اتحاد عليه ايران هسته اي« 
)UANI( زير ذره بين دولت امريكا قرار گرفت. اين گروه 
با استناد به تصاوير ماهواره اي و داده هاي مربوط به رصد 
تردد كشتي ها سوئز راجان را به حمل نفت تحريم شده 
اي��ران متهم كرده ب��ود.  طبق گزارش قبل��ي روزنامه 
وال اس��تريت ژورنال، دولت امريكا بعد از گزارش هاي 
UANI اقدام به اعلام جرم عليه مالك يوناني نفتكش 
مذكور كرد. اين روزنامه امريكايي وال استريت ژورنال 
نخستين رسانه اي بود كه گزارش داده بود دادستان هاي 
فدرال امريكا قادر به فروش ۸۰۰ هزار بشكه نفت ايران در 

نفتكش سوئز راجان نيستند.
وال  استريت ژورنال در آن گزارش به نقل از مقام هاي 
مطلع نوشته بود نفت مذكور در يك نفتكش يوناني 
قرار دارد كه در س��احل تگزاس مس��تقر ش��ده اما 
ش��ركت هاي امريكايي از بيم اق��دام تلافي جويانه 
ايران تمايلي به تخليه محموله آن ندارند. مقام هاي 
جمهوري اس��لامي ايران طي هفته هاي گذشته به 
امريكايي ها درباره تبعات اصرار آنها بر دزدي از اموال 

مردم ايران و تخليه اين نفتكش هشدار داده اند.

قيمتسوختواصلاحات
تدريجي

 زمان تصميم گيري كند تا از هزينه هاي اقتصادي 
و اجتماعي آن كاس��ته شود. بدون ترديد در حال 
حاضر راهكار درس��ت افزايش قيمت دس��توري 
نيس��ت. بلكه سياس��ت گذار باي��د درك كند كه 
اولويتش كنترل تورم و كاستن از فشار تحريم ها 
براي توس��عه مراودات خارج��ي و بهبود فضاي 
كس��ب وكار اس��ت. با رف��ع تحريم ه��ا، افزايش 
درآمدهاي نفتي و بهبود معيش��ت، شرايط براي 
اصلاحات ساختاري از جمله واقعي سازي قيمت 
حامل هاي ان��رژي نيز فراهم خواهد ش��د كه بار 

سنگيني را از روي دوش دولت برمي دارد.

ركوردشكنيتلخدربورس
 معاملات و نه در سياست گذاري ها ديده نمي شود 
و در ص��ورت ادامه اين رون��د، فاجعه رخ مي دهد و 
بازار از اينكه هست بدتر خواهد شد. در اين صورت 
وضعيت ديگر قابل  كنترل نخواهد بود و شايد بازار 
با افت هايي مواجه ش��ود كه سقوط سال ۹۹ را نيز 
فراموش و ارديبهشت سال جاري جايگزين مرداد 
۹۹ شود. اگر مس��وولان اقدام عملي انجام ندهند 
وضعيت ب��ازار رو به وخامت مي رود و نش��انه اي از 

برگشت نيز ديده نمي شود.

معاون وزير نفت: 

عضو كميسيون انرژي مجلس در گفت وگو با »تعادل« مطرح كرد 

با راي نمايندگان مجلس 

تمديد قرارداد صادرات گاز به عراق در حال نهايي سازي است

توسعه همزمان سهم CNG و LPG در سبد سوخت در دستور كار وزارت نفت

دانشبنيانهاپررنگترازگذشتهدرصنعتنفت

كليات سهم دستگاه هاي اجرايي در اعطاي قير به تصويب مجلس رسيد

مديرعامل ش��ركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي ضمن 
تأكيد بر توسعه همزمان صنعت س��ي ان جي و ال پي جي 
براي تنوع بخشي در سبد س��وخت گفت: لازم است سهم 
اين دو در سبد سوخت كشور به ۲۵ درصد برسد. به گزارش 
تس��نيم، علي اكبر نژادعلي در آيين توديع و معارفه مدير 
طرح سي ان جي با تجليل از خدمات شايسته محمدحسين 
باقري، مدير پيشين طرح سي ان جي و آرزوي توفيق براي 
مدير جديد، به تاريخچه شكل گيري صنعت سي ان جي در 
دنيا از س��ال ۱۹۳۰ ميلادي اشاره كرد و گفت: اين صنعت 

راهبردي با توجه با ناترازي بين توليد و مصرف بنزين بسيار 
راهگشاست و بايد بيش از پيش براي گسترش و توسعه آن 
گام برداشت. وي با تأكيد بر اهميت توسعه اين صنعت در 
شرايط فعلي بيان كرد: بزرگ ترين كشور در احداث جايگاه 
و مصرف سي ان جي به ترتيب چين، پاكستان و ايران است 
كه با توجه به اينكه ايران در جايگاه سوم قرار دارد، بايد سهم 
اين فرآورده را در س��بد سوخت كش��ور به منظور كاهش 
سوخت هاي فسيلي توسعه داد. رييس هيات مديره شركت 
ملي پخش فرآورده ه��اي نفتي افزود: با توج��ه به برآورد 

ريالي، بين سال هاي ۸۳ و ۸۸ هرچه دولت براي راه اندازي 
سي ان جي هزينه كرده بود، برگشت و موجب كاهش واردات 
شد، ضمن اينكه از سال ۸۸ تاكنون درآمد به دست آورديم كه 
اگر اين صنعت نبود، فاصله زيادي بين توليد و مصرف داشتيم. 
نژادعلي ادامه داد: هم اكنون مصرف روزانه سي ان جي ۲۳ تا 
۲۴ ميليون مترمكعب است و اين ظرفيت وجود دارد كه ۳۵ 
تا ۴۰ ميليون مترمكعب سي ان جي در كشور توزيع شود. 
وي با تأكيد بر اطلاع رساني و تبليغات در حوزه سي ان جي، 
هوشمندسازي در صنعت سي ان جي و ادامه اجراي طرح 

دوگانه سوز كردن خودروهاي شخصي، بررسي مشكلات 
و تنگناهاي موجود و ارايه راهكارها به منظور پيشبرد اهداف 
تعيين شده و تلاش براي توسعه صنعت سي ان جي و ارتقاي 
آن با توجه به ضريب نفوذ شهري و روستايي شبكه گاز كشور 
را بعضي از وظايف مدير جديد اعلام كرد. در پايان اين آيين، 
ضمن قرائت حكم رحمان س��الاري ازسوي رييس روابط 
عمومي شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي ايران، با اهداي 
لوحي از خدمات محمدحسين باقري، مدير پيشين طرح 

سي ان جي قدرداني شد.

عضو كميس��يون انرژي مجلس، با بيان اينكه الان شرايط 
براي حضور دانش بنيان ها در صنعت و توليد كشور نسبت به 
گذشته به مراتب بهتر است گفت: اميدواريم تغييرات بهتري 
در اين حوزه با حمايت دولت و مجلس از دانش بنيان ها اتفاق 
بيفتد. دانش بنيان  هاي نفتي كمك مهمي در زمينه صادرات 
خدمات فني و مهندسي به كشور امريكاي جنوبي و افزايش 
سهم تجارت نفت ايران در دو سال اخير داشتند و از اين نظر 
بايد نگاه به مسير دانش بنيان صنايع بزرگ داشته باشيم. 
مالك شريعتي، عضو كميسيون انرژي مجلس، در گفت وگو 

با خبرنگار »تعادل«، در مورد اس��تفاده صنعت نفت و گاز از 
دانش بنيان ها، گفت: در بازديدي كه از نمايش��گاه صنعت 
نفت  وگاز داشتم به اين نتيجه رسيدم كه در گذشته حضور 
شركت ها و نماينده شركت هاي خارجي در واردات تجهيزات 
و تكنولوژي و فناوري بيشتر بود، اما الان مقداري ورق برگشته 
است و عمده شركت هاي فعال در صنعت نفت وگاز و بالاي 
پنجاه درصد خودش��ان توليد كنن��ده و تامين كننده براي 
حوزه تجهيزات صنعت نفت شده اند. عضو كميسيون انرژي 
مجلس اظهار كرد: عمده اين موضوعات هم مبتني بر دانش 

بنيان هاست خوشبختانه تمركزي كه سال هاي اخير بروي 
توسعه دانش بنيان ها در كشور اتفاق افتاد خوب بوده است 
كه البته تحريم هم بي تاثير نبوده است كه ما به فضاي داخلي 
تكيه كنيم. نماينده مردم تهران در مجلس گفت: الان شرايط 
براي حضور دانش بنيان ها در صنعت و توليد كشور نسبت به 
گذشته به مراتب بهتر است و اميدواريم تغييرات بهتري در اين 
حوزه با حمايت دولت و مجلس از دانش بنيان ها اتفاق بيفتد. 
وي تاكيد كرد: حتما ما در ساير حوزه ها نيز مي توانيم دانش 
بنيان ها را وارد كنيم و همانند حوزه نفت موفق عمل كنيم 

اگر به توان داخلي و شركت هاي دانش بنيان اعتماد كنيم 
قطعا موفق مي شويم. در صنايع دفاعي كه متكي به خودمان 
هستيم در تمامي حوزه ها از ساخت و مكانيك بگير تا هواوفضا 
متكي به دانش خودمان هستيم و اين نشان مي دهد ما چنين 
تواني داريم و بايد از آن در تمامي حوزه ها بهره ببريم. دانش 
بنيان  هاي نفتي كمك مهمي در زمينه صادرات خدمات فني 
و مهندسي به كشور امريكاي جنوبي و افزايش سهم تجارت 
نفت ايران در دو س��ال اخير داشتند و از اين نظر بايد نگاه به 

مسير دانش بنيان صنايع بزرگ داشته باشيم.

نمايندگان مجلس شوراي اسلامي با كليات طرح دوفوريتي 
اصلاح بند »ك« تبصره )۱( قانون بودجه سال ۱۴۰۲ كه به 
سهم دستگاه هاي اجرايي در ميزان اعطاي قير اختصاص 
دارد، موافقت كردند. به گزارش ايرنا، در جلسه علني روز 
يكشنبه - ۲۹ مردادماه - مجلس شوراي اسلامي، گزارش 
كميس��يون عمران در مورد ط��رح دوفوريتي اصلاح بند 
»ك« تبصره )۱( قانون بودجه سال ۱۴۰۲ در دستور كار 
قرار گرفت و ۱۸۵ نماينده مجلس با اين گزارش موافقت 
كرده، ۲۲ نماينده راي مخالف و ۲ نماينده راي ممتنع دادند.

بر اساس ماده واحده، بند ك تبصره )۱( قانون بودجه سال 
۱۴۰۲ كل كشور به شرح ذيل اصلاح مي شود: 

بند )ك( - در سال ۱۴۰۲ وزارت نفت مكلف است معادل 
مبلغ ۲۰۰ هزار ميليارد )۲۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ريال 
نفت خام از محل منابع داخلي در اختيار شركت ملي نفت 
ايران در اختيار پالايشگاه ها قرار داده و به ميزان آن، به صورت 
ماهانه از ابتداي سال ۱۴۰۲ مواد اوليه قير )وكيوم باتوم( به 
دستگاه هاي اجرايي موضوع اين قانون تحويل دهد و در 
حساب هاي فيمابين خود و خزانه داري كل كشور اعمال و 
آن را از محل خوراك تحويلي تسويه كند. وزارت نفت مكلف 

است مابه التفاوت قيمت هر تن ۷۵ ميليون ريال با ميانگين 
وزني ماهانه قيمت هاي معاملاتي مواد اوليه )وكيوم باتوم( در 
بورس را با تعديل قيمت ماهانه خوراك پالايشگاه ها از طريق 
شركت ملي پخش و پالايش جبران و اعمال حساب كند. در 
صورت كاهش قيمت قير، مقدار قير تحويلي به دستگاه هاي 

موضوع اين بند افزايش مي يابد.
سهم دستگاه هاي اجرايي به شرح زير است: 

۱- وزارت راه و شهرسازي )براي آسفالت راه هاي فرعي و 
روستايي و عشايري و آسفالت شبكه راه هاي اصلي، فرعي، 
معابر محلات هدف بازآفريني شهري و طرح هاي مسكن 

مهر و طرح هاي مسكن ملي ۴۹ درصد.
۲- بنياد مسكن انقلاب اس��لامي )براي آسفالت معابر و 
بهسازي روستاها و اجراي طرح )پروژه(  هاي مشاركتي با 
نهادهاي محلي و دهياري ها( ۲۰ درصد كه تا ۵۰ درصدآن 

با روش تهاتر انجام مي شود.
۳- وزارت آموزش و پرورش )س��ازمان نوسازي و تجهيز 
مدارس براي نوسازي مدارس و فضاهاي آموزشي و فرهنگي 
وزارت آموزش و پرورش و همچنين پرديس هاي دانشگاه 
فرهنگيان و دانش��گاه تربيت دبير شهيد رجايي و كانون 

پرورش فكري كودكان و نوجوانان( ۵ درصد.
۴- وزارت كشور از طريق سازمان  ذيربط )براي آسفالت معابر 
شهرها از طريق سازمان ذيربط( ۱۷ درصد كه ۵۰ درصد 
از سهميه وزارت كشور براي شهرهاي زير پنجاه هزار نفر 
جمعيت و ۵۰ درصد مابقي براي شهرهاي بالاي پنجاه هزار 
نفر جمعيت استفاده مي شود. شهرهاي بالاي پانصد هزار نفر 

جمعيت حق استفاده از اين سهميه را ندارند.
۵- بسيج سازندگي ۷ درصد به شرح ذيل: ۵ درصد براي 
آسفالت مسير راه هاي بين مزارع، پاسگاه هاي انتظامي، 
پايگاه هاي مقاومت بسيج، گلزار شهدا، باغ موزه و يادمان-

هاي دفاع مقدس؛ ۲ درصدبراي آسفالت پايگاه هاي شكاري 
و پادگان هاي نظامي و مجتمع هاي مسكوني نظامي و اداري 

با تأييد ستاد كل ارتش جمهوري اسلامي ايران
۶- وزارت صنعت، معدن و تجارت )سازمان صنايع كوچك 
و شهركهاي صنعتي( براي آس��فالت معابر، خيابان ها و 
جاده هاي دسترسي شهرك ها و نواحي صنعتي؛ يك درصد.

   ديون وزارت راه و شهرس��ازي به قيرسازان در سال هاي 
گذشته، با رعايت قوانين و مقررات حداكثر تا مبلغ ۱۰ هزار 
ميليارد )۱۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ريال از طريق تحويل 

مواد اوليه قير )وكيوم باتوم( به قيمت روز قابل تأديه است.
   هزين��ه تبديل م��واد اوليه قير )وكيوم بات��وم( به قير با 
احتساب ماليات بر ارزش افزوده، نبايد بيشتر از ۲۰ درصد 

وزني محاسبه شود.
   وزارت نفت موظف به تس��ويه حساب في مابين خود و 

خزانه داري كل كشور است.
   دستگاه هاي اجرايي موضوع اين بند موظف به مبادله 
موافقتنامه و ابلاغ سهم استان ها ظرف يك ماه پس از ابلاغ 

اين قانون هستند.
    وزارت نف��ت و دس��تگاه هاي اجرايي ذي ربط موظفند 
حداقل هر سه ماه يك بار، گزارش عملكرد خود را به صورت 
مكتوب به كميس��يون هاي برنامه و بودجه و محاسبات، 

عمران و انرژي ارسال كنند.
    كميسيون برنامه و بودجه و محاسبات موظف است پس از 
رسيدگي گزارش، آن را به مجلس شوراي اسلامي ارايه كند.

- ديوان محاسبات مكلف است بر حسن اجراي اين قانون 
نظارت كرده، گزارش ه��اي نظارتي خود از عمل به موقع 
دس��تگاه ها به تعهداتش��ان را به مجلس شوراي اسلامي 

گزارش كند.



گروه بازار سرمايه|
 كسري بودجه امسال هم به مشكلي بزرگ براي بورس 
تهران تبديل و به نوعي دامن گير بورس شده است. در 
حالي اس��ت كه دولت سيزدهم وعده هاي متعددي در 
خصوص ب��ورس داده بود و قرار بود ش��رايط روزبه روز 
بهتر شود؛ وعده هايي چون جلوگيري از اداره دستوري 
بازار، حذف معضل قيمت گذاري دستوري و همچنين 
انتشار موثر اوراق بهادار براي پوشش سهامداران خرد، 
عدم جبران كس��ري بودجه از محل بورس، ممنوعيت 
نوس��ان گيري آگاهانه و غيرآگاهانه توسط حقوقي ها 
و.... همچنين در آخرين روزهاي سال هاي 1400 يك 
فرمان 10 بندي براي حمايت از بازار سرمايه تنظيم شد. 
اما اين وعده ها همراه با وعده هاي قبلي به مرحله اجرايي 
شدن نرسيد و به جاي اينكه بورس اولويت دولت باشد، 
با تصميمات از پيش تعيين شده بورس به اعماق ليست 
سقوط كرد و شاهد پرتاب بورس در قعر تاريكي ها بوديم. 
اين وضعيت تا جايي پيش رفت كه دولت با تصميمات 
خود به جبران كسري بودجه و مهار تورم از مسير بورس 
پرداخت. در تبصره 14 لايحه سال 140۲ مبلغي حدود 
۶۶0 همت براي پرداخت ياران��ه نقدي در نظر گرفته 
شده است و 40 درصد مبلغ فوق بايد از محل فروش گاز 
به صنايع تامين شود كه البته نگاهي به شرايط موجود 
نشان مي دهد كه تحقق آن دور از ذهن به نظر مي رسد يا 
حداقل نيازمند برخورد دستوري و هماهنگي هايي براي 
اقدامات خارج از رويه هاي سابق است و به همين دليل 
شاهد افزايش پنهاني نرخ خوراك پتروشيمي ها تا هفت 
هزارتومان بوديم. دولت به جاي عمل به وعده هاي خود 
از هر طريقي به فكر تامين كسري بودجه خود است؛ در 
حالي كه تامين اين كسري بودجه از طريق بازار سرمايه 
مي تواند زيان سنگيني براي اقتصاد كشور داشته باشد. 
چراكه با افزايش نرخ ها برخي از شركت ها زيان سنگيني 
را تجربه مي كنند و اين زيان منجربه تعطيلي موقت و 
حتي دايمي برخي از شركت ها خواهد شد. درست است 
كه كس��ري بودجه كش��ور بايد تامين شود اما بهترين 
راهكار تامين كسري بودجه بازار سرمايه نيست و بايد 
دولت درآمدهاي مطلوب تري داشته باشد؛ چراكه در اين 
شرايط تورمي شديد فشار آوردن به مردم و شركت هاي 

مولد نتيجه  چندان قابل توجهي دربرنخواهد داشت.

   چقدر كسري بودجه داريم؟
محاس��بات نش��ان مي دهد حتي با وجود به واقعيت 
پيوستن فروض دولت در بودجه 140۲، نزديك به 150 
هزار ميليارد تومان از منابع تأمين هدفمندي يارانه ها 
محقق نشده و با كسري مواجه خواهيم بود. منابع تأمين 
اين يارانه ه��ا از طريق فروش فرآورده ها نفتي، فروش 
گاز طبيعي و منابع حاصل از اصلاح نرخ گاز خوراكي 
پتروشيمي ها اس��ت. نكته اينجاست كه 44 درصد از 
منابع تامين يارانه ها توسط صادرات فرآورده هاي نفتي 
است، همچنين 40 درصد از يارانه ها نيز از طريق درآمد 
حاصل از فروش داخلي گاز به صنايع تأمين مي شود كه 
نحوه محاسبه آن بر اساس نرخ ارز است. به بيان ديگر 
84 درصد از منابعي كه بناست يارانه هاي سال 140۲ 
را تامين كند، وابسته به نرخ ارز است.  بررسي هاي مركز 
پژوهش هاي مجلس نش��ان مي دهد چنانچه نرخ ارز 
در نيما ۲8 هزار و 500 تومان تثبيت شود، ۲۲ درصد 

از منابع درآمدي هدفمندي يارانه ها كس��ري خواهد 
داشت. به بيان ديگر در صورت تثبيت نرخ ارز نيما در 
عدد فعلي، 148 هزار ميليارد تومان از ۶۶0 هزار ميليارد 
توماني كه بناست در سال جاري يارانه داده شود، محقق 
نخواهد شد. بر اساس محاسبات صورت گرفته چنانچه 
نرخ ارز ۲8 هزار توماني به نرخ ارز مركز مبادله برسد، 

اين كسري به 70 هزار ميليارد تومان خواهد رسيد.

  كسري بودجه و بورس
ستايش روانشاد كارشناس بازار سرمايه در خصوص 
روند شاخص كل در چند روز اخير حركت صعودي 
را به همراه داش��ت عنوان كرد: شاخص كل از تاريخ 
8 مردادم��اه تا چند روز اخير مثبت بوده اس��ت و از 
شاخص ۲ ميليوني عبور كرده است تنها محرك بازار 
طي چند روز اخير صرفاً رش��د كم نرخ دلار در بازار 

آزاد بوده است.
وي ادام��ه داد: پ��س از ت��رس و بي اعتمادي عمومي 
نسبت به بازار كه در سال ۹۹ شكل گرفت اين بار دولت 
با عقب نشيني نكردن از افزايش نرخ خوراك صنايع و 
نحوه اطلاع رساني و حواشي تاريخ افشاي اين رويداد 
اعتماد تحليلگران و كارشناسان را نيز از بازار سلب نمود 
و باعث بي رمقي ب��ازار دراين مدت گرديد و پس از آن 
افزايش چشمگير عوارض صادرات محصولات فولادي 
كه باعث گوشه گيري بيشتر بازار صادرات فولاد خواهد 
شد، تصويب گرديد.اگر نگاهي بر اين تصميمات داشته 
باشيم خواهيم فهميد كه دولت به هر طريقي صرفاً به 
دنبال جبران كسري بودجه خود است غافل از اينكه 
پيامد هاي اين تصميمات منجر به نابودي توليد و بدتر 
شدن شرايط اقتصادي مي گردد. به نظر مي رسد اين بار 
عدم رشد بازار بيشتر تحت تأثير عوامل بنيادي و شرايط 

اقتصاد كلان باش��د كه بهتر اس��ت در ادامه به چند 
گزارش اخيري كه منتشر شده است توجه كنيم. 

عملكرد ۴ماهه تجارت خارجي ايران: صادرات غير 
نفتي در چهار ماه اول سال برابر با 15.۹ ميليارد دلار بوده 
است كه نسبت به سال قبل افت 8 درصدي داشته است و از 
طرفي رقم واردات در اين بازه زماني برابر با 1۹.54 ميليارد 
دلار بوده است كه نسبت به مدت زمان مشابه سال قبل 1۳ 
درصد افزايش داشته است؛ بنابراين طبق اين گزارش طي 

اين 4 ماه تراز تجاري ۳.۶ ميليارد دلار منفي بوده است.
گزارش عمليات اجرايي سياست پولي: اين گزارش 
به صورت هفتگي توس��ط بانك مركزي منتشر مي شود 
و داده ه��اي آن و صع��ودي بودن مي��زان عمليات ريپو 
نشان دهنده عطش بانك ها براي دريافت منابع و نقدينگي 
اس��ت. در حال حاضر حداقل نرخ توافق بازخريد برابر با 
۲۳ درصد و نرخ بهره بين بانكي با رشد اخيري كه داشته 
است به ۲۳.55 درصد رسيده است پس افزايش نرخ بهره 
بانكي دور از ذهن نيست كه اين اتفاق باعث افزايش هزينه 
تامين مالي براي توليدكنندگان خواهد شد و سودآوري 
شركت ها و بازار بورس را تحت تاثير قرار خواهد داد. گزيده 
آمار هاي اقتصادي بخش پولي و بانكي نشان مي دهد كه 
رشد پايه پولي در س��ال 1401 از ۳1.۶ به 4۲.4 رسيده 
است. به طور كلي آنچه از اين گزارش ها مي توان استنباط 
كرد اين اس��ت كه انگيزه توليد در ح��ال كاهش و تورم 
انتظاري رو به افزايش است كه باعث تضعيف ارزش پول 
ملي در برابر ساير ارز ها من جمله دلار است و با تراز تجاري 
منفي نبايد انتظار صادرات و ورود ارز به كش��ور را داشته 
باش��يم. به همين دليل به نظر مي رسد بازار وارد اصلاح 
زماني شود تا محرك اصلي آنكه متأسفانه نرخ ارز است 
صعودي شود البته به رشد قيمت هاي جهاني كه اثر مثبتي 
بر صنايع و بازار سرمايه ايران دارد نيز مي توان اميدوار بود 

به خصوص صنايع پالايش��ي كه با تثبيت قيمت نفت به 
بالاي 80 دلار و در كنار آن رشد بيشتر فرآورده هاي نفتي 
كه باعث بهبود كرك اسپرد و حاشيه سود اين صنعت است 
مي تواند اين نويد را به ما دهد كه بار ديگر شاهد سودآوري 

مناسب اين صنعت باشيم.

   بازار از دريچه معاملات
طي معاملات دومين روز كاري هفته يعني يكشنبه شاخص 
كل بورس تهران ۳ هزار و 478 واحد نس��بت به روز كاري 
گذشته پايين تر ايستاد و به سطح يك ميليون و ۹54 هزار 
و ۳0 واحد رسيد. شاخص كل هم وزن بورس نيز با كاهش ۳ 
هزار و 4۲7 واحدي در رقم ۶7۳ هزار و 585 واحدي ايستاد.

شاخص كل فرابورس نيز با افت 8۹ واحدي به رقم ۲5 هزار 
و 1۳ واحد رسيد. همچنين شاخص هم وزن فرابورس با 
ريزش 5۹7 واحد به سطح 1۲0 هزار و 8۶۹ واحد رسيد. 
در معاملات يكشنبه، 40 نماد صف خريد داشتند و 10۲ 
نماد با صف  فروش مواجه بودند. مجموع ارزش صف هاي 
خريد با افت 78 درصدي نسبت به روز كاري قبل به 185 
ميليارد تومان كاهش يافت و مجم��وع ارزش صف هاي 
فروش نيز با كاه��ش 54 درصدي به ۶۳۶ ميليارد تومان 
رسيد.روز يكشنبه خالص تغيير مالكيت حقوقي به حقيقي 
بازار س��هام براي چهارمين روز كاري متوالي منفي شد و 
4۳۳ ميليارد تومان پول حقيقي از بازار سهام خارج شد. در 
دومين روز كاري هفته ارزش معاملات كل بازار سهام به 
10 هزار و 7۲0 ميليارد تومان رسيد. براساس آمار اكوايران 
ارزش معاملات اوراق بده��ي در بازار ثانويه 4۲8 ميليارد 
تومان بود كه 4 درصد از ارزش كل معاملات بازار را در اين 
روز شامل مي ش��ود.ارزش معاملات خرد نيز با كاهش 7 
درصدي به نسبت روز معاملاتي قبل به رقم ۳ هزار و 471 

ميليارد تومان رسيد.
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رشد ارزش بيش از 70 درصدي 
معاملات بورس كالا

اكوايران| بازار فيزيكي بورس كالاي ايران از ابتداي 
سال تاكنون در مجموع نزديك به 57 ميليون تن را به 
خود اختصاص دادند كه نسبت به دوره مشابه سال قبل 
با رشد ۳۹ درصدي همراه شدند. از طرفي ديگر ارزش 
اين محصولات در دوره منتهي ب��ه ۲0 مرداد 140۲ 
رقم 544 هزار ميليارد تومان بوده كه در مقايس��ه با 
دوره مشابه س��ال 1401 رش��د 77 درصدي را رقم 
زده اس��ت. گزارش حجم و محصولات معامله شده از 
ابتداي سال جاري تا ۲0 مرداد 140۲ توسط شركت 
بورس كالاي ايران منتشر شده است. طبق اين گزارش 
محصولات معامله شده در بازار فيزيكي تالار نقره اي 
را در سال 140۲ و مقايسه آن با سال گذشته را مورد 
بررسي قرار داده ايم. بازار فيزيكي بورس كالاي ايران از 
ابتداي سال تاكنون در مجموع نزديك به 57 ميليون 
تن را به خود اختصاص دادند كه نسبت به دوره مشابه 
سال قبل با رش��د ۳۹ درصدي همراه شدند. از طرفي 
ديگ��ر ارزش اين محص��ولات در دوره منتهي به ۲0 
مرداد 140۲ رقم 544 هزار ميليارد تومان بوده كه در 
مقايسه با دوره مشابه سال 1401 رشد 77 درصدي 
را رقم زده اس��ت. س��هم حجم محصولات صنعتي و 
معدني نسبت به س��اير محصولات در بورس كالا در 
دوره هاي 1401 و 140۲ بيشتر بوده است. از طرفي 
ديگر حجم محصولات معدني و صنعتي در سال 140۲ 
در محدوده 47 ميليون تن معامله شده است اين در 
حالي بوده كه همين مقدار حجم را در س��ال 1401 
در محدوده ۳4 ميليون تني ثبت كرده و توانسته در 
از ابتداي سال جاري تاكنون رش��دي نزديك به 40 
درصدي را نسبت به سال 1401 كسب كند. در جايگاه 
دوم فرآورده هاي نفتي قرار دارند كه حجم معاملات اين 
محصولات با ۶ ميليون تن در سال 1401 با رشد بيش 
از 50 درصدي در مقايسه با دوره مشابه سال گذشته 
روبرو شده است. محصولات پتروشيمي و بازار فرعي 
نيز در رتبه هاي بعدي قرار گرفتند. اما در سمت مقابل 
حجم محصولات كشاورزي در سال 1401 به ميزان 
10 تن بوده و با كاهش 80 درصدي به ۲ تن در س��ال 
140۲ رسيده است. در اين گزارش محصولاتي مانند 
طلا، خودرو و اموال غيرمنقول ك��ه داراي واحدهاي 
متفاوت با ساير محصولات داراي واحد تن هستند، در 
نمودار حجم معاملات منظور نشده است. به طور مثال 
تعداد محصولات خودرويي معامله شده در سال 1401 
عدد 1۳۹ بوده كه با رشد نزديك به 1۲00 درصدي به 
1۹00 عدد در سال 140۲ رسيده است. اما در مقابل 
حجم معامله شده طلا در س��ال 1401 حدود ۲50 
كيلوگرم بوده كه اين مقدار در س��ال 140۲ به صفر 
رسيده است.  طبق گزارش شركت بورس كالا مقايسه 
ارزش معاملات محصولات بازار فيزيكي در دوره هاي 
1401 و 140۲ اين طور نش��ان داده است كه ارزش 
معاملات محصولات در سال 140۲ تاكنون عدد 544 
هزار ميليارد تومان بوده كه با رشد 77 درصدي نسبت 

به دوره مشابه سال گذشته همراه شده است.

راه اندازي سامانه رتبه بندي ناشران 
بعد از تصويب دستورالعمل

سنا| امير طايفه ابراهيمي رييس اداره ميز صنعت 
و رتبه بندي ناش��ران س��ازمان بورس در رابطه با 
دستورالعمل رتبه بندي ناشران، اظهار كرد: مطابق 
مستندات تا سال 1۳۹۶ رتبه بندي ناشران براساس 
دومولفه )قابليت اتكا و به موق��ع بودن اطلاعات( 
مورد ارزيابي صورت مي گرفت اما از س��ال 1۳۹۶ 
تا سال 1400 ناش��ران اوراق بهادار به دليل تغيير 
دستورالعمل اجرايي افشاي اطلاعات مورد ارزيابي 
قرار نگرفتند. او افزود: همزمان ب��ا راه اندازي اداره 
ميزهاي صنعت و رتبه بندي ناشران از نيمه دوم سال 
1400، موضوع رتبه بندي ناش��ران نيز در دستور 
كار اين اداره قرار گرفت، براي رتبه بندي ناشران به 
يكسري مولفه ها و ضوابط نياز بود در همين راستا 
پيش نويس دستورالعملي تحت عنوان )امتيازدهي 
به ناشران اوراق بهادار( آماده و براي كميته تنقيح و 
تدوين مقررات سازمان ارسال گرديد. رييس اداره 
ميز صنعت و رتبه بندي ناشران سازمان بورس تاكيد 
كرد: تاكنون چندين جلسه از بررسي دستورالعمل 
امتيازدهي به ناش��ران اوراق بهادار برگزار ش��ده و 
پس از آنكه به طور كامل تدوين اين دستورالعمل 
طي چند جلسه آتي نهايي گرديد، جهت بررسي و 
تصويب به هيات مديره محترم سازمان ارسال خواهد 
ش��د. طايفه ابراهيمي در خصوص اقدامات بعد از 
تصويب دستورالعمل امتيازدهي به ناشران، گفت: 
پس از تصويب دس��تورالعمل امتياز دهي ناشران، 
بحث طراحي و راه اندازي سامانه امتياز دهي ناشران 
اوراق بهادار مطرح است. او در خصوص معيارهاي 
دستورالعمل رتبه بندي ناشران، گفت: دستورالعمل 
رتبه بندي ناشران براساس ش��فافيت اطلاعاتي، 
حاكميت ش��ركتي و نقش آفريني در توسعه بازار 
س��رمايه تهيه و تنظيم شده است.رييس اداره ميز 
صنعت و رتبه بندي ناشران سازمان بورس تصريح 
كرد: شفافيت اطلاعاتي به دو قسمت ارايه اطلاعات 
به موق��ع )اطلاع��ات صورت هاي مال��ي، گزارش 
فعاليت هاي ماهانه، گزارش فعاليت هيات مديره، 
پرتفوي شركت هاي سرمايه گذاري و...( و بحث ارائه 
اطلاعات قابل اتكا هم به موضوعاتي از جمله تفاوت 
سودهاي حسابرسي شده و نشده ، تعديلات اعلامي 
در قالب گزارش فعاليت هاي ماهانه و پرتفوي و نوع 
گزارش حسابرس��ي بر مي گردد.طايفه ابراهيمي 
افزود: قس��مت ديگر شفافيت اطلاعاتي به رعايت 
ضوابط پذيرش ناشر در بورس اوراق بهادار تهران و 
فرابورس باز مي گردد و اينكه آيا ناشران اوراق بهادار 
معيارهاي پذيرش تابلوها را رعايت كردند يا خير. 
او در رابطه با بحث حاكميت شركتي در بحث رتبه 
دهي ناشران بيان كرد: بحث حاكميت شركتي به 
رعايت ضوابط و مقرراتي كه مطابق دستورالعمل 

حاكميتي شركتي براي ناشران وضع شده است.

تورم به نفع يا به ضرر بورس؟
نبض بورس| تورم در ادبيات اقتصادي به معناي رشد 
همه گير، مداوم و نامنظم سطح عمومي قيمت كالاها و 
خدمات در يك دوره زماني نسبت به دوره قبلي مشابه 
است. چندسالي مي شود كه تورم در ايران به بالاترين 
نقطه خود رسيده كه اين موضوع دلايل مختلفي دارد؛ 
مساله كنوني علت افزايش تورم نيست بلكه بررسي 
ابعاد آن است. تورم باعث شده كه زندگي سخت تر شود 
و مردم به جاي سرمايه گذاري به دنبال تامين معاش 
روزانه خود باشند. با وجود اين شرايط در كشور، مركز 
آمار ايران اعلام كرد، تورم نقطه به نقطه تير ماه ١٤٠٢، 
در مقايس��ه با ماه قبل، ٣,٢ واحد درصد كاهش يافته 
است.به هر ترتيب در شرايط تورمي اگر كسي سرمايه يا 
پس اندازي داشته باشد، بايد سرمايه يا پس انداز خود را 
در بازاري مولد سرمايه گذاري كند تا همگام با تورم سود 
كسب كند. يكي از بازارهايي كه مي توان در آن همگام 
با تورم كسب درآمد كرد و به نوعي اين بازار سپر تورم 
باشد، بورس است. سرمايه گذاري در بورس در ميان 
مدت و بلندمدت م يتواند سود خوبي به سرمايه گذاران 
خود بدهد. يك كارش��ناس بازار سرمايه در خصوص 
تاثير ت��ورم روي بورس به نبض ب��ورس توضيح داد. 
فردين آقابزرگي، كارشناس بازار سرمايه درخصوص 
تورم گفت: تورم جزو لاينفك يك ساختار اقتصادي 
ناسالم و معيوب است. منشأ اصلي تورم در يك اقتصاد 
متغيرهاي كلان اقتصادي از جمله افزايش نامتعادل 
حجم نقدينگي در مقابل رشد اقتصادي و درصد رشد 
نقدينگي در مقابل رش��د اقتصادي اس��ت. وي ادامه 
داد: با افزايش عوامل مطرح ش��ده وضعيت اقتصادي 
را در جهت منفي وخيم مي كند كه حتي ساير بازارها 
شديدا تحت تاثير منفي قرار مي دهد. اين كارشناس 
بازارسرمايه توضيح داد: سياست گذاري اقتصادي در 
كشورهاي همچون ايران كه به صورت قيمت گذاري 
دس��توري، حكمراني مطلق دولت، افزايش فزاينده 
هزينه هاي دولت پيامدي به اسم تورم و نا ترازي دارد. 
در چنين ش��رايطي انتظارات تورمي باعث مي شود 
مردم به اين فكر بيفتند ك��ه نقدينگي خود را به يك 
دارايي باثبات يا مالي تبديل كنند. آقابزرگي تشريح 
كرد: كس��اني كه تجربه و دانش كافي را در خصوص 
بورس دارند مطمئن هس��تند كه در شرايط تورمي 
بيشترين و بهترين بازدهي را در بازه زماني بلندمدت 
كس��ب خواهند كرد. به گفته وي طبيعتا در شرايط 
تورمي يكي از ساده ترين راه هاي تبديل نقدينگي به 
دارايي بورس اوراق بهادار است. وي گفت: تورم باعث 
مي ش��ود كه براي پيشگيري و انتظارات تورمي ساير 
بازارها از جمله طلا، ارز و حتي مسكن تا حدود زيادي 
تحت تاثير دس��تور و مديريت )به شكل اقتصادي يا 
ش��كل غير اقتصادي و امنيتي( قرار بگيرد، لذا گزينه 
پيش رو بورس اس��ت. زماني كه نقدينگي به س��مت 
اين بازار روانه مي شود يك حالت علت و معمول ايجاد 
مي شود كه آيا تورم باعث شده بورس افزايش پيدا كنيد 
يا برعكس؟ اين كارشناس بازارسرمايه اظهار كرد: طي 
سال هاي ۹4 و ۹5 شاخص كل بورس تهران ۲00 هزار 
واحد بود و اكنون در بدترين روزهاي بورس، شاخص 
با محدوده دو ميليون واحدي نيز مي رس��د و حداقل 
10 برابر رشد را در يك بازه زماني 5 الي ۶ سال شاهد 
بوده ايم. آقابزرگي توضيح داد: تورم يك مقوله جداست 
و واكنش نقدينگي و سرمايه گذاران اين است كه براي 
پيشگيري از تداوم ريزش و كاهش ارزش نقدينگي، 
نقدينگي خود را به دارايي تبديل كنند كه مناسب ترين 
راه بورس است؛ چراكه با اندازه و حجم هاي كوچك اين 
قابليت را دارد. براي نمونه اگر كس��ي با 100 ميليون 
تومان نتواند يك آپارتمان خريداري كند ولي در بورس 
مي تواند تبديل به دارايي كند كه ارزش آن حفظ شود.

بورس تهران تحليل پذير است؟
بورسان| رسول جاويدي، كارش��ناس بازار سرمايه 
عنوان كرد: در بازار سرمايه يك ورقه اي مورد معامله قرار 
مي گيرد كه متضمن ورود جريانات نقدي براي آينده 
است. سياست گذار مدام با تغيير قوانين يا قيمت گذاري 
دستوري در زمينه اقتصاد همراه است، احتمالا با توجه 
به موضوع كسري بودجه و نياز دولت به نقدينگي به طور 
مجدد مي تواند سياست هاي مذكور را اعمال كند. وي 
ادامه داد: چنين وضعيتي باعث شد تا سرمايه گذاران 
نتوانند يك برنامه ريزي مش��خص براي آينده داشته 
باشند. در چنين حالتي طبعا ارزش گذاري و پيش بيني 
روند با مش��كل مواجه مي ش��ود. اين كارشناس بازار 
سرمايه گفت: در س��اير بازارهاي مالي به طور معمول 
وضعيت نقدشوندگي نسبت به بازار سهام بسيار پايين تر 
است. فروش خودرو چند روز و واحد مسكوني به چند 
هفته زمان نياز دارد. در حالي كه سهام روي تابلوي بازار 
سهام در كس��ري از ثانيه به فروش مي رسد. وي افزود: 
برخي از سهامداران از اعتبار استفاده كرده بودند. زماني 
كه سرمايه گذاران مارجين مي ش��وند طبعا با فشار از 
سوي كارگزاري مواجه مي شوند. اين رويداد مي تواند 
زمينه س��از افزايش فروش سهام در بازار شود. به گفته 
مدير تحلي��ل و ارزش گذاري س��بدگردان داريوش، 
صندوق هاي بازنشس��تگي كه نياز به نقدينگي دارند 
عمدتا بهترين جايي كه مي توانند دارايي هاي خود را 
به فروش برسانند، بازار سهام است. جاويدي در واكنش 
به اينكه آيا بازار سهام طبق تحليل پيش مي رود يا خير، 
بيان كرد: به عنوان تجربه ش��خصي، بيشترين سود از 
تحليل كسب شده است اما نه در اين سال ها. با توجه به 
اتفاقاتي كه در سال 1۳۹۹روي داد واقعيت اينجاست 
كه تحليل، خصوصا بنيادي تا حدودي به حاشيه رانده 
شد. بعضا با تحليل تكنيكال نيز خريد صورت مي پذيرد. 
بحث روانشناس��ي بازار سرمايه و معاملات يكي ديگر 
از فاكتورهاي خريد محس��وب مي شود. اين تحليلگر 
بازار سرمايه عنوان كرد: برخي از اتفاقات بازار سرمايه 
نانوشته هستند.براي مثال، كدام سرمايه گذار از چرايي 
عرضه هاي سنگين 17 ارديبهش��ت اطلاع داشت، در 
حالي كه يك ماه بعد دليل مشخص شد.بنابراين يكسري 
اطلاعات هستند كه علنا روي كاغذ وجود ندارند، اتفاقا 
چنين مواردي هستند كه به بازار سمت و سو مي دهند.

»تعادل«گزارشميدهد

معماي بودجه با بورس

سايه سنگين ريسك هاي روي بورس
در حال حاضر سهامداران نگران هستند زيرا فعلا بورس 
تحت تاثير ريسك سيستماتيك قرار دارد مگر اينكه دلار 
هيجاني جديد به بازار بدهد تا نخستين حمايت رشد 
كند.در حال حاضر ش��اخص كل بورس زير دو ميليون 
واحد را لمس كرده و با توجه به اينكه چند هفته اي هست 
در همين محدوده قرار دارد به نظر مي رسد شاخص كل 
بورس پايين خيلي زيادي نداشته باشد. اما در حال حاضر 
سهامداران نگران هستند و اعتمادي به بازار و تصميمات 
اقتصادي دول��ت ندارند، زيرا فعلا ب��ورس تحت تاثير 
ريسك سيستماتيك قرار دارد، مگر اينكه دلار هيجاني 
جديد به بازار بدهد. به گفته عليرضا سادات بورس تحت 
تاثير خبر عدم تخصيص ارز به خودروسازان تا حدودي 
بين گروه هاي دلاري مثبت و گ��روه خودرويي منفي 
معامله شدند به همين دليل هفته آينده هم معاملات 
كم رمق خواهد بود. اين كارشناس بازار سرمايه با اشاره 
به اينكه معام��لات بورس همچنان ك��م حجم دنبال 
مي ش��ود، گفت: در هفته هاي اخير بورس تحت تاثير 
خبر عدم تخصي��ص ارز به خودروس��ازان تا حدودي 
گروه هاي دلاري مثبت و گروه خودرويي منفي معامله 
شدند. عليرضا س��ادات با بيان اينكه در ميانه هاي بازار 
اخباري در خصوص لغو تخصيص ارز به برخي از اقلام 
كالاهاي پرمصرف از جمله گوشت و چاي باعث انتقال 
سرمايه به گروه هاي دلاري به خصوص پالايشي ها شد، 
افزود: از طرف ديگر همچنان شاهد خروج پول حقيقي 
هستيم و اين مانع رشد ش��اخص بورس است. او افزود: 
گروه س��يماني هم به دليل بهبود رقابت در بورس كالا 
مورد اقبال س��رمايه گذاران قرار گرفت و انتظار مي رود 
كه پ��س از چند هفته درج��ا زدن مي تواند در روزهاي 
آتي عملكرد بهتري ثبت كند.او با تاكيد بر اينكه ارزش 
معاملات كم تر از 5 هزار ميليارد تومان است تصريح كرد: 

اين ارزش معاملات ضعيف به حساب مي آيد.

   بورس تحت تاثير اخبار دلاري
سادات با بيان اينكه تحت تاثير اخبار دلاري گروه هاي 
معدني و پتروشيمي تا حدودي مثبت شدند، تصريح 
كرد در عين حال مغايرت نرخ خوراك پتروشيمي ها با 
قانون و مهلت يك هفته اي براي تغيير آن هم اميدها 

را به اين گروه برگرداند؛ هرچند كه انتظار قابل توجهي 
نمي رود. در حال حاضر س��هامداران نگران هس��تند 
و اعتم��ادي به ب��ازار و تصميمات اقتص��ادي دولت 
ندارند، اما مي تواند برخي نمادها در گروه هاي نفتي، 
پتروشيمي، معدني و برخي سيماني ها مثبت باشند. 
او با تاكي��د بر اينكه اخبار آزادس��ازي ۶ ميليارد دلار 
هم فقط توانست هزار تومان دلار آزاد را پايين بياورد 
اظهار كرد: خبر آزادس��ازي منابع بلوكه شده تاثير بر 
دلار نيمايي نداشت و انتظاري نداريم كه دلار پايين 
خاصي داشته باشد. در نتيجه در ادامه هفته آينده انتظار 
روند ضعيفي و اندكي مثبت را داريم؛ به اين دليل در 
مرز رواني ۲ ميليون واحد ش��اخص مي ماند. او افزود: 
در حال حاضر سهامداران نگران هستند و اعتمادي به 
بازار و تصميمات اقتصادي دولت ندارند، اما مي تواند 
برخي نمادها در گروه هاي نفتي، پتروشيمي، معدني 

و برخي سيماني ها مثبت باشند.

   سيگنال هاي بازارهاي جهاني
بازاره��اي جهاني در ماه هاي ب��ه دليل مقررات جديد 
فدرال رزرو مبني بر افزايش نرخ بهره با ركود مواجه بوده، 

هرچند بسياري از كارشناسان اقتصادي ميزان افزايش 
نرخ بهره را محدود دانسته اند. عرفان فكري معتقد است 
كه انتشار اخباري مبتني بر لغو قانون افزايش نرخ گاز 
پتروشيمي ها و كاهش عوارض وضع شده بر مواد خام 
و نيمه خام به به اعتماد بازار آس��يب زده استاز اين رو 
تحليل ها بيشتر بر اين رويكرد استوار شده كه به زودي 
روند افزايش نرخ بهره متوقف و حتي كاهشي مي شود 
به همين دليل با ديگر اقتصاد جهان بهبود پيدا مي كند.

اين كارشناس بازار سرمايه با اشاره به اينكه بورس تحت 
تاثير ريسك سيستماتيكي ناشي از تصميمات قانونگذار 
ق��رار دارد، گفت: به طوري كه هم��ه گروه هاي منتفع 
و متضرر از ثابت بودن دلار همه باهم همس��و شده اند 
و تحت تاثير ريس��ك و ابهامي كه از طريق قانون گذار 
بر بازار اعمال مي ش��وند، روند نزولي و ركودي به خود 
گرفته اند. عرفان فكري با بيان اينكه انتش��ار اخباري 
مبتني بر لغو قانون افزايش نرخ گاز پتروش��يمي ها و 
كاهش عوارض وضع ش��ده بر مواد خام و نيمه خام به 
به اعتماد بازار آسيب زده اس��ت، افزود: اين اخبار در 
كنار خبر احتمال آزادسازي قيمت خودرو هيچ تاثير 
مثبتي بر رون��د معاملاتي ب��ازار و گروه هاي مربوطه 

نداشت. به گفته فكري ريسك و ابهام حاكم بر بازار در 
سطح قيمت ثابت و سودسازي ثابت شركت ها، موجب 

كاهش كلي سطح پي بر يي بازار مي شود.

   ارزندگي گروه هاي مختلف بورس
او با تاكيد بر اينكه ارزندگي گروه هاي مختلف وابستگي 
زيادي به تغييرات قوانين و اخبار مخابره شده به بازار 
دارد، تصريح كرد: اعتبار هر تحليلي حداكثر تا همان 
چند دقيقه بعد از ارايه تحليل است، از اين رو در مورد 

شرايط كلي بازار باتوجه به اخبار موثر بايد جلو رفت.
پيش بيني مي شود كه شاخص كل بورس در همين 
محدوده تثبيت شود و معاملات بازار كم كم افزايش 
حجم پي��دا كند و ميزان مالكيت س��هام به س��مت 
حقيقي ها افزايش پيدا كند. اين كارشناس بازار سرمايه 
با بيان اينكه نرخ دلار موثر بر صنايع نسبت به ابتداي 
سال كم تر شده، گفت: در حال حاضر تحليلگران بازار 
نرخ دلار موثر براي بازار امسال را 40 هزار تومان در نظر 
مي گيرند. فكري با بيان اينكه كاهش انتظارات تورمي 
و اخبار مبتني بر آزادسازي منابع ايران در كشورهاي 
مختلف در گروه هاي كوچك و مخصوصا صنايع ريالي 
بازار موثر است، گفت: در اين شرايط گروه هايي همچون 
گروه شوينده، قطعات خودرو، لاستيك و پلاستيك 
و دامپ��روري مي تواند مورد توجه ب��ازار قرار بگيرند. 
براس��اس اين گزارش بايد انتظار داش��ته باشيم كه 
شاخص كل بورس در همين محدوده تثبيت شود و 
معاملات بازار كم كم افزايش حجم پيدا كند و ميزان 
مالكيت سهام به سمت حقيقي ها افزايش پيدا كند. 
هرچند اين موضوع تحت تاثير ريسك سيستماتيك و 
تصميم گيري دولت براي قيمت گذاري، نرخ خوراك 
و... ه��م دارد.از ط��رف ديگر به فص��ل پاييز نزديك 
مي شويم كه در اين فصل شاهد تعيين سياست هاي 
بودجه سال آينده و همچنين ارايه گزارش هاي مالي 
شركت ها هم خواهيم بود.به طور قطع در گزارش هاي 
شش ماهه شاهد اثرگذاري نرخ خوراك و همچنين 
اثر تثبيت نرخ ارز بر هزينه هاي ش��ركت هاي ريالي 
خواهيم بود و همين موضوع س��يگنال جديدي به 

بورس مي دهد.



گروه راه و شهرسازي|
دومين سئوال از عليرضا زاكاني، شهردار تهران ديروز كليد 
خورد. در پي انتقال سامانه حمل ونقل معلولان از شركت 
واحد اتوبوسراني به سازمان تاكسيراني با دستور شهردار 
تهران و مشكلاتي كه در خدمت رساني شهرداري به افراد 
كم توان پايتخت به وجود آمده است، ديروز ظهر جمعي از 
معلولان و افراد توان ياب در مقابل شوراي شهر تجمع كردند. 
همزمان سيد جعفر تشكري هاشمي، رييس كميسيون 
عمران و حمل ونقل شوراي شهر با »طرح سوال از شهردار 
تهران« در صحن اين ش��ورا، نحوه انتقال سامانه معلولان 
بدون مجوز شورا و هيات مديره شركت واحد را غيرقانوني 
خواند.اين طرح س��وال از ش��هردار تهران كه در خصوص 
وضعيت س��امانه معلولان و دس��تور زاكاني براي انتقال 
اين سامانه از ش��ركت واحد به سازمان تاكسيراني توسط 
تشكري هاشمي مطرح شد، به امضاي ۸ نفر از اعضاي شوراي 
اسلامي ش��هر تهران رسيده اس��ت. به گزارش »تعادل«، 
هفته گذشته نيز، ناصر اماني، رييس كميته منابع انساني و 
تشكيلات شوراي اسلامي شهر تهران در پي 4 تذكر درباره 
انتصاب مديران عامل سازمان ها و شركت هاي زيرمجموعه 
شهرداري كه همگي از سوي شهرداري تهران بدون پاسخ 
ماندند، طي نامه اي رسمي از شهردار خواسته است تا در اين 
باره به پارلمان شهري پايتخت پاسخگو باشد. آنگونه كه ايلنا 
گزارش كرده است، تجمع ديروز ظهر معلولان مقابل شوراي 
شهر تهران، سومين تجمع افراد كم توان در مقابل شورا در 
اعتراض به وضعيت پيش آمده براي س��امانه حمل ونقل 
معلولان در هفته هاي اخير است. خواسته اين افراد حفظ 
وضعيت قبلي س��امانه حمل ونقل معلولان و اعتراض به 
ايجاد اخلال در ارايه خدمات به آنها توس��ط ش��هرداري 
تهران در پي انتقال اين سامانه از شركت واحد اتوبوسراني 
به سازمان تاكسيراني است. سيد جعفر تشكري هاشمي، 
رييس كميسيون عمران و حمل ونقل شوراي شهر كه ديروز 
در همين زمينه »طرح سوال از شهردار تهران« را در صحن 
شورا مطرح كرد و نحوه انتقال سامانه معلولان بدون مجوز 
شورا و هيات مديره ش��ركت واحد را غيرقانوني خواند، در 
جمع خبرنگاران با اشاره به تجمع معلولان در مقابل شوراي 
شهر گفت: در مورد وضعيت سامانه حمل ونقل معلولان و 
جانبازان بارها تذكر داده ام و متاسفانه نه تنها تذكرات موثر 
نبود و عمليات متوقف نشد، بلكه دس��تور تسريع در كار 
داده ش��د و سامانه و تجهيزات آن منتقل شده است. عضو 
شوراي اسلامي شهر تهران ادامه داد: از ديروز خط ارتباطي 

۶۳۰۵ كه سال ها به معلولان و جانبازان خدمات حمل ونقل 
ارايه مي كرد، از دس��ترس خارج شده است. با توجه به اين 
مشكلات، طرح س��وال از شهردار تهران را مطرح كرديم و 
ايشان بايد در مهلت قانوني به اين سوال پاسخ دهند. وي 
تاكيد كرد: ش��هرداري تهران بايد بابت جدا شدن سامانه 
حمل ونقل جانبازان و معلولان از اتوبوسراني و الحاق آن به 
سازمان تاكسيراني، از شوراي شهر و هيات مديره شركت 
واحد مجوز مي گرفت، اما چنين مجوزي اخذ نشده است.  
در جريان تجمع ديروز معلولان در مقابل ش��وراي شهر، 
مهدي عليزاده، مديرعامل شركت واحد اتوبوسراني تهران 
نيز در جمع اين افراد حاضر شد و به آنها وعده داد كه سامانه 
حمل ونقل معلولان به بخش خصوصي واگذار نخواهد شد 
و علاوه بر اين، 4۰ ون براي خدمات رساني به افراد توان ياب 
به ظرفيت ناوگان شهر تهران در اين زمينه اضافه خواهد 
شد. عليزاده در توضيح بيشتر در جمع افراد تجمع كننده 
گفت: هيچ خللي در كار سامانه جانبازان ايجاد نشده است. 
مي خواهيم خدمات رساني به ش��ما مختل نشود؛ زمين 
سامانه طرشت متعلق به شهرداري تهران نيست و سند آن 
به نام سازمان زمين  شهري است. در حال حاضر فقط مركز 
پيام ما از س��امانه طرشت به زمين شيرپاستوريزه منتقل 
شده اس��ت. وي افزود: علت اينكه اتوبوس و ون ها از زمين 
طرشت منتقل و در شش سامانه اتوبوسراني توزيع شده اند، 
اين اس��ت كه در املاكي كه متعلق به سازمان اتوبوسراني 
است، اين سامانه مستقر شود. ضمن اينكه با ساز و كاري كه 
درنظر گرفته شده است، در سريع ترين زمان بتوان در سطح 

شهر به معلولان و جانبازان خدمت رساني كرد. عليزاده با 
بيان اينكه واگذاري سامانه جانبازان و معلولان به سازمان 
تاكسيراني منتفي است و سازمان اتوبوسراني به جانبازان و 
معلولان خدمت رساني خواهد كرد، گفت: تا پيش از اين 
ميني بوس، اتوبوس و ون ها از س��امانه طرشت به شمال، 
جنوب، شرق و غرب خدمت رساني مي كردند و اين باعث 
كندي خدمت رساني مي شد، اما با توجه به توسعه مراكز اين 
سامانه در ۶ پهنه از شهر قطعا سرعت و كيفيت خدمات دهي 
بيشتر خواهد شد. مديرعامل شركت واحد اتوبوسراني تهران 
تاكيد كرد: به هيچ عنوان موضوع خصوصي سازي سامانه 
معلولان مطرح نيست و علت قطع تلفن سامانه هم مشكل 
مخابراتي است كه بزودي رفع مي شود. در حالي مديرعامل 
شركت اتوبوسراني مدعي شده است كه سامانه حمل ونقل 
معلولان به سازمان تاكسيراني منتقل نخواهد شد كه ديروز، 
رييس كميسيون حمل ونقل ش��ورا ضمن مطرح كردن 
»طرح سوال از شهردار تهران« براي صدور دستور انتقال اين 
سامانه از شركت واحد به تاكسيراني، در تذكري در صحن 
شورا تاكيد كرد كه »جدا شدن سامانه حمل ونقل معلولان 
از اتوبوسراني و الحاق آن به سازمان تاكسيراني مصداق تغيير 
در ساختار اداري شهرداري اس��ت كه براساس قانون اين 
تغيير ساختار بايد از شوراي شهر مجوز بگيرد.«  همچنين 
نمايندگان افراد توان ياب در تجمع ديروز در گفت وگو با ايلنا 
ابراز نگراني كردند كه با انتقال سامانه معلولان از شركت واحد 
به سازمان تاكسيراني، عملا خدمات رساني به آنها به بخش 
خصوصي واگذار خواهد شد و هزينه هاي آن افزايش مي يابد. 

افراد حاضر در اين تجمع تاكيد داشتند كه دستور شهردار 
تهران براي انتقال سامانه معلولان به سازمان تاكسيراني 

برخلاف مصوبه شوراي اسلامي شهر تهران است.

    شهردار پاسخگو باشد
رييس كميسيون حمل و نقل شوراي شهر تهران ديروز 
در جلسه اين شورا با بيان اينكه درباره وضعيت سامانه 
حمل و نقل معلولان و جانبازان بارها تذكر دادم، گفت: 
متأسفانه نه تنها تذكرات موثر واقع نشد و عمليات متوقف 
نشد؛ بلكه دستور تس��ريع در كار داده شد و هم سامانه 
منتقل ش��ده و هم تجهيزات آن منتقل شده است و از 
روز گذشته خط ارتباطي ۶۳۰۵ كه سال ها به معلولان و 
جانبازان خدمات حمل و نقلي ارايه مي كرد در حال حاضر 
از دسترس خارج شده است. وي با بيان اينكه بر همين 
اساس و با توجه به اين موضوع سوالي را از شهردار تهران 
مطرح كرديم، تصريح كرد: شهردار تهران مي بايست در 
مهلت قانوني به سوالاتي كه مطرح مي كنيم پاسخ دهند 
و متن اين سوالات از ش��هردار تهران درباره جدا شدن 
س��امانه حمل و نقل جانبازان و معلولان از اتوبوسراني 
و الحاق آن به س��ازمان تاكس��يراني مصداق تغيير در 
ساختار اداري شهرداري اس��ت كه بر اساس قانون اين 
تغيير ساختار بايد از شوراي شهر مجوز بگيرد و همچنين 
تصويب بودجه سالانه براي اين سامانه در شوراي شهر 
ذيل سازمان اتوبوسراني بود و بر اساس قانون شهرداري 
تنها بخش كمي از بودجه را مي تواند جابه جا كند و براي 
جابه جايي رديف بودجه بايد از شوراي شهر مجوز بگيرد. 
عضو شوراي ش��هر تهران گفت: واگذاري و جابه جايي 
دارايي هاي ش��ركت واحد بر اس��اس قانون بايد مصوبه 
مجمع اتوبوس��راني را داشته باشد كه ندارد و همچنين 
ما در بودجه ۱4۰۲ و همچنين در برنامه توسعه اي هيچ 
مجوزي مبني بر ارايه دارايي به استارت آپ ها نداديم و 
همچنين واگذاري املاك شهرداري به اشخاص حقيقي 
و حقوقي مستلزم دريافت مجوز از شوراي شهر است كه 
بايد شهردار تهران در اين مورد پاسخ دهد. وي افزود: چرا 
قبل از تعيين مكان مناسب و اتخاذ تمهيدات و امكانات 
مناس��ب براي معلولان اين سامانه جابه جا شد؟ مجمع 
عمومي شركت واحد هر گونه واگذاري املاكش را منوط 
به اخذ مجوز كرده است و سوال آخر اين است كه علت 
قطع شدن س��امانه از روز گذشته كه به نوعي قطع ارايه 

خدمات به جانبازان و معلولان است، چيست؟

ايرانشهردر شهر

ادامه از صفحه اول
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افزايش درآمدهاي شهرداري 
تهران با تراكم فروشي؟

معاون مالي و اقتصاد شهري ش��هرداري تهران با 
تاكيد بر سهم بالاي عوارض شهرسازي در افزايش 
درآمدهاي شهرداري تهران در دوره كنوني مديريت 
شهري گفت: اگر مولدسازي به روش صحيح انجام 
ش��ود و صرفا مبتني بر خام فروشي املاك نباشد، 
مي تواند به افزايش درآمدهاي پايدار ش��هر كمك 
كن��د. »لطف الله فروزنده« در گفت وگ��و با ايلنا در 
پاسخ به اينكه با توجه به تاكيد مسوولان شهرداري 
تهران مبني بر تحقق درآمده��اي مازاد بر بودجه 
مص��وب در دوره كنوني مديريت ش��هري، آيا در 
اين دوره توجهي به لزوم ارتقاي سطح درآمدهاي 
پايدار شهرداري نيز شده است يا خير، گفت: در دوره 
فعلي ساخت وساز در پايتخت رونق مناسبي گرفته 
است كه شاهد مثال اين امر نيز افزايش محسوس 
آمار صدور پروانه س��اخت در اين دوره است. البته 
توجهي جدي به احياي بافت فرسوده وجود دارد و 
گره هاي موجود در ساخت وساز در برخي بافت هاي 
ناكارآمد نيز با مصوبات مختلف باز شده و مشوق هاي 
گوناگوني ارايه شده است كه شهروندان ترغيب شوند 
در بافت هاي فرس��وده ساخت وس��از انجام دهند. 
معاون مالي و اقتصاد ش��هري شهرداري تهران در 
پاس��خ به اينكه آيا دريافت عوارض شهرس��ازي و 
واگذاري تراكم به عنوان يكي از راهكارهاي اصلي 
درآمدزايي، مد نظر مسوولان كنوني شهرداري قرار 
دارد يا خير، اظهار كرد: واگذاري تراكم به معنايي كه 
در گذشته انجام مي شد، به هيچ وجه در دوره فعلي 
مديريت شهري پايتخت انجام نمي شود و در تمام 
مجوزهايي كه داده مي شود و مصوباتي كه در حوزه 
شهرسازي به تصويب مي رسد، طرح تفصيلي شهر 
تهران به طور كامل رعايت مي شود. فروزنده ادامه 
داد: برخي مصوبات كميسيون ماده ۵ به خصوص 
طرح هاي بازآفريني ش��هري، در واقع مولدسازي 
زمين هاي ذخيره شهري و استفاده از ظرفيت اين 
زمين ها متناسب با طرح تفصيلي شهر تهران و ساير 
قوانين و ضوابط حاكم بر شهرس��ازي در پايتخت 
اس��ت.  وي تصريح ك��رد: در دوره كنوني مديريت 
شهري، نگاه دوره هاي قبلي مبني بر واگذاري تراكم 
سيال وجود ندارد، ولي معتقديم اگر در يك زمين، 
طبق ضواب��ط قانوني و طرح تفصيل��ي به گونه اي 
بارگذاري ش��ود كه درآمد بيش��تري براي شهر به 
همراه داشته باشد، اتفاق مثبتي است، چراكه همه 
درآمدهاي شهرداري در نهايت صرف ارايه خدمات 

بيشتر و بهتر به شهروندان خواهد شد.

پارك هاي جنگلي شهرها
به شهرداري ها واگذار مي شود

نمايندگان مجلس با امكان واگذاري پارك هاي 
جنگل��ي واقع در حري��م و محدوده ش��هرها به 
شهرداري ها با حفظ حقوق مالكانه دولت، موافقت 
كردن��د. به گزارش ايرن��ا، نمايندگان مجلس در 
نشس��ت علني ديروز يكشنبه ۲۹ مرداد مجلس 
شوراي اسلامي در جريان رسيدگي به شور دوم 
گزارش كميسيون جهش و رونق توليد با پيشنهاد 
الحاق يك بند تحت عنوان ماده 4۳ مكرر ۳ طرح 
تأمين مالي و جهش توليد از طريق اصلاح قوانين 
موافقت كردند. بر اساس اين مصوبه، وزارت جهاد 
كشاورزي )سازمان مراتع و جنگل ها( مي توانند 
بدون انجام تشريفات مناقصه، پارك هاي جنگلي 
و نهالس��تان هاي متروكه و كمربند سبز واقع در 
محدوده و حريم ش��هرها را با حفظ كاربري و با 
حفظ حقوق مالكانه دولت بدون دريافت حقوق 
مالكانه براي استفاده عموم به شهرداري مربوطه 
واگذار كند. س��يد علي ادياني نماينده دولت در 
مخالفت با اين پيشنهاد اعلام كرد: جنگل ها بايد 
در اختيار دولت باق��ي بماند. محمدباقر قاليباف 
رييس مجلس در موافقت با اين پيشنهاد اظهار 
كرد: برخي پارك هاي جنگلي در داخل ش��هرها 
مانند پارك هاي س��رخه حصار يا لويزان تهران 
در حال حاضر هم در اختيار ش��هرداري هستند 
اما مالكيت آنها در دس��ت دول��ت و وزارت جهاد 

كشاورزي باقي مانده است.

پلمب ۴۰۰ پلاك قرمز در تهران
مديرعامل سازمان رفاه و خدمات و مشاركت هاي 
اجتماع��ي ش��هرداري تهران از شناس��ايي 4۰۰ 
پلاك قرم��ز و پلم��ب آن در پايتخت خب��ر داد و 
گف��ت: اين اق��دام حاصل هماهنگي دس��تگاه ها 
در ق��رارگاه اجتماع��ي اس��ت. به گ��زارش ايرنا، 
احم��د احمدي صدري در يك نشس��ت خبري با 
خبرنگاران، درباره اينكه ش��هردار تهران نماينده 
ويژه رييس جمهور در امور آسيب هاي اجتماعي 
شهر تهران ش��ده است، گفت: براساس اصل ۱۲۷ 
قان��ون، رييس جمه��ور مي تواند در ي��ك يا چند 
موضوع مشخص اختيارات خود را به نماينده تعيين 
شده، تفويض مي كند. وي يادآوري كرد: شهردار 
تهران نماينده رييس جمهور در حوزه كودكان كار، 
معتادان متجاهر، متكديان، حاشيه نشيني، مفاسد 
اخلاقي و خانواده اين گروه ها اس��ت و قرار نيست 
مسووليتي از دستگاه ها گرفته شود، بلكه قرار است 
بر عملكرد دستگاه ها نظارت داشته باشد و ضمن 
سئوال در خصوص عملكردها، گزارش هاي ماهانه 
به رييس جمهور ارايه دهد. مديرعامل سازمان رفاه 
و خدمات و مشاركت هاي اجتماعي درباره برخورد 
با پيمانكاراني كه در زباله گردي از كودكان استفاده 
مي كنند، نيز اظهار كرد: شهرداري با پيمانكاراني 
كه از كودكان كار استفاده كنند، همكاري نمي كند 
ام��ا پيمان��كاران راه را ياد گرفته ان��د و با يك فرد 
بزرگس��ال قرارداد مي بندن��د و آن فرد از كودكان 
استفاده كرده و با مبلغ بس��يار كم اين كودكان را 

به كارگيري مي كنند. 

شناسايي ۲۰۰۰۰ خودرو 
گازوييلي فاقد بيمه در كشور

معاون س��تاد مديري��ت حمل ونقل و س��وخت از 
شناس��ايي ۲۰۰۰۰ خودرو گازوئيلي فاقد بيمه در 
كشور خبر داد و گفت:  خودروهاي فاقد بيمه شخص 
ثالث وارد ليس��ت خاكستري مي شوند. سيدكاظم 
عزيزي در گفت وگو با تس��نيم، با بيان اينكه مطابق 
م��اده 4۸ قانون بيم��ه اجباري خس��ارات وارده به 
شخص ثالث، ستاد مديريت حمل و نقل و سوخت 
مكلف است از صدور هرگونه كارت و تخصيص اوليه 
سهميه يا ادامه آن براي وسايل نقليه فاقد بيمه نامه 
جلوگيري كند، اظهار كرد: در اين راستا، با محوريت 
س��تاد مديريت و همكاري دس��تگاه هاي ذي ربط 
ازجمله بيمه مركزي، فراجا و ش��ركت ملي پخش 
فرآورده هاي نفتي ايران، در گام اول اجراي اين ماده 
قانوني، ۲۰ هزار خودرو گازوئيلي فاقد بيمه نامه كه 
علي رغم گذش��ت بيش از يك سال از تاريخ انقضاء 
بيمه نامه همچنان فاقد بيمه بوده اند، در تيرماه سال 
جاري شناسايي ش��دند. وي افزود: براي دارندگان 
اين خودروها در مرحله اول به مدت يك ماه هنگام 
سوختگيري در جايگاه ها پيغام هشدار- بيمه ارسال 
ش��د. در ادامه كارت هوشمند س��وخت تا دريافت 
بيمه نامه جديد، در ليست خاكستري قرار گرفته و 
موقتاً غير فعال ش��د. وي يادآور شد: همان گونه كه 
قبلًا نيز به دارندگان اين خودروها اطلاع رساني شده 
است، اين افراد لازم اس��ت براي فعال شدن مجدد 
كارت هوشمند سوخت بيمه نامه شخص ثالث خود 
را تمديد و سپس به يكي از دفاتر پليس +۱۰ سراسر 
كش��ور مراجعه و آن را ثبت كنن��د. معاون صنايع و 
انرژي س��تاد مديريت حمل و نقل و سوخت كشور 
با تاكيد بر اينكه اين ط��رح در گام هاي بعدي براي 
ساير خودروهاي نفت گازس��وز فاقد بيمه نامه نيز 
اجرا و در ادامه به روز خواهد شد، گفت: مطابق ماده 
قانوني، درخواست صدور كارت هوشمند سوخت در 
دفاتر پليس +۱۰ منوط به احراز بيمه نامه ش��خص 
ثالث اس��ت. عزيزي اضافه كرد: ب��ا توجه به منافع 
اجتماعي بيمه شخص ثالث و تاثير بالاي آن در ايجاد 
امنيت و اعتماد براي هموطنان، قانونگذار اين بيمه 
را براي تمام مالكان وسايل نقليه، اجباري كرده، لذا 
به دارندگان وسايل نقليه توصيه مي شود نسبت به 

اجراي اين قانون اهتمام ويژه داشته باشند.

تورم و اقتصاد نفتي!
 اس��تراتژي هاي دولت و گروه هاي خصوصي را در 
راستاي منافع متقابل طرفين ش��كل داده اما دور 

باطل توسعه اي به وجود آورد.«
كارل البته ضمن اش��اره به يك وجه مشترك بين 
كش��ورهاي دارنده منابع نفت��ي يعني »همزماني 
بهره برداري از نفت و فرآيند دولت س��ازي مدرن« 
بي��ن دو گروه از اين كش��ورهاي صادركننده نفت 
تمايز قائل مي ش��ود. گروهي كه داراي »س��رمايه 
مازادند« )عربستان، كويت، قطر، امارات متحده( و 
كشورهايي كه داراي »سرمايه ناكافي«  اند )ايران، 
ونزوئلا، نيجريه و...(. اما بر اين نكته تاكيد مي كند 
كه اگر چه حذف مقررات، كنترل هاي قيمتي، موانع 
تعرفه اي و مواردي از اين دست ممكن است برخي 
ترتيبات را كه رفتار رانتيري تقويت كرده اس��ت از 
بين ببرند اما هيچ تضميني نيست كه پناهگاه هاي 
رانتير ب��ه راحتي تغيي��ر جا ندهن��د، چنانكه در 
مورد خصوصي سازي در مورد مكزيك )و البته در 
كشورمان( اتفاق افتاد .وي معتقد است: »گسترش 
ماليات ستاني داخلي، حرفه گرايي خدمات كشوري، 
بازرسي مفاس��د، شكستن انحصارات و دمكراتيزه 
كردن عرصه سياس��ت و ...اقداماتي هس��تند كه 
سرانجام رفتار نخبگان سياس��ي و اقتصادي و نيز 
ش��هروندان عادي را تغيير خواهد داد.« )معماي 

فراواني-  تري لين كارل( 
 به نظر مي رسد اين تحليل، تحليل كارآمدي است و 
مي تواند هم بسياري از وجوه وضعيت فعلي اقتصادي 
كشورمان و از جمله تورم هاي بالا و رشد اقتصادي 
پايين و بي ثبات و هم راهكارهاي مهم براي تغيير 

را نشان دهد 

معلولان در مقابل شوراي شهر تهران تجمع كردند

طرح دومين سوال از زاكاني در شوراي شهر

مفقودی
برگ سبز موتورسیکلت  پاکسیما تیپ : CG125   به شماره 
پلاک: 46373-781 مدل:1390 به  رنگ: مش�کی  ش�ماره 
تنه:9058257  شماره موتور: 1079073  بنام جعفر بهادری 

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی
س�ند موتورس�یکلت  پاکس�یما تیپ : CG125   به شماره 
پلاک: 46373-781 مدل:1390 به  رنگ: مش�کی  ش�ماره 
تنه:9058257  شماره موتور: 1079073  بنام جعفر بهادری 

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزیز مي توانند نظرها، انتقادات و پیشنهادهاي خود درمورد 
مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئیات به این سامانه پیامك نمایند. 

اعضاي شوراي شهر در بررسي ايمني بازار تهران مطرح كردند

هزاران ملك »مجهول المالك« در بازار تهران 
اعضاي شوراي شهر تهران در بررسي ايمني بازار تهران بر 
ناايمن بودن اين بخش از شهر تأكيد كردند و گفتند، نوسازي 
در بازار به نتيجه نمي رسد و براي مرمت و بازسازي بازار بايد 
مشكل مالكيت حل شود، ضمن اينكه بازار تهران قابل انتقال 
نيست و انبارهاي بازار حتما بايد تخليه و اقلام به انبارهاي 
بزرگ منتقل شوند.اعضاي ش��وراي اسلامي شهر تهران 
در يكصد و هفتاد و يكمين جلسه علني اين شورا، گزارش 
مديرعامل سازمان آتش نشاني و خدمات ايمني شهرداري 
تهران را مورد بحث و بررسي قرار دادند. احمد صادقي عضو 
شوراي اسلامي ش��هر تهران در واكنش به اين گزارش، با 
تأكيد بر اينكه بازار تهران ايمن نمي شود، گفت: بازار بايد به 
يك فضاي گردشگري و تاريخي تبديل شود. البته اين يك 
آرزوي بزرگ است و مي دانيم كه محقق نمي شود. چرا كه بايد 
تمام اركان نظام، فكري براي ناايمن بودن بازار كنند.وي ادامه 
داد: در شوراي شهر تهران و شوراي تأمين مصوباتي نسبت 
به انتقال انبارها داشته ايم و در س��ال ۹۵ و ۹۷ اين اتفاقات 
افتاده؛ اما مجددا انبارها به حالت اوليه خود بازگشته و پس از 
آن الزامي صورت نگرفته و نياز به رأي دادگاه براي تخليه اين 
فضاها وجود دارد.عضو شوراي شهر تهران با اشاره به اينكه 
بازار تهران هزاران ملك مجهول المالك دارد كه بخش زيادي 
از آن موقوفه است، افزود: اين شرايط تعيين تكليف بازار را به 
امر مهال تبديل كرده، اين موضوع در اختيار شهرداري و يك 
سازمان نيست. بايد بخش هاي مختلف وارد شوند چرا كه كار 
پيچيده و بزرگي است و بعيد به نظر مي رسد كه نوسازي در 
بازار به نتيجه برسد.صادقي تاكيد كرد: اگر نياز به مصوبه شورا 
وجود دارد اين مصوبه بايد ارايه شود. نسخه شورا لايحه اي 
است كه سازمان آتش نشاني ارايه مي دهد. بايد فعاليت هاي 
خاص تعريف شود و مي توان در بازار تهران وجود پهنه هايي 
را كه مواد شيميايي، كاغذ و... به فروش مي رسد، ممنوع اعلام 
كنند.در ادامه اقراريان رييس كميته حقوقي شوراي شهر 
تهران نيز، گفت: هزاران ساختمان كم ايمن و ناايمن وجود 
دارند كه به دليل مشكل ساختار حقوقي نمي توان اين موارد 
را پيگيري كرد. مساله اين است كه ساختار موجود بايد چه 

تعداد بازه ناايمن را بررسي كند؟

    مشكل مالكيت بر سر راه بازسازي
احمد علوي رييس كميته گردشگري شوراي شهر تهران 
نيز با اشاره به اينكه جلسات زيادي با سازمان گردشگري 
براي مرمت و بازسازي بازار برگزار ش��ده است، افزود: در 
فضاهايي كه جداره ها ايمن سازي شدند خطرات كاهش 
يافته است. وقتي مي خواهند براي مرمت و بازسازي پرونده 
تشكيل دهند با مشكل مالكيت روبرو هستند. مالكين قانوني 
نيز انگيزه اي براي مرمت و بازسازي ندارند. لذا بهره برداري 
با مشكل روبرو شده، اگر قرار است كاربري تغيير كند بايد 

نوع مالكيت مشخص شود.

    نبود آتش نشاني در لويزان و شيان 
ميثم مظفر رييس كميته بودجه شورا نيز با بيان اينكه در 
محله لويزان و شيان هيچ ايستگاه آتش نشاني وجود ندارد، 
افزود: زمين پايين تر از ميدان تجرلو براي راه اندازي ايستگاه 
آتش نشاني پيش بيني شده بود اما به لحاظ نكات فني و 

شيب معبر ساختمان رد شد كه مي توان فضاي ديگري را 
در اين خيابان براي س��اخت ايستگاه آتش نشاني در نظر 
گرفت. مهدي عباسي رييس كميسيون شهرسازي شوراي 
شهر تهران نيز با بيان اينكه مقرر بود توسعه ايستگاه آتش 
نشاني بازار انجام شود، افزود: براي اين اقدام بايد همكاري 
فرابخشي صورت بگيرد. اگر تعيين تكليف صورت نگيرد 

خسارت جبران ناپذيري وارد خواهد كرد.

    بازار تهران قابل انتقال نيست
مهدي چمران رياست شوراي شهر تهران نيز پس از استماع 
گزارش مديرعامل سازمان آتش نشاني با تاكيد بر اينكه بازار 
تهران قابل انتقال نيست، گفت: انبارها بايد منتقل شوند، 
در انبارها س��ه برابر حد استاندارد دپو صورت گرفته و بايد 
اين وضعيت اصلاح شود. از سوي ديگر سيم پيچي ها نيز 
نيازمند اصلاح است.رييس شوراي اسلامي شهر تهران با 
تأكيد بر اينكه بازار تهران قابل انتقال نيست، افزود: انبارهاي 
بازار حتما بايد تخليه شود. چرا كه به انبارهاي بزرگ تر در 
خارج از محدوده بازار نياز است.چمران اظهار كرد: در سه 
راه امين حضور با همين مشكلات مواجه هستيم و تعدادي 
يخچال و لباسشويي را در فضاي كوچكي جا دادند در حالي 
كه مي توان اين وسايل را در انبارها نگهداري كرد. وي با تاكيد 
بر اينكه انبارهاي بازار حتما بايد تخليه شود و اقلام به انبارهاي 
بزرگ منتقل شود، گفت: امروز بازار ناايمن شده و نيازمند 
اصلاحات در بخش هاي مختلف است. بايد جلسه ويژه اي 
براي بازار برگزار شود كه در آن حضور بازاريان و مشاركت 
شهردار منطقه ۱۲ مي تواند موجب برطرف شدن مسائل و 

مشكلات بازار باشد.

    ۱۲ پاساژ تهران وضعيت بحراني دارند
مديرعامل سازمان آتش نشاني و خدمات ايمني شهرداري 
تهران نيز در شوراي شهر تهران گفت: از ۷۱۵ پاساژ موجود 
در پايتخت، ۱۵ پاساژ وضعيت بحراني داشتند كه ۳ پاساژ 
بازس��ازي ش��د، اما ۱۲ پاس��اژ هنوز اين وضعيت را دارند.

قدرت الله محمدي در يكصد و هفتاد و يكمين جلسه دوره 
ششم شوراي اسلامي ش��هر تهران ضمن ارايه گزارش به 
اعضاي شورا در خصوص آتش سوزي هاي اخير بازار گفت: 
ما درگيري هاي عجيبي در ب��ازار داريم و ماموران ما بعضا 
با مالكان درگير مي شوند تا به آنها بگويند كه مي خواهند 
جان و مالشان را نجات دهند.وي با بيان اينكه در بازار تهران 
دسترسي به زيرزمين ها بسيار سخت و پيچيده است، اظهار 
كرد: اتفاقي در ساعت ۳ بامداد پنجشنبه در پاساژ قيصر با 
كاربري وسايل آرايشي و بهداشتي و خرازي رخ داد و اين در 
شرايطي بود كه ميزان دپوي پاساژ پنج برابر حد استاندارد 
آن گزارش داده شده است.مديرعامل سازمان آتش نشاني 
و خدمات ايمني ش��هرداري تهران با بيان اينكه نيروهاي 
ما ظرف پنج دقيقه به محل حادثه رس��يدند، تاكيد كرد: 
متصديان واحد هاي صنفي چون درگير بودند كه خودشان 
آتش را خاموش كنند، ۲۰ دقيقه دير گزارش را اعلام كردند، 
اما با اين وجود ما ۱۵۰ نيرو را با 4۰ دستگاه از ۱۳ ايستگاه به 
محل حادثه اعزام كرديم تا از سرايت آتش به ساير واحدها 
جلوگيري شود.محمدي ادامه داد: علت آتش سوزي اتصال 

در سيم كش��ي برق بود و پس از آتش سوزي در سقف، اين 
آتش به سمت زير زمين سرايت كرد؛ عليرغم اينكه بارها 
توصيه كرده ايم كه ش��هروندان پيش از انجام هر كاري در 
حوادث، ابتدا به آتش نشاني اعلام كنند، متاسفانه ۲۰ دقيقه 
ديرتر گزارش دادند و از ۱۱۰ مغازه ۳۰ تا 4۰ مغازه آسيب 
۲۰ تا ۱۰۰ درصدي ديدند.مديرعامل سازمان آتش نشاني 
و خدمات ايمني شهرداري تهران با بيان اينكه پاساژ قيصر 
سابقه خوبي ندارد و در سال ۹۳ اولين اخطار را دريافت كرده 
است، گفت: همكاران ما در معاونت پيشگيري سازمان بيش 
از ۹ بار به اين پاساژ اخطار داده اند، اما مالكان و كسبه توجهي 
نكردند و دچار خسارت سنگين مالي شدند و اگر اين تعداد 
نيرو را اعزام نمي كرديم، پاس��اژهاي ديگر نيز دچار حريق 
مي ش��د. محمدي با تاكيد بر اينكه اگر حادثه در س��اعت 
پيك ترافيك اتفاق مي افتاد، فاجعه سخت تري رخ مي داد، 
خاطرنش��ان كرد: وزارت صمت، وزارت كار و ديگر نهادها 
بايد وارد عمل شوند؛ بسياري از پاساژها بيمه شدند، اما با 
كدام مجوز؟ اين موارد از گلوگاه هايي هستند كه مي توانيم 
مالكان را مجبور كنيم تا براي ايمن سازي اقدام كنند. وقتي 
كار به پلمب اين مراكز مي رسد، جو رواني با محوريت اشتغال 
ايجاد مي كنند؛ لذا از اعضاي شورا مي خواهيم تا حادثه اي 
خطرناك تر رخ نداده است، حتما نسخه اي براي بازار تهران 
تهيه كنند. وي افزود: بيشترين معضل در بازار توليد، توزيع 
و انبار است و اين سه موضوع بايد برطرف شود تا به ايمني 

برسيم. همچنين بايد توجه داشت از ۷۱۵ پاساژ موجود در 
تهران ۱۵ پاساژ وضعيت بحراني داشتند كه ۳ پاساژ بازسازي 
شد، اما ۱۲ پاساژ هنوز اين وضعيت را دارند. شهرداران نواحي 
بايد مكلف شوند هر سه ماه يك بار گزارشات بررسي وضعيت 
ايمني پاساژها را ارايه دهند.محمدي گفت: با وجود اينكه ۵ 
هزار و ۳۰۰ نيروي داخلي در آتش نشاني فعاليت مي كنند، 
ولي منطقه عملياتي ويژه بازار نيز شكل گرفته است تا تمركز 

بيشتري بر حوادث بازار تهران داشته باشد.

    درخواست از رييس جمهور 
مهدي پيرهادي، رييس كميسيون سلامت، محيط زيست و 
خدمات شهري شوراي اسلامي شهر تهران ديروز ۲۹ مرداد در 
تذكري در يكصد و هفتاد و يكمين جلسه دوره ششم پارلمان 
شهري پايتخت، ضمن تقدير از سازمان بازرسي كل كشور 
براي ارس��ال نامه به رييس جمهور در تاريخ ۲۵ ارديبهشت 
سال ۱4۰۲ براي انتقال نمايشگاه ها به مجموعه شهر آفتاب، 
گفت: برگزاري نمايشگاه ها در سطح شهر تهران، مشكلات 
محيط زيستي و معضلات زيادي از جمله آلودگي هوا و ترافيك 
ايجاد مي كند و جان شهروندان را به خطر مي اندازد؛ به طوري 
كه حتي خودروهاي امدادي در تردد با مشكل مواجه مي شوند. 
بنابراين از رييس جمهور درخواست مي كنم در اين خصوص 
دس��تور عاجل دهد، چراكه فكر نمي كن��م رييس جمهور 

بخواهند كه مردم جان خود را از دست بدهند. 

براب�ر آراء ش�ماره 140260307005002698 و 140260307005002699 
مورخ�ه 1402/04/04 هی�ات ب�ه ش�ماره کلاس�ه ه�ای 228_1402 
و 229_1402موض�وع قان�ون تعیی�ن تکلی�ف وضعیت ثبت�ی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه 
دو بجنورد تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای مهدی سعادتی فرزند 
محمد بشماره شناسنامه 0670898236  و علی احیائی فرزند ابراهیم به 
شماره شناس�نامه 0670028304 هر کدام بالسویه در سه دانگ مشاع از 
ششدانگ یکباب منزل به مساحت 139.76 متر مربع از پلاک شماره 920 
فرعی از 163 اصلی واقع در اراضی پنبه زار خراسان شمالی بخش 2 حوزه 
ثبت ملک منطقه دو بجنورد از محل مالکیت ثبتی رضا رضایی فرزند نبی 
محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 
15 روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تس�لیم و پس از اخذ رسید، ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/05/15
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/05/30

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئين نامه قانون تعيين 
تکليف وضعيت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

علی اوسط رستمی- رییس ثبت اسناد و املاک منطقه 2 بجنورد

شناسه آگهی: 1539857

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک منطقه دو بجنورد
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی



فعالان حوزه واردات، تامين و تجهيز سخت افزار معتقدند 
س��خت گيري هاي دولت در زمينه توليد در داخل كشور 
در بسياري مواقع هزينه هاي سنگين تري را متوجه عموم 
مردم و فعالان صنعت فناوري در ايران كرده است. اين در 
حالي است كه در برخي موارد حتي شرايط درست تست 
توليدات بومي فناورانه در داخل كشور وجود ندارد و واردات 
در زمينه  كالاهاي IT كه به سرعت تغيير مي كنند مي تواند 

راه منطقي تري در رفع اين چالش باشد.
مسعود شكراني رييس كميسيون تامين كالا و تجهيزات 
فاوا س��ازمان نصر در نشست توس��عه زيرساخت اقتصاد 
ديجيتال موانع و فرصت ها در زمينه چالش هاي پيش روي 
توليد و واردات در كشور گفت: هر ساله واردكنندگان بنا به 
تحريم هاي امريكا و قوانين جديد قانون گذاران در داخل 
كشور، با چالش هاي جديدي روبرو مي شوند. ما از يك سو 
با تحريم ها و از سوي ديگر با قوانيني كه هر روزه عرصه را 
براي ما تنگ تر مي كنند مواجهيم. تجهيزات فناورانه، ماسه 
و سيمان نيستند كه مدت ها بدون تغيير باقي بمانند. ما 
خواسته يا ناخواسته از فناوري هاي روز جهان فاصله داريم و 
اگر بخواهيم گاه يك سال در انتظار رسيدن تجهيزات باشيم، 

اين فاصله دايم بيش و بيشتر مي شود.

   تمام مكاتبات واردات
با هويت هاي جعلي انجام مي شود

شكراني در ادامه به مشكلات روند خريد تجهيزات در كشور 
اش��اره مي كند و مي افزايد: يك سري تجهيزات فناوري 
استفاده هاي مشابه در بخش هاي سياسي و نظامي هر كشور 
دارند. براي مثال براي تثبيت دوربين هاي ورزشگاه آزادي 
ما به امكاناتي ني��از داريم كه اين تجهيزات در بخش هاي 
نظامي هم استفاده مي ش��ود. ما براي اثبات اينكه ما اين 
فناوري ها را براي چه مواردي نياز داريم هم به ش��دت كار 
پيچيده اي پيش رو داريم. مضاف بر اينكه تمام مكاتبات 

ما به دليل تحريم ها با هويت هاي جعلي انجام مي شود و 
اگر مشكلات قانوني هم پيش بيايد ميليون ها دلار بلوكه 
مي شود. او ادامه داد: بسياري از همكاران ما در شركت هاي 
مختلف كه با عِرق ملي براي تامين نيازهاي اصلي واردات 
كشور پا پيش گذاشته بودند با تحريم و تنبيه هاي سنگيني 
از جانب امريكا روبرو ش��ده  اند كه حتي نمي توانند براي 
اس��تيفاي حقوق خود به كشور واس��طه معامله مراجعه 
كنند. براي مثال حدود ۵۰ ميليون دلار خريد بي س��يم 
براي پليس پشت همين دروازه هاي تحريم مانده است. 
در كنار تمام اين مشكلات ما كالاهايي را وارد مي كنيم كه 
بايد آنها را گارانتي كنيم، كالاهايي كه توليدكنندگان هيچ 
گارانتي به ما نداده اند. شكراني در ادامه به اشتباهات رايج 
در مناقصه ها نيز اشاره كرد و گفت: گذاشتن مناقصات در 
سايت ها و ثبت شماره سريال در سامانه هاي مختلف و الزام 
وارد كننده در س��امانه جامع تجارت، براي ثبت اطلاعات 
منجر به لو رفتن منابع تامين و دور زدن تحريم مي شود و ما 
براي رفع اين مشكل بارها با وزارت صمت صحبت كرديم 
و در حال پيگيري موضوع هستيم. شكراني همچنين به 
مشكل تعدد سازمان هاي امنيتي در زمينه واردات اشاره 
كرد و افزود: علاوه بر سازمان هاي امنيتي شناخته شده ما هر 
بار با سازمان هاي امنيتي جديد هم مواجهيم كه مجبور به 
پاسخگويي به آنها هستيم. ما نياز به مقررات زدايي منطقي 
در اين باره داريم. او افزايش مدت زمان ترخيص و مشكلات 
رسوب كالا به دليل تشريفات غير ضروري، امورمالياتي و 
تامين اجتماعي را هم از ساير مشكلات حوزه وارد كنندگان 

تجهيزات سخت افزاري در ايران دانست.

   راه توسعه اقتصاد ديجيتال هموار نيست
سهيل تركان رييس كارگروه كميس��يون تامين هم در 
اين نشست به ارتباط اقتصاد ديجيتال و رشد فناوري در 
كشور پرداخت و گفت: در آمارها آمده است توسعه اقتصاد 

ديجيتال در ايران در س��ال ۲۰۱۹ شش و نيم درصد بوده 
است و طبق گفته وزير ارتباطات اين عدد در سال گذشته 
شده به هفت و چهار دهم درصد رسيده است. با همين آمار 
و ارقام  هايي كه اعلام شده است، به صورت كلي ۵۰ درصد 
از ميانگين جهاني عقب تريم. كشورهاي پيشرفته به كنار ما 
حتي در برابر كشورهاي همسايه هم شرايط مناسبي نداريم. 
برآوردها نشان مي دهد تا سال ۲۰۳۰ درصد رشد اقتصاد 
ديجيتال در كشورهاي پيشرفته ۱۵ درصد مي شود و اين در 
حالي است كه ما احتمالا با اين زير ساخت حتي نمي توانيم 

عدد ۷ را در سهم اقتصاد ديجيتال ثابت نگه داريم.

   تا به توليد انبوه برسيم
دوره يك فناوري سپري شده است

تركان در اشاره به تغييرات دايمي در حوزه فناوري ادامه 
مي دهد: ما در حوزه فاوا هر روز محصول جديدي داريم و 

سياست گذاري در حوزه توليد بايد با شناخت مزيت هاي 
رقابتي در توليد يك محصول باشد. ايجاد كميسيون هاي 
فني در سازمان نصر و بررسي خلق ارزش افزوده در توليد 
يك محصول همراه با شناخت دقيق فرآيند توليد مي تواند 
در اين زمينه كارگشا باشد. براي مثال در بسياري مواقع 
به دليل اينكه مواد اوليه در زمان درس��تي به ما نمي رسد 
ما نمي توانيم حرفي در حوزه صادرات داشته باشيم و گاه 
حتي تجهيزات اوليه ۸ ماه بعد به ما مي رسد و وقتي عمر 
محصولات حوزه IT كوتاه است، تا به توليد انبوه برسيم دوره  
استفاده از يك فناوري تمام شده است. تركان راهكارهاي 
اين چالش ها را رصد و پايش حجم بازار و حجم مورد نياز 
هر گروه به تفكيك رده كالا، هدايت فعالان صنفي به سمت 
طرح هايي با ارزش افزوده و تدوين رويه استانداردهاي مورد 
نظر هم براي توليد كننده و هم بازرگانان مي داند و تشريح 
مي كند: اگر به ايجاد شرايط رقابت سالم براي توليدكننده 

و وارد كننده معتقديم بايد تعرفه گذاري حقوق و ورودي 
گمرك هدفمند باشد. او مي افزايد: شريان هاي اقتصادي 
توسط فناوري تامين مي شود و اين شريان ها با اين فشارها 
در حال درد كشيدن هستند. سامانه ثنا، سامانه بنزين و هر 
سامانه حكومتي هم بدون سرمايه گذاري در زيرساخت هاي 
فناوري رشد نمي كند و امكان هك و فروپاشي آنها وجود 
ن��دارد. از علي حاتم��ي وام مي گي��رم و مي گويم اقتصاد 

ديجيتال در ايران مُرد از بس كه جان ندارد.

   پيچ رگولاتوري تنظيم نيست
محمد آذري رييس كميسيون زيرساخت مراكز داده هم 
در ادامه نشس��ت از اهميت و ضرورت زيرساخت فناوري 
اطلاعات به عنوان يكي از زيرس��اخت هاي حياتي كشور 
مي گويد: لازم نيس��ت در همه چيز توليد كننده باشيم، 
درست است كه بايد به توليد اولويت بدهيم اما متاسفانه گويا 
پيچ رگولاتوري تنظيم نيست و نمي تواند با تصميم گيري 
درست در اين زمينه راهگشا باشد. گاهي وقت ها زمان و پولي 
كه براي توليد بومي صرف مي شود بيش از هزينه وارد كردن 
محصولات است. او تاكيد كرد كه منظورش قيد زدن توليد 
نيست بلكه بايد به توليدكننده و وارد كننده توامان توجه 
شود. هميش��ه حمايت همه جانبه باعث فساد و تخريب 
مي شود حالا حمايت از هرچيزي كه مي خواهد باشد. مراكز 
داده ما در زمينه استانداردها در شرايط خوبي نيستند چون 
امكان تست آنها در آزمايش  هاي به روز وجود ندارد. آذري 
معتقد است گاه در كنار اين هزينه ها خطراتي كه توليدات 
بومي دارند هم مي تواند براي كشور و عموم مردم مشكل 
آفرين باشد. او توضيح مي دهد: لازم نيست ما در همه چيز 
توليدكننده باشيم و دولت بايد در اين زمينه بتواند بنا به 
مشكلات تحريم درست تصميم بگيرد. كالاهاي فناورانه 
كالاهاي لوكس نيست و نگاه دولت بايد در اين زمينه تغيير 
كند. ما لبه پرتگاه نيستيم ما به واقع در شيب سقوط هستيم.
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ارايه بسته هاي ويژه توسط 
همراه اول براي اربعين 1402

همراه اول علاوه بر كاهش تعرفه رومينگ بين الملل در 
كشور عراق، از ارايه پنج بسته ويژه اربعين خبر داد. به 
گزارش اداره كل ارتباطات شركت ارتباطات سيار ايران، 
همراه اول به منظور رفاه حال زائرين اربعين حسيني، 
ضمن معرفي بس��ته هاي رومينگ وي��ژه پياده روي 
اربعين، تعرفه ويژه )كاهش يافته( رومينگ عراق شامل 
»مكالمه«، »پيامك« و »اينترنت همراه« مشتركان 
خود را اعلام كرد. بر اين اس��اس از روز يكش��نبه ۲۹ 
مرداد )۳ صفر( تا شنبه ۲۵ شهريور ۱4۰۲ )۳۰ صفر(، 
تعرفه مكالمه مشتركان همراه اول با شماره هاي ايراني 
و عراقي دقيق��ه اي ۱۳۷۰۰ تومان، مكالمه دريافتي 
دقيقه اي ۱۲۷۰۰ تومان، ارسال پيامك به شماره هاي 
ايراني ۳۰۰۰ تومان و هر مگابايت اينترنت همراه ۱۵۰ 
تومان محاسبه مي شود كه در تمامي موارد نسبت به 
متوس��ط تعرفه كمپين عرفه تا اربعين با كشور عراق 
تخفيف داده شده است.  همراه اول خطاب به تمامي 
مشتركان خود كه قصد عزيمت به كشور عراق در بازه 
زماني مذكور را دارند، توصيه كرده كه از بسته هاي ويژه 
اربعين كه مقرون به صرفه تر از تعرفه هاي معمولي و 
خريد سيمكارت هاي عراقي به مناسبت اين ايام است، 
اس��تفاده كنند. همچنين با توجه به استقبال زائرين 
عرفه و محرم از بسته نامحدود كمپين عرفه تا اربعين، 
علاوه بر عرضه مجدد اين بسته، 4 بسته ۷ روزه و يك 
بسته ۱4 روزه، ويژه ايام اربعين تدارك ديده شده است.  
بسته ويژه يك گيگابايت اينترنت ۷ روزه به قيمت ۱۰۰ 
هزار تومان، به عموم زائرين كم مصرفي كه قصد سفر 
به عراق دارند و خواهان انجام امور ارتباطي خود فقط 
با اينترنت هستند، پيشنهاد مي شود. همچنين بسته 
۳۰۰ مگابايتي با قيمت ۳۳ هزار تومان، جهت استفاده 
مشتركاني كه ميزان مصرف اينترنت شان بسيار كم 
است، توصيه مي ش��ود.  از ديگر بس��ته هاي مناسب 
مشتركان كم مصرف، بسته ۱۰ دقيقه مكالمه و ۱۰۰ 
عدد پيامك هديه اس��ت كه قابليت استفاده در ۷ روز و 
با قيمت ۸۰ هزار تومان عرضه مي ش��ود كه مخصوص 
كساني كه گوشي ساده دارند يا علاوه بر بسته اينترنت، 
نياز به حجم كمي از مكالمه يا پيامك را دارند، طراحي 
شده است. بسته ۷ روزه ۲ گيگابايت اينترنت به همراه 
۲۰ دقيقه مكالمه هديه و ۲۰۰ عدد پيامك هديه هم به 
آن دسته از مشتركاني كه علاوه بر اينترنت به مكالمه و 
پيامك هم نياز دارند، پيشنهاد مي شود كه قيمت آن ۲۵۰ 
هزار تومان است. بسته ويژه ديگري كه همراه اول براي 
زائرين پرمصرف اينترنت تدارك ديده و بازه زماني مصرف 
آن ۱4 روزه است، بسته ۵ گيگابايت اينترنت است كه به 
قيمت ۳6۰ هزار تومان عرضه مي شود. نحوه خريداري 
بسته هاي ويژه اربعين به چهار روش »مراجعه به فروشگاه 
همراه اول به نشاني Shop.mci.ir«  »اپليكيشن همراه 
من«، »شماره گيري كددستوري ستاره ۱۰ ستاره 4۰ 
مربع« يا »مراجعه به دفاتر مستقر در پايانه هاي مرزي 
و ترمينال س��لام« فراهم شده اس��ت. اپراتور اول تلفن 
همراه كشور با در اختيار داشتن ۲6۸ قرارداد رومينگ 
بين المللي با اپراتورهاي خارجي در ۱۱۲ كشور جهان، 
به تمامي زائرين اربعين و مسافران عراق كه قصد دارند 
با س��يمكارت همراه اول خود به اين كشور سفر كنند، 
پيشنهاد داده است كه در بازه زماني اجراي اين كمپين، 
پيش از خروج از كشور يا در حين سفر خود از بسته هاي 

ويژه و مقرون به صرفه همراه اول استفاده كنند. 

  واردكنندگان از تحريم هاي امريكا تا قوانين جديد داخل كشور با مشكل مواجه هستند

چالش تجهيزات فناوري؛ بين توليد و واردات

راه اندازي »اينترنت كودكان« براي صيانت دربرابر آسيب ها
با افزايش اس��تفاده عم��وم جامعه از اينترن��ت از جمله 
كودكان به عنوان قشر آسيب پذير، توجه به اين حوزه هم 
از سوي دولت ها بيشتر شد؛ به دليل همين اهميت، طرح 
اينترنت كودكان توسط دولت سيزدهم و با هدف صيانت 
كودكان رونمايي ش��د. به گزارش ايسنا، كودكان يكي از 
آسيب پذيرترين اقشار شهروندان در مقابل آسيب هاي 
اينترنت هس��تند. آس��يب هايي مانند آزارهاي روحي و 
جسمي در فضاي مجازي يا حتي اساسا آگاهي زودتر از 
سن بلوغ نسبت به برخي از مسائل مربوط به بزرگسالان 
كه مي تواند باعث بلوغ زودرس و حتي آسيب هاي رواني 
جدي در سال هاي بزرگسالي ش��ود؛ لازم است تا علاوه 
بر والدي��ن، دولت ها هم وارد كار ش��وند و با ايجاد برخي 
بس��ترهاي اختصاصي براي استفاده كودكان از اينترنت 
زمينه كاهش صدمه پذيري اين قشر آسيب پذيرتر جامعه 
را فراهم كنند. در ايران و در دولت هاي گذشته هم بر اين 
مساله تأكيد شده بود كه اخلاق، اينترنت كودكان و آينده 

جوانان و حراست از آن مهم است بنابراين يكي از طرح هايي 
كه براي كاهش آفات فضاي مجازي در دستور كار وزارت 
ارتباطات و فناوري اطلاعات قرار گرفت، اينترنت كودكان 
بود. راه اندازي اينترنت ويژه كودكان چند س��الي بود كه 
توسط دولت ها و مسوولان مطرح مي شد؛ در اين راستا، 
س��ند صيانت از كودكان و نوجوانان در فضاي مجازي، از 
سال ۱۳۹۸ در دستور كار شوراي عالي فضاي مجازي قرار 
گرفت تا به واسطه آن، اينترنت كودكان از اينترنت عمومي 
جامعه مس��تقل ش��ود و هم توليد محتواي گسترده اي 
مخصوص كودكان و نوجوانان در فضاي اينترنت صورت 
گيرد و امكاناتي را در اختيار والدين و خانواده ها براي كمك 
به فرزندانشان قرار دهد، درنهايت اين سند در خرداد سال 
۱4۰۰ به تصويب ش��وراي عالي فضاي مجازي رس��يد. 
مس��وولان معتقد بودند هيچ جايي از دنيا پدر و مادرها، 
بچه ها را به اين بي پناهي كه م��ا آنها را در فضاي مجازي 
رها مي كنيم، رها نمي كنند. فضاي مجازي فضاي بسيار 

گسترده اي است كه در كنار فرصت هاي بسيار، تهديداتي 
هم دارد و در كل دنيا براي اين تهديدات چاره انديش��ي 
شده است؛ از اين رو براي حمايت از كودكان در اين فضا، 
ابزار كنترلي در اختيار خانواده ها قرار داده شد تا بتوانند از 
بچه هاي خود مراقبت كنند. با آغاز به كار دولت سيزدهم 
راه اندازي و اجراي اي��ن طرح به دليل اهميت بالاي آن و 
تأكيد مسوولان كشور تس��ريع يافت به گونه اي كه يك 
سال پس از آغاز به كار دولت سيزدهم يعني شهريورماه 
سال گذش��ته اينترنت كودكان با حضور مسوولان مهم 
كشوري از جمله وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات و وزير 
فرهنگ و ارشاد اسلامي رونمايي شد. در اين راستا، با ورود 
به سايتي كه اينترنت كودك معرفي شده خطاب به پدران 
و مادران گفته شده كه با استفاده از چند روش مي توانند 
دسترسي فرزندان خود را به سايت هاي مختلف اينترنت 
مديريت كنند. علاوه بر موارد گفته شده در بخشي از سايت 
به رده بندي يا ليست سايت هاي اينترنتي اشاره شده كه 
با ورود به اين بخش چهار عنوان سايت  با رنگ بندي سبز، 
سفيد، زرد و نارنجي مشاهده مي شود كه هر كدام ليستي 
از س��ايت هايي كه براي دسترس��ي كودكان و نوجوانان 
مناسب هستند را دربردارند. نكته قابل توجه اين است كه 
با راه اندازي اين سرويس )4۵6( سه امكان براي خانواده ها 
براي حفاظت از كودكان در فضاي مجازي فراهم مي شود. 
نخست با شماره گيري #4۵6٭، دوم از طريق سايت و سوم 
از طريق اپليكيشن 4۵6 اين امكان براي خانواده ها فراهم  

شده است تا دسترسي كودكان و نوجوانان خود به اينترنت 
را متناسب با سن و شرايط هر كدام تعريف و مديريت كنند. 
به اين منظور چهار سطح دسترسي تعريف شده است كه در 
قالب چهار رنگ تعريف شده است كه فعلا رنگ سبز )براي 
كودكان زير ۵ سال( در اپراتورها فعال شده است. آنگونه 
كه وزير ارتباطات درباره جزييات اين طرح گفته بود يك 
امكان ديگر و با انعطاف بيشتري در قالب اپليكيشن فراهم  
شده است؛ در اين حد كه پدر و مادر مي توانند انتخاب كنند 
چه سرويس، چه سايت يا چه اپليكيشيني براي كودكان 
فعال ش��ود و براي هر كدام از اعض��اي خانواده مي توانند 
سطح دسترس��ي ويژه مربوط به وي را تعريف كنند. كار 
ديگري هم كه به مرور تكميل مي شود كه نمونه آن هم در 
كشورهاي اروپايي فعال  شده است فراهم كردن دسترسي 
ايمن به خدمات پايه و مهم مثل موتورهاي جست وجو و 
دانشنامه ها است تا از طريق آن كودك در معرض محتواي 
نامناس��ب قرار نگيرند كه اين خدمات در قالب سايت در 

دسترس مردم عزيز است. 
وزير ارتباطات تأكي��د كرد حفاظت از كودكان در فضاي 
مجازي راهبرد جدي ما در وزارت ارتباطات اس��ت و اين 
اعتقاد را داريم كه بايد سرويس��ي كه در اختيار كودكان 
قرار مي گيرد، متفاوت باشد. البته سرويسي كه امروز از آن 
رونمايي شد، يك امكان اختياري است و هيچ اجباري در 
استفاده از آن وجود ندارد و اين سرويس تنها ابزاري است 
در اختيار خانواده ها كه بتوانند حضور كودكان در فضاي 

مجازي را مديريت كنند. حال با گذشت تقريبا يك سال 
از رونمايي اينترنت كودكان به هم��ت وزارت ارتباطات 
براساس آخرين آمار اعلامي در ارديبهشت ماه يك ميليون 
نفر از اين خدمت استفاده كرده اند اما در يك جامعه بيش 
از ۱6 ميليون دانش آموز وجود دارند. مسوولان براين باورند 
هرچقدر استفاده بيشتر باشد، اشكالات كار مشخص تر و 
روز به روز بهتر خواهد بود. سال گذشته هم سند صيانت 
از كودكان و نوجوانان در فضاي مجازي در راستاي تبيين 
الزامات شبكه ملي اطلاعات و با هدف ارتقاي بهره برداري از 
فضاي مجازي و صيانت از خردسالان، كودكان و نوجوانان 
تدوين و در نهايت به تصويب رسيد. از جمله اهداف اجراي 
طرح صيان��ت از كودكان و نوجوان��ان در فضاي مجازي 
مي توان به فراهم سازي فضاي مجازي ويژه خردسالان، 
كودكان و نوجوانان در چارچوب فرهنگ اسلامي-ايراني 
براي اس��تفاده مناس��ب از فضاي مجازي و پيشگيري از 
آسيب هاي احتمالي آن اشاره كرد. سياست هاي كلان اين 
سند عبارت است از توسعه محيط هاي صيانت شده بر بستر 
شبكه ملي اطلاعات ويژه خردسالان، كودكان و نوجوانان 
با محتواي متنوع و جذاب و قابليت پاسخ گويي به نياز هاي 
ضروري ارتباطي و محتوايي آنها، آگاه سازي، هشيارسازي، 
توانمندسازي اولياء و مربيان و ايفاي نقش محوري خانواده 
در هداي��ت و حمايت و مراقب��ت، رده بندي كليه محتوا 
وخدمات متناسب با سن، جنسيت و ويژگي هاي جسمي 

و فرهنگي و تأمين اطمينان و اعتماد. 

آگهي فراخوان تجديد مناقصه

روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران-منطقه قزوین

نوبت اول

شناسه آگهي :1549858

مناقصه عمومی یک مرحله ای به شماره ثبت 2002092187000016 در سامانه تداركات الكترونيك دولت نوع مناقصه
تهيه مصالح،سند بلاست و رنگ آميزي خطوط لوله انبار نفت قزوینموضوع مناقصه

32,678,173,334  ریال  مبلغ برآورد اوليه
1,633,908,666 ریال مبلغ تضمين شركت در فرآیند ارجاع كار

نوع تضمين فرآیند ارجاع كار
مطابق بندهاي الف، ب، پ، ج، چ، ح ماده 4 آئين نامه تضمين در معاملات دولتي شماره 123402/ت 50659 ه – مورخ 1394/9/22، درصورت واریز وجه نقد، به حساب  9200011376 

بانك ملت شعبه مركزي ) شماره شناسه 4244 ( به نام شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي منطقه قزوین؛ اصل فيش واریزي كه بنام دریافت كننده اسناد مناقصه)مناقصه گر( 
است، تا مهلت قبول پيشنهاد ها، تحویل دبير كميسيون مناقصات گردد. )شناسه ملي مناقصه گزار: 10101122904(

پس از انتشار نوبت اول آگهي تا  2/ 1402/6 در بستر سامانه تداركات الكترونيك ایرانمهلت دریافت اسناد مناقصه
سه شنبه مورخ   7 / 6 /1402 راس 10:00  صبحساعت و تاریخ جلسه توضيح و تشریح  اسناد

لغایت روز شنبه تاریخ:  18/ 6/ 1402 درج در سامانه تداركات الكترونيك دولت و ارائه فيزیكي پاكت الف تا ساعت 15 همان روز مهلت قبول پيشنهادها
روز  یك شنبه   تاریخ   19/ 1402/6     ساعت: 8 صبحساعت و تاریخ بازگشایي پيشنهادها

قزوین- كيلومتر 3 جاده قدیم تهران-  ساختمان ستادي شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي منطقه قزوین-  طبقه اول- دبيرخانه كميسيون مناقصات-  تلفن02833554334 محل دریافت اسناد و قبول پيشنهادها
داخلي 176 -  فاكس 028-33550878

توضيحات
٭  كميت خدمات:   به شرح شرایط مندرج در اسناد مناقصه

٭   كيفيت خدمات:  به شرح شرایط مندرج در اسناد مناقصه 

شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي ایران منطقه قزوین در نظر دارد مناقصه مندرج در جدول زیر را برگزار نماید:

 انتشارنوبت اول آگهي :   30/  1402/5     انتشارنوبت دوم آگهي :  31/ 1402/5

شركت ملي پالایش و  پخش فرآورده هاي نفتي ایران
 شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي ایران 

منطقه قزوین

نوبت اول

شناسه آگهي : 1550759

شماره فراخوان مناقصه در سامانه ستاد : 2002005066000063

شماره ردیف
تضمين شرکت در شرح مناقصهمناقصه

زمان تحویل نوع ضمانتنامهمناقصه )ریال (
پاكتها

زمان  بازگشائي 
پاكتها

11402/154

انجام فعاليت های تعویض سيم با کابل 
خودنگهدار   )کليد در دست( 

در حوزه عمل مدیریت توزیع امور برق 
یک شهرستان یزد 1402

5,050,000,000

1- ضمانت نامه بانکی 
2-فيش  واریز وجه 

نقد 
3- مطالبات.

ساعت 15
مورخ

1402/06/14 

ساعت 10:30 
مورخ

1402/06/18 

آگهي مناقصه عمومي )يک مرحله ای ( 
شركت توزیع نيروي برق استان یزد در نظر دارد اجراي پروژه مشروحه ذیل را از طریق برگزاري مناقصه عمومي یک مرحله ای با ارزیابی کيفی به 
پيمانكار واجد شرایط واگذار نماید، لذا متقاضيان شركت در مناقصه مي توانند از تاریخ 1402/05/30 لغایت 1402/06/04 از طریق سامانه ستاد 
ایران به آدرس  www.setadiran.ir  نسبت به دریافت اسناد مناقصه اقدام نمایند و پيشنهادات خود را باتوجه به مندرجات دفترچه مناقصه 
ظرف مهلت مقرر در جدول زیر در س�امانه ستاد ایران بارگذاری  نمایند و ضمنا پاکتهای الف و ارزیابی کيفی مناقصه را به دبيرخانه این شركت 
تحویل نمایند . ضمناً به پيشنهادهاي تحویل داده شده بعد از انقضاء  مدت و بارگذاری نشده در سامانه ،  ترتيب اثر داده نخواهد شد . كارفرما نسبت 

به رد یا قبول یك یا كليه پيشنهادات مختار است . 

1- مدت اجرا : شش ماه
2- هزینه درج آگهي مناقصه و كسورات قانوني به عهده برنده مناقصه مي باشد . 

3- به پيشنهادات مشروط، مبهم، مخدوش و فاقد سپرده و پيشنهاداتي كه بعد از موعد مقرر ارسال گردد ترتيب اثر داده نخواهد شد .
داوطلبان مي توانند جهت كسب اطلاعات بيشتر با شماره تلفن : 36248989-035 امور تدارکات و 36243111 امور مهندسي و نظارت  تماس 

شركت توزیع نيروي برق استان یزدحاصل نمایند .

شركت توزیع نيروي برق 
استان یزد

نوبت اولآگهی مناقصه عمومي يک مرحله اي
شركت توزیع نيروي برق 

مازندران

نام مناقصه گزار : شركت توزیع نيروي برق مازندران 
1( موضوع مناقصه عبارت است از :

شناسه آگهي : 1552130

مبلغ تضمين )ریال(مبلغ برآوردی )ریال(شرح مناقصهشماره مناقصهردیف

31,203,973,0002,286,000,000تست و بازرسی امورهای آمل غرب، آمل شرق، شمال بابل، جنوب بابل، فریدونکنار، جویبار )برونسپاری کامل( 1402110051

1- تضمين شرکت در مناقصه قابل قبول کارفرما برابرآئين نامه تضمين شرکتهای توزیع می باشد.
2- این شرکت از پذیرش چک شخصی، ارائه وجه نقد و...تحت عنوان تضمين شرکت در مناقصه خودداری خواهد نمود.

3- به پيشنهادهای فاقد امضاء مجاز ، مشروط ، مخدوش ، فاقد سپرده ، سپرده های مخدوش ، سپرده های کمتر از ميزان مقرر و پيشنهاداتی که بعد از انقضای مدت مقرر در این فراخوان واصل شود مطلقاً ترتيب اثرداده نخواهد شد.
4- سایر شرایط و اطلاعات در اسناد مناقصه درج شده است.

5- تامين منابع از محل اعتبار داخلی است.

2 - زمان فروش اسناد:  از روز چهارشنبه تاریخ 1402/06/01 لغایت روز دوشنبه مورخ 1402/06/06
3- محل دریافت اسناد: سامانه تدارکات الکترونيکی دولت به آدرس setadiran.ir - سامانه مناقصه

4- مبلغ فروش اسناد: مبلغ 1,000,000 ریال به حساب جام شماره 5240332412 بانك ملت شعبه اميرمازندراني ساري 
الف( مهلت بارگذاری اسناد )الف-ب-ج(: مناقصه در سامانه تدارکات الکترونيکی دولت به آدرس Stadiran.ir، حداکثر تا ساعت 10 روز شنبه مورخه  1402/06/18  می باشد.

ب( زمان تحویل اسناد فيزیکی پاکت )الف(: حداکثر تا ساعت 12 روز شنبه مورخه 1402/06/18 می باشد.
6- زمان گشایش پاکات الف، ب، ج : ساعت 12 روز شنبه مورخه 1402/06/18 انجام می گيرد. 

7- محل تحویل اسناد مناقصه: اسناد می بایست در سامانه تدارکات الکترونيکی دولت به صورت اسکن بارگذاری گردد.
تبصره: فقط پاکت الف که محتوی اصل ضمانتنامه شرکت در مناقصه می باشد، به آدرس ساري ، بلوار خزر ، بعد از خيابان حزب ا ... امور تداركات شركت توزیع برق استان مازندران تحویل گردد.

7-1(  شرایط مناقصه گران : الف - داشتن شخصيت حقوقی                      ب- داشتن ظرفيت خالی در رشته مورد نظر 
پ- ارائه تصویر گواهينامه معتبر تائيد صلاحيت )رتبه( نيرو                     ج – ارائه گواهينامه معتبر ایمنی از اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی

8-  محل بازگشایي اسناد مناقصه : ساري ، بلوار خزر ، بعد از خيابان حزب ا ... امور تداركات شركت توزیع برق استان مازندران
     Tender.Tavanir.org.ir  ب-   سایت معاملات توانير به آدرس              setadiran.ir 9 - نشانی کسب اطلاعات بيشتر:      الف- سامانه تدارکات الکترونيکی دولت به آدرس

شركت توزیع نيروي برق مازندران -  اداره مناقصاتج- شماره تلفن 33405121-011 امور تداركات -  اداره مناقصات

فراخوان مناقصه عمومي يك مرحله اي
آگهي شركت در مناقصه

نوبت دوم

شركت سهامي
 آب منطقه اي اصفهان

شركت سهامي آب منطقه اي اصفهان در نظر دارد مناقصه عمومي یك مرحله اي استارتر پمپ در ایستگاه پمپاژ خود را بر 
اساس جدول زیر به انجام رساند، لذا خواهشمنداست از تاریخ درج آگهي دوم نسبت به دریافت اسناد مناقصه از طریق 
سامانه تداركات الكترونيك دولت )ستاد( قسمت مناقصات به آدرس WWW.SETADIRAN.IR اقدام نمایند. شایان 

ذكر است دریافت اسناد مناقصه صرفاً از طریق سامانه ستاد انجام مي پذیرد.

شناسه آگهي: 1550499

آدرس: اصفهان روبه روي پل خواجو، ابتداي بلوار آیينه خانه، شركت آب منطقه اي اصفهان، امور تداركات و خدمات پشتيباني
WWW.ESRW.IR :تلفن تماس: 36615360)031( داخلي: 1196 دورنگار: 36611128 )031( آدرس سایت

شماره مناقصه در سامانه ستادشرح مناقصهردیف

استارتر) راه انداز روغني( پمپ ایستگاه پمپاژ به همراه نصب و 1
2002001205000041راه اندازي



تعادل| فرشته فريادرس|
پارلم��ان بخش خصوصي مخالفت خ��ود با تفكيك 
وزارت صمت را اعلام كرد. فعالان اقتصادي معتقدند، 
اين تفكيك مان��ع اتخاذ سياس��ت هاي يكپارچه در 
حوزه تجارت و توليد مي شود؛ از سوي ديگر، محدوده 
صلاحيت ها و مسووليت ها وزارتخانه جديد نامشخص 
اس��ت. س��ومين ايرادي كه فعالان اقتصادي به طرح 
تفكيك صمت گرفته اند، به مساله »تشديد واردات و 
سركوب تصنعي قيمت ها« بازمي گردد. ايراد چهارم 
از نگاه اتاق، بزرگ تر ش��دن بدنه دولت پيامد تصميم 
احياي وزارتخانه جديد است. علاوه بر فعالان بخش 
خصوصي، وزي��ر صمت نيز پيش ت��ر در گفت وگو با 
»خبرنگار تعادل« از مخالف��ت با طرح تفكيك خبر 
داد. همچنين بر اس��اس خبرهايي ك��ه از راهروهاي 
مجلس به بي��رون درز كرد، وزير صمت در نشس��ت 
با كميس��يون اجتماعي مجلس اعلام كرده كه طي 
دونامه به رييس جمهوري از وي خواس��ته تا دولت از 
تشكيل وزارت بازرگاني صرف نظر كرده و اين لايحه 
از مجلس پس گرفته شود. البته گويا هنوز بخشي از 
بدنه دولت موافق تصويب لايحه تفكيك به هر قيمتي 

در مجلس هستند. 

   اتاق با تفكيك مخالف است به چهار دليل 
طرح ادغام وزارت صنايع و معادن و وزارت بازرگاني با 
عنوان جديد وزارت صمت، سال ۱۳۹۰ در دولت دهم 
مصوب و اجرايي شد و تاكنون ادامه دارد. از آن زمان، 
با وجود موافقت مجلس دهم در مهرماه ۱۳۹۸ براي 
تفكيك دوباره و تشكيل وزارت بازرگاني، اين موضوع 
به نتيجه نرس��يد. اما از نيمه اول سال ۱4۰۰ بحث بر 
سر احياي وزارت بازرگاني، بين دولت و مجلس يك بار 
ديگر بالا گرفت و تا اكنون ادامه دارد. اما دولت همچنان 
از تلاش دست نكشيد و چندي پيش به دعوت رييس 
مجل��س، لايحه دو فوريتي تفكي��ك وزارت صمت و 
تشكيل وزارت بازرگاني داخلي و تنظيم بازار را تقديم 
مجلس كرد. كليات لايحه وزارت بازرگاني ۲۵ تيرماه 
در مجلس راي آورد. اما رييس مجلس براي رفع برخي 

ابهامات لايحه را به كميسيون اجتماعي ارجاع داد.
 اين تفكيك اما موافقان، مخالفان بسياري هم دارد. از 
اتاق بازرگاني ايران مي توان به عنوان يكي از مخالفان 
طرح تفكيك ياد كرد. به طوري كه ديروز و در جريان 
نشس��ت هيات نمايندگان اتاق، حسين سلاح ورزي 
رييس اتاق بازرگاني ايران با اعلام مخالفت اتاق ايران با 
تشكيل وزارت بازرگاني به تشريح دلايل اين مخالفت 

پرداخت.
سلاح ورزي، گفت: لايحه تشكيل وزارت بازرگاني در 
دستور كار مجلس شوراي اسلامي قرار دارد. از زمان 
طرح اين موضوع، اتاق س��عي كرد تا نظرات اعضا در 
اتاق هاي استاني و تشكل ها را جمع آوري و بر مبناي 
آن جمع بندي مناس��ب را در اختيار دولت و مجلس 
محترم قرار دهد. به گفته رييس اتاق ايران، بر مبناي 
مجموعه نظرات دريافت شده، جمع بندي اتاق ايران به 
عدم موافقت با تفكيك وزارت صنعت، معدن و تجارت 
و تشكيل وزارت بازرگاني است. براساس جمع بندي 
صورت گرفته فع��الان اتاق بازرگاني چهار دليل براي 

مخالفت با طرح تفكيك ارايه كردند.
نخس��ت اينكه فعالان بخش خصوص��ي معتقدند، اين 
تفكيك مانع اتخاذ سياست هاي يكپارچه در حوزه تجارت 
و توليد مي شود؛ از س��وي ديگر محدوده صلاحيت ها و 
مسووليت ها وزارتخانه جديد نامشخص است. سومين 
اي��رادي كه فعالان بخ��ش خصوص به ط��رح تفكيك 
گرفته اند به موضوع تش��ديد واردات و سركوب تصنعي 
قيمت ها بازمي گردد، كه به گفته فعالان بخش خصوصي، 
از پيامدهاي احتمالي اين تصميم است و به عبارت بهتر 
سركوب قيمت ها، اصلي ترين ملاك موفقيت وزارتخانه 
جديد خواهد بود. بزرگ تر ش��دن بدن��ه دولت از ديگر 

پيامدهاي اين تصميم اس��ت.  با توجه به ايرادات مطرح 
شده از سوي فعالان بخش خصوص، سلاح ورزي اعلام 
كرد: اتاق ايران به عنوان نماينده بخش خصوصي آمادگي 
دارد تا هم از طريق اعزام و پذيرش هيات هاي اقتصادي به 
كشورهاي هدف و هم كمك به كميسيون هاي اقتصادي 
مش��ترك نقش فعال تري در ديپلماسي اقتصادي بازي 
كند. اقدامي كه مي توان گفت علاوه بر اينكه نقش بخش 
خصوصي در ديپلماس��ي اقتصادي پررنگ خواهد كرد 
موجب خواهد ش��د تا زمينه نف��وذ در بازار هاي جهاني 
به واس��طه بخش خصوص فراهم شود. در همين راستا، 
پيشنهادي براي تشكيل مجمع گفت وگوهاي منطقه اي 
با كشورهاي همسايه در خليج فارس، براي دولت ارسال 
شده اس��ت. همچنين ما در حال بررسي نحوه استفاده 
از منابع بانك جديدالتأس��يس زيرساخت آسيايي براي 
س��رمايه گذاري مش��ترك بخش خصوصي و اين بانك 

هستيم. 

   دردسرهاي نيما براي صادركنندگان 
در بخش بعدي اين نشست رييس اتاق ايران، به كاهش 
قدرت رقابت پذيري كالاه��اي صادراتي ايران به ويژه در 
بازار عراق تحت تأثير سياس��ت هاي بانك مركزي اشاره 
كرد و گف��ت: تجار عراقي در زمان خري��د كالاي ايراني 
مجبور هستند به دليل تحريم ها ارز را از صرافي ها تهيه 
كنند؛ اما براي خريد كالا از رقباي ايران اين ارز را از بانك 
تهيه مي كنند و اين باعث مي شود كالاي ايراني ۱۵ درصد 
گران تر وارد بازار عراق شود و درنتيجه، صادركننده ايراني 
ق��درت رقابت پذيري خود را از دس��ت بدهد. او موضوع 
الزام عرض��ه ارز حاصل از صادرات كالاهاي كش��اورزي 
در س��امانه نيم��ا را موض��وع ديگري دانس��ت كه براي 
صادركنن��دگان چالش ايجاد كرده. به گفته او، طيفي از 
كالاهاي كشاورزي براي توليد از يارانه استفاده نمي كنند 
و لذا عرضه آنها در سامانه نيما باعث مي شود صادرات اين 
كالاها مقرون به صرفه نباشد و بسياري از صادركنندگان 

قديمي از اين عرضه كناره گيري كنند. 

   تهديد به مصادره به نفع كشور نيست
او با اشاره به اهميت حفظ امنيت سرمايه در كشور، گفت: 
در ش��رايطي كه براي جبران استهلاك زيرساخت ها از 
راه ها و راه آهن گرفته تا نيروگاه ها و پالايشگاه ها، نوسازي 
فناوري هاي صناي��ع مختلف و فراهم ك��ردن ظرفيت 

براي رش��د اقتصادي ۸ درصدي، سالانه به حداقل ۲۰۰ 
ميليارد دلار سرمايه گذاري نياز است، صحبت از مصادره 
اموال بنگاه ه��ا )حتي در صورت اثب��ات تخلف( به نفع 

كشور نيست.
سلاح ورزي در بخش ديگري از سخنان خود، افزود: بخش 
عمده اي از رشد سريع اقتصادي هم در كشورهاي صنعتي 
و هم در كش��ورهاي نوظهور در ۲۰۰ سال اخير، ناشي از 
تفكيك ش��خصيت حقيقي فعالان اقتصاد از شخصيت 
حقوقي بنگاه ه��ا و حفاظت قوي از حقوق مالكيت بوده. 
سرمايه گذاران چه داخلي و چه خارجي حتي قبل از توجه 
به نرخ بازده طرح هاي سرمايه گذاري، به امنيت سرمايه 
خود توجه دارند؛ از اين رو، تهديد به مصادره اموال و دولتي 
كردن سرمايه هاي فعالان اقتصادي درحالي كه مسوولان 
قوه مجريه و قوه قضاييه بارها بر امنيت سرمايه گذاري و 
ضرورت بهبود معيشت مردم تأكيد كرده اند، به هيچ وجه 
به نفع كشور نيست. رييس اتاق ايران به ضرورت پايبند 
بودن دولت به اهداف قانون پايانه هاي فروشگاهي و سامانه 
مؤديان اش��اره و تأكيد كرد: از دولت مي خواهيم اهداف 
اصلي قانون ازجمله حذف مميز محوري در سازوكارهاي 

مالياتي كشور را فراموش نكنند. 
س��لاح ورزي همچنين با اشاره به س��خنان جبالبارزي 
سخنران ديگر اين نشست هم، گفت: بودجه اتاق هر سال 
منتشر مي شود؛ اما از امسال يادداشت هاي توضيحي هم به 
همراه تفريغ بودجه روي سايت قرار خواهد گرفت. سلاح 
ورزي با اشاره به پيش��نهاد رأي مجدد بعد از دو سال به 
هيات رييسه، گفت: من از اين پيشنهاد استقبال مي كنم 
و خوشحال مي شوم بعد از دو سال دوباره در معرض رأي 

اعتماد قرار بگيرم. 

   اعضا پيش از دستور چه گفتند؟ 
سومين نشست هيات نمايندگان در دور دهم اتاق ايران 
برگزار شد. محمدصادق حميديان، عضو هيات نمايندگان 
اتاق ايران در س��خنراني پيش از دستور با تأكيد بر لزوم 
اصلاح س��اختارها درپارلمان بخ��ش خصوصي، گفت: 
اتاق قس��متي از حاكميت است و عدم حضور در مراجع 
تصميم گيري زيبنده نيست. نبايد اجازه دهيم اتاق ايران 
در اين دوره آسيب ببيند. همه بايد در اين مسير و بالندگي 
اتاق و پويايي كميسيون ها تلاش كنيم. عباس جبالبارزي، 
عضو هيات رييس��ه اتاق كرمان نيز با اشاره به شعار اتاق 
شفاف، گفت: از هيات رييسه مي خواهم بيان كنند اين 

اتاق ش��فاف چه شاخصي دارد. درخواست من اين است 
كه با رأي نمايندگان، بودجه و صورت هاي مالي اتاق را در 
هر دوره روي س��ايت منتشر كرده و در معرض ديد همه 
بگذاريم. او همچنين با اشاره به ضرورت ايجاد اتاق چابك، 
افزود: اتاق ايران يكي از بزرگ ترين بروكراسي ها را دارد 

كه نيازمند بازنگري است. 
اما هادي كهولي، عضو هيات نمايندگان اتاق ايران با نگاه 
ديگري از اهميت ديپلماسي اقتصادي، سخن گفت. او 
افزود: در دو سال گذشته انتقادهايي به عملكرد اتاق ايران 
در حوزه ديپلماسي اقتصادي مطرح شد و تعداد اتاق هاي 
مشتركي كه به رسالت خود عمل كردند كم بود كه هيات 
رييسه اتاق ايران بايد به اين حوزه ورود كند. كهولي ادامه 
داد: كميسيون ها نيز بايد توجه كنند كه جاي نمايندگان 
اتاق ايران در نشس��ت هاي بين المللي خالي است و بايد 
بخش خصوصي در اين  نشست ها حضور داشته باشند؛ 
مثلًا بايد در نشس��ت داووس، نشس��ت اتاق كشورهاي 
عضو اكو و ... بايد فعالانه شركت كرد تا فضاي گفت وگوي 
بين المللي غيردولتي فراهم شود. او با تاكيد بر اينكه حفظ 
زيرساخت هاي موجود نه ارتقاي زيرساخت ها، نيازمند 
ميلياردها دلار سرمايه گذاري است، گفت: كميسيون هاي 
سرمايه گذاري اتاق بايد در اين حوزه ورود كرده و ضمن 
بررس��ي مش��كلات، براي ارايه راه حل، پيشنهاد داشته 
باش��ند. كهولي توجه به ظرفيت توسعه صادرات فني و 
مهندسي را نيز ضروري دانست و گفت: كشور بيش از ۲۰ 
ميليارد دلار ظرفيت صادرات خدمات فني و مهندسي 

دارد و بايد به اين توجه شود.
مرتضي حاج آقاميري، از ديگر اعضاي هيات نمايندگان 
اتاق ايران هم با اشاره به آغاز به كار دور دهم اتاق، گفت: 
در دو ماه گذشته مداخله هايي صورت گرفته و اظهاراتي 
مطرح شده و تلاش هايي صورت گرفته تا استقلال اتاق 
ايران را از بين ببرند؛ اما خوشبختانه اقدامات دلسوزانه و 
مسوولانه صورت گرفت و پايمردي هيات نمايندگان براي 
حفظ كيان اتاق ايران را شاهد بوديم. اين فعال اقتصادي 
گفت: تا زماني كه هيات رييس��ه اتاق ايران كه منتخب 
هيات نمايندگان دوره دهم هستند، منافع ملي و رعايت 
قانون را دنبال كنند، حامي آنها هس��تيم. حاج آقاميري 
افزود: تشكيلات سياس��ي نبوده و پناهگاه جريان هاي 
سياسي نيست. بنابراين بايد اس��تقلال و هويت خود را 
حفظ كرده حتي اگر بايد هزينه اش را بپردازد. اتاق ايران 

بايد مسوول، كارآمد، شفاف و پاسخگو باشد.
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65  درصد ساكنان كشور
در شرايط فقر آبي شديد 

رضا حاج كريم، رييس هيات مديره فدراسيون صنعت 
آب ايران در نشست هيات نمايندگان اتاق ايران، با ارايه 
گزارشي در حوزه آب، گفت: منابع آب تجديدپذير ايران 
حدود ۱۰۳ ميليارد مترمكعب برآورد شده است كه البته 
مراكز پژوهشي مختلف از جمله مركز مطالعات آب اتاق 
ايران اين عدد را ۸۹ هزار مترمكعب برآورد مي كنند. حاج 
كريم ادام��ه داد: برخلاف باورهاي رايج فعلي كمبود آب 
كشور به راحتي قابل جبران نيست و اگر تمام پروژه هاي 
شيرين سازي آب در كشور به بهره برداري برسند، حجم 
آب توليد ش��ده حدود ۱۰۱ ميليارد مكعب خواهد بود 
كه جوابگوي مصرف ما نيست و حجم بسيار كوچكي از 
مصرف ماست. او با بيان اينكه رتبه ايران در دنيا در زمينه 
منابع آب تجديدپذير 6۱ است، افزود: هم در آب سطحي 
و هم زيرزميني بخش كش��اورزي مصرف كننده آب با 
فاصله زياد از ساير بخش هاست.  حاج كريم با بيان اينكه 
6۵ درصد جمعيت ايران در حاشيه فلات مركزي زندگي 
مي كنند، گفت: تقريباً سرانه قريب به اتفاق اين استان ها 
زير ۵۰۰ مترمكعب است و اين يعني 6۵ درصد ساكنان 
كشور در شرايط فقر آبي شديد زندگي مي كنند. او با اشاره 
به شاخص ميزان استفاده از منابع تجديدپذير هم گفت: 
در اين زمينه ۱۰۳ ميلي��ارد مترمكعب توليد داريم كه 
۹4 ميليارد مترمكعب آن يعني ۹۰ درصد آن را مصرف 
مي كنيم؛ ازاين رو در همه شاخص هاي حوزه آب يا بد يا در 
وضعيت بسيار بد قرار داريم. حاج كريم همچنين با اشاره به 
روند گرم شدن كره زمين، گفت: ما در دنيا جز سه كشوري 
هستيم كه بسيار از اين امر آسيب خواهيم ديد. هر درجه 
افزايش دماي كره زمين منجر به افزايش تبخير چند هزار 
ميليارد مكعبي آب در ايران مي شود؛ به نحوي كه تا سال 
۲۰4۰ ما سيزدهمين كش��ور از جهت آسيب پذيري از 
بحران آب خواهيم بود. او ادامه داد: منابع آب زيرزميني 
و تجديدناپذير كشور را 4۰۰ ميليارد مترمكعب برآورد 
مي كنند كه از اين ميزان ۱4۰ ميليارد مكعب را مصرف 
كرديم. در 4۰ س��ال گذش��ته با برداشت بي رويه مساله 
افزايش ش��وري آب را هم داريم كه لزوم سرمايه گذاري 

سنگين تر براي تسويه آب را الزامي مي كند. 

كاهش حقوق گمركي
اقلام دارويي ابلاغ شد

كاهش حق��وق گمركي اقلام داروي��ي فصل ۳۰ كتاب 
مقررات صادرات و واردات و كاغذ ترمال سونوگرافي از 4 به 
يك درصد ابلاغ شد. سازمان توسعه تجارت ايران در نامه اي 
به گم��رك ايران موضوع كاهش حق��وق گمركي اقلام 
دارويي فصل ۳۰ كتاب مقررات صادرات و واردات و كاغذ 
نرمال س��ونوگرافي از 4 به يك درصد را ابلاغ كرد. در اين 
نامه آمده است: به پيوست تصوير نامه شماره 4۱6۰۸/6۵۵ 
مورخ ۱4۰۲/۵/۱۷ معاون وزير و رييس سازمان غذا و دارو 
در پاسخ به اس��تعلام اين دفتر در خصوص فهرست كد 
تعرفه هاي اقلام دارويي )موضوع مفاد بند )ب( تبصره )۷( 
قانون بودجه سال ۱4۰۲( ارسال و به استحضار مي رساند 
كليه اقلام دارويي مندرج در فصل سي ام كتاب مقررات 
صادرات و واردات مشمول كاهش حقوق گمركي از )4( به 
)۱( درصد بر اساس مفاد بند )ب( تبصره )۷( قانون بودجه 
سال ۱4۰۲ هس��تند لذا مراتب جهت استحضار و اقدام 
مقتضي ارسال مي گردد.ضمناً خاطرنشان مي سازد كاهش 
حقوق گمركي از )4( به )۱( درصد براي واردات دارو مواد 
اوليه دارو تجهيزات و ملزومات و لوازم مصرفي پزشكي و 
مواد اوليه آنها و شير خشك اطفال )موضوع قانون بودجه 
سال ۱4۰۲ كل كشور و مصوبه شوراي عالي هماهنگي 
اقتصادي سران قوا( ذيل هر يك از رديف تعرفه هاي فصول 
مختلف كتاب، موكول به تأييد سازمان غذا و دارو و وزارت 
صنعت، معدن و تجارت )حسب مورد در سامانه گمرك 
ايران اس��ت. همچنين در نامه ديگري موضوع كاهش 
حقوق گمركي كاغذ نرومال سونوگرافي از 4 به يك درصد 
بر اساس مفاد بند )ب( تبصره )٧( قانون بودجه سال ١٤٠٢ 
ابلاغ شده اس��ت. در اين نامه آمده است: پيرو نامه مورخ 
۱4۰۲/۳/۲۵ موضوع اعلام فهرست تجهيزات و ملزومات 
پزشكي مشمول كاهش حقوق گمركي بر اساس مفاد بند 
)ز( تبصره )6( قانون بودجه سال ۱4۰۲ به پيوست تصوير 
نامه شماره 4۰۷6۱/6۵۵ مورخ ۱4۰۲/۰۵/۱۵ معاون وزير 
و رييس سازمان غذا و دارو در خصوص اضافه شدن »كاغذ 

نرمال سونوگرافي« به فهرست مذكور ارسال مي گردد. 

۱۰۰۰ دستگاه خودروي 
هيونداي النترا ترخيص شد

رييس سازمان استاندارد با اشاره به اينكه با سرعت بخشي 
به واردات خودرو، امكان تخليه شمار بيشتري خودرو در 
بنادر هرمزگان فراهم خواهد شد، گفت: ۱۰۰۰ دستگاه 
خودروي هيونداي النترا از گمرك شهيد باهنر ترخيص 
مي ش��ود. به گزارش ايسنا، مهدي اس��لام پناه - رييس 
سازمان ملي استاندارد - با همراهي مهدي دوستي استاندار 
هرمزگان از خودروهاي وارداتي موجود در بنادر هرمزگان 
بازديد كرد. يك محموله از اين خودروها ش��امل 4 نوع از 
انواع خودروهاي هيوندا از جمله النترا و توسان است كه به 
دليل برخي آيتم هاي استانداردي، هنوز اظهار نشده اند و 
با دستور رييس سازمان استاندارد، اين خودروها به زودي 
اظهار و از گمرك ترخيص مي ش��وند. وي در جريان اين 
بازديد از بندر شهيد باهنر هرمزگان در جمع خبرنگاران، 
اظهار كرد: با سرعت بخشي به واردات خودرو، امكان تخليه 
شمار بيشتري خودرو در بنادر استان فراهم و محوطه هاي 
بندري نيز خلوت مي شوند تا بتوانند انواع ديگري از كالا يا 
خودرو را در خود جاي دهند. اسلام پناه با بيان اينكه ۱۰۰۰ 
دستگاه خودروي النترا، ترخيص خواهد شد و به نوسازي 
ناوگان حمل ونقل كشور كمك خواهد كرد، عنوان كرد: 
ترخيص اين خودروها مي تواند در تنظيم بازار خودرويي 
كشور، نقش آفريني كند. وي ادامه داد: اين محموله پيش 
از اين اظهار نشده بود كه ما از صاحب كالا درخواست كرديم 
اين كار را انجام دهند و كارشناسان استاندارد نيز در محل 
حاضر هس��تند تا تطابق هاي لازم را براي ترخيص انجام 
دهند. رديس سازمان ملي استاندارد خاطرنشان كرد: هر 
جا كه احساس شود مانعي براي واردات وجود دارد در جهت 
رفع رجوع و تسهيل امور حضور پيدا خواهيم كرد و شرايط 
را به نحوي رقم خواهيم زد كه گشايش ويژه اي ايجاد شود. 

بخش خصوصي مي تواند نماينده 
حقوقي به محاكم معرفي كند

پيش از اين بخش خصوصي از معرفي نماينده حقوقي 
به محاكم مح��روم بود اما با الحاق يك بند به يكي از مواد 
طرح تأمين مالي و جهش توليد، اجازه استفاده از نماينده 
حقوقي به كليه بنگاه هاي خصوصي اعطا شد. ۲۱ انجمن 
در نامه اي به رييس جمهوري و رييس مجلس ش��وراي 
اسلامي اعلام كردند: در سالي كه با عنوان »مهار تورم و 
رشد توليد« نام گذاري شده است، يكي از مهم ترين عوامل 
رشد توليد كاهش هزينه هاي دسترسي به خدمات و مواد 
اوليه مورد نياز است اما در حال حاضر بالا بودن هزينه هاي 
توليد به يكي از اصلي ترين دغدغه هاي توليدكنندگان 
تبديل ش��ده كه مي توان يكي از مهم تري��ن اين موارد را 
هزينه هاي حقوقي بنگاه هاي توليدي عنوان كرد كه شامل 
هزينه استخدام وكيل براي پيگيري پرونده هاي حقوقي 
در محاكم قضايي و… است كه در حال حاضر به دليل 
كمبود سطح دسترسي عمومي به وكيل در كشور ايران 
گاهي حق الوكاله هاي مطالبه شده توسط وكلا چنان سر به 
فلك مي كشد كه بسياري از بنگاه هاي خصوصي از پيگيري 
مشكلات حقوقي خود نااميد مي شوند. اين در حالي است 
كه بنگاه هاي خصوصي از حق معرفي نماينده حقوقي 
به محاكم منع ش��ده و فقط مي توانن��د از طريق وكيل، 
دعاوي خود را در محاكم پيگيري كنند. محروميت بخش 
خصوصي كشور از معرفي نماينده حقوقي به محاكم در 
حالي است كه قانون گذار در ماده )۳۲( قانون ايين دادرسي 
دادگاه هاي عمومي و انقلاب در امور مدني مصوب ۱۳۷۹ 
به موسس��ات دولتي اجازه مي دهد كه علاوه بر وكيل از 
يكي از كارمندان خود به عنوان نماينده حقوقي در محاكم 
استفاده كند. اين اقدام موجب ضرر و زيان قابل توجهي در 
بنگاه هاي خصوصي در طي ساليان متمادي شده است. بر 
اساس سياست هاي كلي اصل 44 قانون اساسي و مطابق 
ماده )۸( قانون اجراي اين سياست ها دولت مكلف شده 
است تا ظرف مدت سه ماه هر امتيازي را كه براي بخش 
دولتي قائل شده را لغو يا معادل آن را براي بخش خصوصي 
ايجاد كند. مجلس شوراي اسلامي نيز در سال ۱4۰۱ و 
در خلال ماده )۱۵( قانون جهش توليد دانش بنيان اين 
امتياز را براي شركت ها و موسسات دانش بنيان ايجاد كرد 
در حالي كه ت��ا پيش ازاين بخش خصوصي از اين امتياز 
محروم بود. در هفته گذشته با رأي قاطع نمايندگان مجلس 
شوراي اسلامي و با الحاق يك بند به يكي از مواد طرح تأمين 
مالي و جهش توليد اين موضوع مورد بازنگري و اصلاح قرار 
گرفت و با اعطاي اجازه استفاده از نماينده حقوقي به كليه 
بنگاه هاي خصوصي زمينه كاهش هزينه توليد فراهم شده 
است. اين اقدام انجمن هاي توليدي مذكور را بر آن داشت تا 
نسبت به تصميم به جا و كارشناسي شده دولت و مجلس 
شوراي اسلامي تقدير و تشكر به جا آورند تا موجبات تأييد 
و اجراي هرچه سريع تر اين تصميم صورت گيرد و همين 
امر موجب شد تا دو نامه جداگانه به جناب آقاي رييسي، 
رييس جمهوري و جناب آقاي قاليباف، رييس مجلس 

شوراي اسلامي ارسال شود.

پاكستان به دنبال تجارت تهاتري 
با افغانستان

با توجه به اينكه تجارت ميان افغانستان و پاكستان اغلب به 
صورت قاچاق و غيرقانوني است، پاكستان براي رسميت 
بخش��يدن به تجارت تهاتري با افغانس��تان ابراز تمايل 
كرده اس��ت. به گزارش خبرنگار مهر، بر اساس گزارش 
اخير اتاق تجارت و س��رمايه گذاري افغانستان، با تداوم 
تحريم هاي بين المللي عليه طالبان، تجارت و مبادله پول 
ميان بازرگانان افغانستان و پاكستان به گونه غيررسمي و 
از طريق حواله و صرافي ها انجام مي شود. به همين دليل 
پاكس��تان براي رسميت بخش��يدن به تجارت تهاتري 
با افغانس��تان ابراز تمايل كرده اس��ت. بر مبناي گزارش 
اين اتاق، بانك هاي دو كش��ور در پيامد تحريم با مشكل 
مواجه هستند و حواله هاي ارزي انجام نمي شود؛ از اين 
رو تجارت، به شكل قاچاق و غيرقانوني صورت مي گيرد. 
لذا بهتر است كه تجارت ميان دو كشور به شكل تهاتري 
و كنترل شده انجام ش��ود؛ اين كنترل مي تواند از سوي 
اتاق تجارت مشترك، گمرك و وزارت صنعت و تجارت 
صورت پذيرد. البته برخي از كارشناسان مسائل اقتصادي 
افغانستان، تجارت تهاتري با پاكستان را به سود افغانستان 
نمي دانند؛ زيرا در آن صورت، افغانستان آزادي عمل خود 
در تجارت خارجي را از دست خواهد داد و براي دريافت ما 
به ازاي صادرات كالا به پاكستان، ملزم به واردات كالا از اين 
كشور مي شود؛ اين در حالي است كه ممكن است واردات 
همان كالا از ساير كشورها مانند ازبكستان، تاجيكستان، 
قزاقس��تان، ايران يا چين، ارزان تر و با كيفيت بهتر قابل 
انجام باش��د. بر اس��اس گزارش وزارت صنعت و تجارت 
افغانس��تان، مهم ترين صادرات افغانستان به پاكستان، 
شامل زغال سنگ، پنبه، لوبيا، سنگ هاي معدني، قالي و 
ميوه هاي تازه مي شود و مهم ترين اقلام وارداتي افغانستان 

از پاكستان، برنج، سيمان، پوشاك و پنبه است.

ورود 5 هزار دستگاه خودرو 
وارداتي به گمركات و بنادر  كشور

سرپرست سازمان توسعه تجارت ايران، گفت: تاكنون 
نزديك به ۵ هزار دستگاه خودرو وارد بنادر و گمركات 
كشور شده است. مهدي ضيغمي در گفت وگو با فارس 
درباره آخرين وضعيت خودروه��اي وارداتي، اظهار 
داش��ت: تاكنون نزدي��ك به ۵ هزار دس��تگاه خودرو 
وارد بنادر و گمركات ش��ده است.سرپرست سازمان 
توسعه تجارت ايران با بيان اينگه آمار دقيقي در حال 
حاضر از تعداد خودروهاي ترخيص شده از گمركات 
ندارد، افزود: اين خودروهاي وارداتي در حال ترخيص 
از گمركات كش��ور اس��ت، ضمن اينكه تع��دادي از 
خودروهاي چانگان  وارداتي، آماده تحويل به مشتريان 
شده است.  مدير طرح واردات خودرو وزارت صنعت، 
معدن و تجارت بيان داشت: در واقع براي متقاضيان 
خريد چانگان هاي وارداتي كه در س��امانه يكپارچه 
ثبت نام كرده بودند، از سوي وارد كننده پيامك ارسال 
و كارهاي لازم براي تحويل خودروها انجام شده است 
و اين احتمال وجود دارد كه در هفته جاري خودروهاي 

وارداتي چانگان به مشتريان تحويل داده شود.

در نشست هيات نمايندگان پارلمان بخش خصوصي مطرح شد

مخالفت اتاق با تفكيك صمت

دبير انجمن تامين كنندگان و توليدكنندگان برنج در پاسخ به »تعادل« تشريح كرد

پشت پرده بهم ريختگي بازار »برنج«
تعادل|

سال گذش��ته ميزان واردات برنج بيشتر از نياز داخل 
وارد شد؛ البته برنج مازاد وارد شده از سوي خود دولت 
و براي تامين ذخاير استراتژيك انجام شد. دبير انجمن 
تامين كنندگان و توليدكنندگان برنج ايران مي گويد: با 
توجه به نگراني هايي كه بابت برنج باقيمانده كشاورزان 
داخلي از سال گذش��ته وجود داشت، تفاهمنامه اي با 
استانداري مازندران براي خريد توافقي برنج انجام شد؛ 
به طوري كه اكنون ديگر نگراني بابت خريد برنج كيفي 
باقيمانده از س��ال گذشته در اين اس��تان وجود ندارد. 
همچنين به گفته مختارياني، در سال جاري از يك ماه 
قبل نيز مانع تراشي هايي براي واردات برنج انجام شد كه 
اين امر باعث شده بخشي از برنج هاي وارداتي در گمرك 

باقي بماند و در معرض گرما و اعمال دموراژ باشند. 

   دولت بيشتر از نياز داخل برنج وارد كرد
مختارياني همچنين در پاس��خ به پرس��ش ديگر تعادل 
مبني بر اينكه »برخي نمايندگان مجلس خواستار اعمال 
ممنوعيت واردات برنج تا پايان فصل برداشت شدند؛ آيا اين 
ممنوعيت منجر به افزايش قيمت اين كالاي اساسي در 
بازار نخواهد شدو و اينكه آيا تبعات اين تصميم ديده شده 
است يا خير، با تشريح پشت پرده بهم ريختگي بازار برنج 
گفت: دغدغه ونگراني  نمايندگان و وزارت جهاد كشاورزي 
درباره ممنوعيت واردات برنج به جاس��ت. هرچه به فصل 
برداشت نزديك مي شويم، نگراني براي ورود كالاي جديد، 

كالايي كه از سال گذش��ته انباشت شده و خطراتي مثل 
فساد و كاهش كيفيت آن نيز افزايش مي يابد.  اما براساس 
توضيحات مختارياني، سال گذشته ميزان واردات برنج زياد 
بود، به طوريكه بيشتر از نياز داخلي اين محصول به كشور 
وارد شد؛ البته برنج مازاد وارد شده از سوي خود دولت و براي 

تامين ذخاير استراتژيك انجام شده است.

   برنج مازاد كشاورزان خريداري مي شود
به گزارش تعادل، او در ادامه توضيحاتش گفت: با توجه به 
نگراني هايي كه بابت برنج باقيمانده كشاورزان داخلي از سال 
گذشته وجود داشت، تفاهمنامه اي با استانداري مازندران 
براي خريد توافقي برنج انجام شد؛ به طوريكه اكنون ديگر 
نگراني بابت خريد برنج كيفي باقيمانده از سال گذشته در 
اين استان وجود ندارد. اما به گفته مختارياني، خريد توافقي 
برنج در اس��تان گيلان نيز با تاخير شروع شد و تا دو هفته 
آينده ادامه دارد؛ اميدواريم كه در اين اس��تان نيز با خريد 
برنج سنواتي كشاورزان ديگر مشكلي بابت برنج باقيمانده 
كشاورزان وجود نداشته باشد. رييس انجمن تامين كنندگان 
و توليدكنندگان برنج اعلام كرد: قيمت تمام شده برنج در 
سال گذشته 4۵ هزار تومان بود اما ما برنج را با قيمت روز بازار 
خريداري مي كنيم؛ به طوري كه هر كيلوگرم برنج بوجاري 

شده ۷۰ هزار تومان از كشاورزان خريداري مي شود.
او گفت: البته برخي كشاورزان انتظار داشته اند، كه نرخ خريد 
برنج بيشتر باشد اما بايد توجه داشت كه نرخ برنج ايراني در 
س��ال جاري متعادل شده و نرخ هايي كه در سال گذشته 

در سطح بازار فروخته ش��د غير واقعي بود. بنابه اظهارات 
مختارياني، انجمن تامين كنندگان و توليدكنندگان برنج، 
ن��رخ در نظر گرفته براي خريد توافق��ي برنج را به صورت 
حداقلي تعيين كرده تا برنج مازاد باقيمانده روي دس��ت 

كشاورزان جمع آوري شود. 
 مختارياني با بيان اين آمار كه در سال جاري ميزان واردات 
برنج 4۰ درصد كاهش يافته، گف��ت: وضعيت بازار برنج 
در حال حاضر تقريبا در تعادل قرار دارد و كش��اورزان نيز 
مي توانن��د محصول خود را با قيمت مناس��بي به فروش 
برسانند. اين فعال بخش خصوصي همچنين در ارتباط با 
برنج هاي وارداتي مانده در گمرك به دليل ممنوعيت واردات 
در فصل برداشت نيز اينطور گفت: بر اساس قانون ممنوعيت 
واردات برنج از ابتداي مردادماه صورت مي گيرد اما در سال 
جاري از يك ماه قبل مانع تراشي هايي براي واردات برنج 
انجام شد كه اين امر باعث شده بخشي از برنج هاي وارداتي در 
گمرك باقي بماند و در معرض گرما و اعمال دموراژ باشند.

   چرا قيمت تن ماهي
78 درصد افزايش يافت؟ 

عضو هيات مديره س��نديكاي كنس��رو همچنين در 
واكنش به افزايش ۷۸ درصد قيمت كنسرو ماهي تن 
گفت: آخرين قيمت مصوبي كه براي كنسرو ماهي تن 
وجود داشت؛ مربوط به آبان ماه سال گذشته با قيمت 
۳۹ هزار تومان بر اس��اس ماهي ۳۹ هزار توماني بود و 
نرخي كه اكنون بيشتر از ۷۰ تومان به فروش مي رسد 

بر اساس نرخ جديد ماهي در بازار است كه كمتر از ۱۵۵ 
هزار تومان نمي توان آن را براي تهيه كنس��رو خريد. او 
بيان كرد: با وجود اينكه قيمت كنسرو ماهي تن افزايش 
زيادي داشت اما بايد در نظر داشت كه همين نرخ براي 
توليدكنندگان به صرفه نيست زيرا نرخ خود ماهي كه 
۷۰ درصد هزينه هاي توليد تن را شامل مي شود افزايش 
زيادي داشته اس��ت. مختارياني افزود: درباره افزايش 
قيمت يك باره ماهي تن با سازمان شيلات مذاكراتي 
انجام شد اما مسوولان خود اين سازمان نيز براي حمايت 
از صيادان از نرخ هاي جديد رضايت داشتند كه در نهايت 
پيگيري هاي ما به جايي نرسيد. به گفته او، اين شرايط 
باعث شده تا مصرف كنسرو ماهي تن حدود ۳۰ درصد 
در بازار كاهش يابد كه اميدواري��م از آبان ماه كه صيد 

جديد انجام مي شود قيمت ماهي در بازار اصلاح شود.
مختارياني در ارتباط با وضعي��ت واردات چاي نيز گفت: 
سال گذشته به يك ش��ركت براي واردات چاي معادل ۳ 
سال نياز كشور ارز اختصاص يافت كه در صورتي كه اين 
امر آگاهانه يا ناآگاهانه باش��د اتفاقي ناگواري است. دولت 
وقتي متوجه اين تخلف ش��د برخورد ك��رد و اتفاقاتي در 
وزارت جهاد كشاورزي روي داد. او با يادآوري اينكه چاي 
ارز نيمايي دريافت مي كرد و به تازگي نرخ واردات آن از تالار 
اول به تالار دوم آمده است، گفت: اما محصولي كه به دست 
مردم مي رسد با ارز ۵۰، 6۰ هزار توماني است كه دليل آن 
نيز همان ايجاد محدوديت هاي واردات بعد از اختصاص ارز 

تنها به يك شركت است.
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خبرروز

دستگيري اراذل و اوباش دهستان مرزي حيران
فرمانده هنگ مرزي آس��تارا از شناسايي و دستگيري 2 نفر از اراذل و اوباش در دهستان مرزي حيران خبر داد. سرهنگ »هادي 
قاسمي« با اعلام اين خبر گفت: در راستاي ارتقاي سطح امنيت اجتماعي و تحقق امنيت محله محور با همكاري و همدلي مرزنشينان 
و مرزداران، ماموران موفق شدند 2 نفر از اراذل و اوباش را كه در منطقه گردشگري حيران موجبات سلب آسايش عمومي و نگراني 
مسافران و مردم را فراهم كرده بودند را شناسايي و دستگير كنند. فرمانده هنگ مرزي آستارا خاطرنشان كرد: نظم و امنيت جامعه 
و آسايش مردم خط قرمز حافظان امنيت است و مرزداران در راستاي ارتقاء احساس آرامش در بين مردم با مخلان نظم و امنيت 

به طور قاطع و قانوني برخورد مي كنند. اراذل و اوباش پس از دستگيري با اقرار بر تخلفات خود، تحويل مراجع قضايي شدند.

سال هاس��ت ك��ه كارشناس��ان در مورد 
ورشكس��تگي صندوق هاي بازنشستگي 
هش��دار مي دهند. اين اتفاق تقريبا از ۱۰ 
سال پيش تاكنون كليد خورده و هر روز وضعيت بحراني تر 
مي شود. اينكه بازنشستگان براي دريافت حق و حقوق 
خود همواره با مش��كل مواجه هستند هم يكي از دلايل 
ورشكس��تگي پنهان اين صندوق ها به شمار مي رود. اما 
اگر از منظر جمعيتي بخواهيم به اين اتفاق نگاه كنيم با 
افزايش تعداد افراد بازنشسته و نبود اعتبارات مالي كافي 
در آينده اي نزديك وضعيت بحراني تر هم خواهد ش��د. 
چرا كه وقتي پيري جمعيت در كش��ور غالب شود ديگر 
صندوق هاي بازنشستگي از پس تامين هزينه پرداخت 
حقوق هاي بازنشستگي به راحتي بر نخواهند آمد. در واقع 
هر چقدر نيروي كار در كشور كاهش پيدا كند و افراد به 
سمت بازنشستگي پيش بروند احتمال اين ورشكستگي 
هم بيشتر مي شود. مساله اينجاست كه بررسي بالا رفتن 
س��ن جمعيت از هر منظر مي تواند به ضرر جامعه تمام 
شود. اما راهكارهايي كه دولت ها براي رفع اين مشكل ارايه 
مي دهند نيز نمي تواند به پيشبرد اهداف جواني جمعيت 
كمك چنداني بكند. به هر حال چندس��الي مي شود كه 
زنگ خطر بحران در صندوق هاي بازنشستگي با افزوده 
شدن تعداد افراد بازنشسته و نبود اعتبارات مالي به صدا 
درآمده است؛ خطري كه با مديريت صحيح، جداشدن 
صندوق ها از بنگاه داري و ديگر مس��ائل مي تواند آنها را 
از وضعيت فعلي خارج كند. صندوق هاي بازنشس��تگي 
 نهادهاي  مالي  با  پوشش بلندمدت و  بين نسلي  هستند كه از 
طريق منابع مالي  و  درآمدي  خود  و  انجام سرمايه گذاري ها، 
 زمينه پرداخت مس��تمري بازنشستگي  بيمه  پردازان  را  
بعد  از  پايان  مدت قانوني  فعاليتشان،  فراهم مي آورند.  اين 
صندوق ها  براي  اس��تمرار  بقاي  خود  بايستي  به گونه اي  
مديريت و برنامه ريزي  كنند  كه  بتوانند  جوابگوي  تعهدات 

آتي  خود  باشند. 

   نيمي از بودجه عمومي دولت
صرف صندوق هاي بازنشستگي مي شود

اين در حالي است كه مشاور وزير اقتصاد چندي پيش با 

بيان اينكه تا پايان دهه كنوني حدود ۴۰۰ ميليارد دلار 
براي بخش هاي انرژي آب حمل و نقل و نياز داريم، گفت: 
از طرف ديگر صندوق هاي بازنشس��تگي مشكل منابع 
دارند و اين مساله منجر به افزايش فروش اموال و انتشار 
اوراق و حتي وام از كشورهاي خارجي مي شود. از اين رو تا 
پايان اين دهه بايد ۵ هزار همت به ۴ صندوق بازنشستگي 
كشور كمك كنيم. وحيد شقاقي با بيان اينكه امسال ۳2۰ 
همت در بودجه ۱۴۰2 به صندوق هاي بازنشستگي كمك 
شده اس��ت، افزود: تا پايان اين دهه كنوني كه متولدين 
دهه ۵۰ تا ۶۰ به بازنشس��تگي مي رسند نيمي از بودجه 
عمومي دولت بايد صرف صندوق هاي بازنشستگي شود، 
زيرا براي پرداخت حقوق بازنشسته هاي آينده به منابع 

زيادي نياز داريم.

    تبعات سوء مديريت
در صندوق هاي بازنشستگي

او افزود: مس��يري كه ما در صندوق هاي بازنشس��تگي 
رفته ايم هم به دليل بي ثباتي و ضعف برنامه و همچنين 
 سوء مديريت و ... است و در مقطع كنوني مي توانند تورم زا 
باشند، در واقع از س��ال ۱۴۰۵ علائم افزايش موتورهاي 
تورمي خودش را بيشتر نشان مي دهد و بعد به سرعت وارد 
تورم هاي سه رقمي مي شويم. مشاور وزير اقتصاد با اشاره به 
اينكه مساله ديگري كه به شدت بايد مورد توجه قرار بگيرد 
اين است كه سرمايه گذاري در بخش هاي همچون انرژي 
و... انجام نداده ايم گفت: در آينده مجبور مي شويم كه در 
انرژي و ... واردات كنيم و حتي زيرس��اخت هاي راه ها و... 
فرسوده خواهند شد و مشكلات زيادي براي دولت بعدي 
بروز خواهد كرد. او افزود: طبق برآوردها گفته مي شود در 
مولد س��ازي دارايي هاي دولتي حدود ۱8 هزار ميليارد 
تومان مازاد است و در بودجه امسال ۱۰8 همت ديده شده 
و البته كار سختي هم هست كه واگذاري اتفاق بيفتد، زيرا 

بايد خريداري هم وجود داش��ته باشد كه در اين شرايط 
اقتصادي به سختي امكان پذير است.

   ۹۲ درصد منابع صندوق بازنشستگي
از سوي دولت تامين مي شود

هرگون��ه غفل��ت در  مديريت اي��ن صندوق ه��ا  و  عدم 
س��رمايه گذاري های  لازم ب��راي  ايف��اي  تعه��دات، 
 بق��ا  و  حيات آنه��ا را  با  خطر  ج��دي  مواجه مي س��ازد  و  
بسترس��از  ايجاد  و  توس��عه ناامن��ي  و  بحران در كش��ور 
 اس��ت.  س��ازمان  تأمين  اجتماعي بزرگ ترين صندوق 
 بازنشستگي  در  كش��ور  است.  بر اساس آمار  رسمي  مركز  
آمار   س��ازمان تأمين اجتماعي،  امروز  حدود  ٤٥  ميليون 
نفر از  جمعيت كش��ور يعني حدود ٥٥  درصد جمعيت  
 تحت پوشش بيمه اي در  دو  ش��كل بيمه  پرداز  و  حقوق 
بگير  اين صندوق قرار  دارند. با  رش��د  متوس��ط  س��الانه  
 ٧.٥ درص��دي،  تع��داد  اي��ن جمعيت مس��تمري بگير

  در  حال افزايش است و  اگر  همين رشد  را  براي  دهه آينده 
ثابت فرض كنيم جمعيت مستمري بگير  جامعه  ايران  در 
 افق سال ١٤٠٧ به حدود  ١٥ ميليون نفر  مي رسد. به گفته 
»نعمت الله تركي« مديرعامل بازنشستگي كشور، بيش از 
۹2 درصد منابع اين صندوق را دولت تأمين مي كند و اين 

مساله به يك رويه تبديل شده است.
با تمام اين تفاس��ير، در برنامه هفتم توسعه كشور ما اگر 
سن بازنشستگي براي مردان ۵۷ س��ال و براي زنان ۵۵ 
س��ال در نظر گرفته شود، س��وال اينجاست كه اجرايي 
شدن اين قانون چقدر به نفع بازنشستگان و صندوق هاي 

بازنشستگي و چه ميزان به نفع دولت است؟
 

   هر عاملي كه منجر به كاهش درآمد 
صندوق ها باشد ايجاد بحران مي كند

»محمد رمضان پور« كارش��ناس مسائل اقتصاد با بيان 
اينكه هر  عاملي كه منجر  به كاه��ش  درآمد  صندوق ها 

شود  در  صورت  عدم مديريت صحيح مي تواند  ايجاد كننده 
بحران باشد، به موج گفت: كاهش رشد  جمعيت كشور، 
 رش��د  نامطلوب اقتصادي كش��ور  و  اتكا  عمده به اقتصاد 
 نفتي، كاهش  توليد  و  افزايش  نرخ  بيكاري  در جامعه، عدم 
پرداخت به موقع تعهدات دولت به صندوق ها و مس��ائل 
ديگر از جمله عوامل كيفي  موثر  در  نابساماني صندوق ها 
 است . او در ادامه بيان داشت: سن بازنشستگي،  تعداد  افراد  
تحت  پوشش  بيمه شده اصلي،  فرمول محاسبه مستمري 
 بازنشستگي، تعداد  س��ال هاي  بيمه پردازي  نيز  از جمله 
عوامل كمي هستند .  در هم تنيدگي  عميقي بين عوامل 
ياد شده  با  همديگر  وجود  دارد كه  كم يا  زياد  شدن يك عامل 
تأثير  مستقيم يا غيرمستقيم در عامل ديگر  داشته و  نتيجه 
نهايي آن تأثير  مثبت يا  منفي بر  عملكرد  صندوق ها  است .

 
   حداقل سن بازنشستگي ۵۳ سال

اين كارشناس مسائل اقتصادي با تأكيد بر اينكه بحران 
صندوق هاي بازنشستگي جدي تر از هميشه است، توضيح 
داد: بارها بحث افزايش سن بازنشستگي مطرح شده است 
كه بر اساس پيش بيني هاي صورت گرفته، حداقل سن 
بازنشستگي در سال اول اجراي برنامه هفتم قرار است ۵۳ 
سال باشد. اما آيا نهادهاي متولي مي توانند تمام وظايف 
خود را نس��بت به فرد بازنشسته برآورده كنند؟ در ديگر 
كشورها حداقل سن بازنشس��تگي ۶۰ سال است و فرد 
بازنشس��ته از تمامي امكانات سلامتي و خدماتي و غيره 
به طور رايگان بهره مي برد و حقوق بازنشس��تگي او براي 
يك زندگي در حد نرمال كافي است و ديگر مجبور نيست 
به خاطر هر بار بيماري هزينه هاي هنگفت پرداخت كند.

   بحران و صندوق هاي بازنشستگي
رمض��ان پ��ور در خص��وص بحران هاي پي��ش روي 
صندوق ه��اي بازنشس��تگي گف��ت: صندوق ه��اي 

 بازنشستگي به دليل عدم پاسخگويي به تعهدات خود 
 در  قبال ذي نفعان و  به ويژه مس��تمري بگيران، شرايط 
نامطلوب  رفاهي  را  براي آنها ايجاد  مي كنند.  به دليل اينكه 
اين  افراد  جمعيت  زيادي  از  كشور  را  تشكيل  مي دهند.  پس 
در  تعريف بحران صندوق هاي بازنشستگي  عمومي  ايران  
بايد  اين  موضوع مدنظر  قرار  گيرد  كه با توجه به تضمين 
دولت مبني  بر  جبران  كسري  اين  صندوق ها  در  راستاي 
 انجام  تعهدات  آتي،  بحران در صندوق هاي بازنشستگي 
عمومي  كشور  به معناي  ورشكستگي آنها نبوده،  بلكه به 
معناي  افزايش وابستگي  به بودجه دولتي است زيرا  با  آغاز 
 بحران در  اين صندوق ها، مديريت آنها در  وهله نخست 
به استقراض از  نظام بانكي براي  پرداخت مستمري  ها  يا  
فروش  دارايي ها اقدام كرده و  در  صورتي كه نتوانند  از  اين 
دو  طريق اقدام به تأمين مالي كنند، بايد دست به دامن 
دولت شده تا  از  طريق بودجه دولتي كسري منابع خود  را  
جبران كنند. او در ادامه بيان داشت:  بنابراين با  اين اوصاف 
صندوق هاي  بازنشستگي  عمومي كشور يكي  از  مهم ترين 
بازيگران نظام تأمين اجتماعي كش��ور هستند  كه آثار  
حائز  اهميت چندگانه اي دارند.  از  همين رو  بحران در  اين 
نهادها  و  نداشتن راهبردهاي مناسب در  ارتباط با  مسائل 
اين حوزه ،  ثبات  حوزه هاي  اقتصادي،  اجتماعي  و  سياسي 

كشور  را  با  مخاطرات بسيار  جدي رو به رو  خواهد كرد.
 

   تأثير بازار كار بر صندوق ها بازنشستگي 
او ب��ا بيان اينك��ه صندوق هاي  بازنشس��تگي  تأثير  
مستقيم و  تنگاتنگي از  بازار  كار  مي پذيرند، توضيح داد: 
قراردادهاي كار  موقت و  عدم ضمانت اجرايي  پايداري 
 اش��تغال كارگر  و  نيز  تعيين مزد به صورت كشوري 
 بدون توجه به  اقتضائات  منطقه   از  دلايل تأثيرگذاري 
 مس��تقيم بر  كاهش منابع ورودي  صندوق ها  است.  
سياست هاي  ابزار كار  نيازمند  بازنگري  اساسي  است. 
 همچنين توس��عه  فناوري هاي نوين و  رشد  مشاغل

آي تي  محور  و  به اصطلاح استارت آپي روند  اشتغال 
را  به سمت وسوي اقتصاد  ديجيتالي  سوق مي دهد.  از 
اين رو لازم است براي  تطبيق با  اين شرايط قوانين به 

روزآوري  شوند .

گزارش
تاثير افزايش سن جمعيت بر ورشكستگي صندوق هاي بازنشستگي

بحراني كه سال هاست كليد خورده است

يادداشت

كدام فقر ريشه كن شده است؟
مدتي اس��ت وزيران به نحو 
كاملا آشكاري سعي دارند 
تمامي مشكلات موجود در 
كشور در حوزه هاي مختلف 
را نادي��ده گرفته و در عوض 
س��عي مي كنند ب��ا اعلام 
آمارهايي كه البته مستندي 
هم براي آنها ارايه نمي شود 
عملكرد دولت سيزدهم را بيش از آن چيزي كه واقعيت 
دارد نشان دهند. همين چند وقت پيش بود كه وزير 
بهداشت شبكه سلامت كشور را يكي از قدرتمندترين 
شبكه هاي سلامت دنيا معرفي كرد در حالي كه بسياري 
از بيماران حتي در پايتخت هم از نحوه دريافت خدمات 
درماني گلايه مندند. حالا نوبت به وزير رفاه رسيده كه 
علاوه بر پيشنهاد چانه زني كارگران براي دستمزد در 
درون كارگاه ها از بخش قابل توجه ريشه كني فقر مطلق 
در جامعه سخن مي گويد. اتفاقي كه حداقل طي دو سال 
گذشته هيچ كس به طور ملموس آن را در جامعه حس 
نكرده است. درس��ت است كه رييس دولت در اسفند 
ماه ۱۴۰۰ دس��تور به ريشه كني فقر مطلق در كشور 
داد اما مساله اينجاست كه معيش��ت مردم با دستور 

حل و فصل نمي شود و آنچه اين روزها بيش از هر چيز 
در جامعه مي توان شاهد آن بود كاهش قدرت خريد 
مردم است. اينكه جمعيت فقير كشور به 28 ميليون 
نفر رسيده از نظر وزير رفاه چطور مي تواند نشان دهنده 
تلاش براي بهبود معيش��ت مردم باشد سوالي است 
كه تنها او بايد پاس��خ آن را بداند. از سوي ديگر مساله 
ترميم دستمزد كارگران، بيمه كارگران ساختماني، 
وضعيت بحراني صندوق هاي بازنشستگي و ... همه و 
همه بر اين واقعيت صحه مي گذارند كه شرايط رفاهي 
و معيشتي در كشور چندان مطلوب به نظر نمي رسد و 
البته نمي توان با شعار و ارايه آمارهايي كه هيچ پشتوانه 
پژوهشي ندارند مردم را به اين مساله اميدوار كرد كه 
اوضاع در حال بهتر ش��دن است. زماني وزير بهداشت 
يا وزير رفاه يا هر وزير ديگري مي توانند مدعي بهبود 
شرايط در حوزه بهداشت و درمان يا رفاه و معيشت مردم 
باشند كه نمونه هاي بيروي و قابل لمس آن در جامعه 
وجود داشته باش��د. تا زماني كه مردم براي خريد يك 
سطل ماست بايد ۱۰۰ هزار تومان پرداخت كنند يا هر 
قرص نان را ۱۰ هزار تومان بخرند هيچ وزيري نمي تواند 
مدعي اين باشد كه بخش قابل توجهي از فقر مطلق در 
جامعه ريشه كن شده است. تا زماني كه قدرت خريد 

مردم هر روز پايين تر مي آيد و سفره ها هر رو كوچك تر 
مي شود نمي توان از تلاش براي بهبود معيشت مردم دم 
زد. مسوولان بايد بدانند كه بر أساس همان مثل معروف 
»با حلوا حلوا كردن دهان شيرين نمي شود« نمي توانند 
با مدعي ب��ودن كاري از پيش ببرند و بايد كاري انجام 
دهند كه نمود عيني براي مردم داشته باشد. بايد رفاه 
نسبي در جامعه و توسط مردم ديده شود. بايد افزايش 
قدرت خريد نمود عيني داشته باشد. وقتي ما از بهبود 
معيشت صحبت مي كنيم بايد با ارايه آمارهاي درست 
نمود عيني آن را در جامعه به تصوير بكشيم. اينكه وزير 
رفاه از افزايش افراد تحت پوشش نهادهاي حمايتي به 
عنوان بهتر شدن شرايط زندگي اين افراد ياد مي كند 
رويه كاملا اشتباه است. در واقع هر چه تعداد افراد تحت 
پوشش نهادهاي حمايتي در جامعه بيشتر باشند نشان 
از فقر بيشتر در جامعه دارد. به هر حال مردم اين روزها 
واقعيت ها را با تمام وجودشان در حال لمس و تجربه 
هستند و نمي توان با شعارهاي دهان پركن واقعيت هاي 
جامعه را لاپوش��اني كرد. دولت باي��د كاري عملي در 
راستاي كنترل تورم و كاهش فقر در جامعه انجام دهد 
كاري كه مردم نتيجه آن را كاملا مشاهده كنند نه در 

اخبار در مورد آن بخوانند و بشنوند.

مريمشاهسمندي

رويداد

انتقاد از نگاه پادگاني دولت به موضوع دستمزد
از بيست و دوم خرداد كه سه عضو كارگري شوراي عالي 
كار براي ترميم مزد درخواس��ت جلسه داده اند، بيش از 
دو ماه گذشته اس��ت؛ در اين دو ماه توجهي به خواسته 
نمايندگان رسمي كارگري نش��ده؛ اما اين بي اعتنايي 
تمام ماجرا نيست. بيست و يكم مرداد ماه، دو ماه بعد از 
درخواست نمايندگانِ رسمي كارگري، وزير كار با بيان 
اينكه پرداخت حقوق بالات��ر از حداقل مزد منع قانوني 
ندارد، توصيه كرد: كارگران خودشان با كارفرما چانه زني 
كنند! او تاكيد كرد كه قرار نيس��ت مزد كارگران ترميم 
ش��ود. معاون وزير كار نيز در اظهاراتي مدعي ش��د قرار 
نيست هر موضوعي كه اعضاي شورا درخواست كنند، 
منجر به برگزاري نشست ش��ود، وزير كار بايد موضوع 
را تاييد كند. علي خدايي )عضو كارگري ش��وراي عالي 
كار( معتقد است؛ اين سوگيري ها، نشانه نگاه پادگاني 
به حوزه روابط كار و دستمزد است و سنخيتي با قانون و 
سه جانبه گرايي ندارد. او قبل از هر چيز به برگزار نشدن 
نشست هاي شوراي عالي كار انتقاد مي كند و مي گويد: 
هنوز جلسه ش��وراي عالي كار تش��كيل نشده، نه تنها 
نشستي كه ما در بيست و دوم خرداد درخواست داديم، 
بلكه نشست عادي شوراي عالي كار نيز تشكيل نشده 
است. جلسه ماهيانه تيرماه برگزار نشد، اكنون مردادماه 

هم به پايان رسيده ولي نشست مرداد هم برگزار نشده.

   تناقض در گفته هاي وزير و معاون وزير
خدايي با بيان اينكه »متاسفانه از اظهارات آقاي وزير و 
معاون روابط كار وزير در رس��انه ها اينگونه برمي آيد كه 
درك درستي از مفهوم س��ه جانبه گرايي وجود ندارد« 
اضافه مي كند: راجع به سخنان وزير بايد بگويم ايشان 
در اظهارات خود گفته اند ما قرار گذاشته ايم اگر حقوق 
كارمن��دان زياد ش��ود، مزد كارگران ترميم مي ش��ود؛ 
خوشبختانه اين قسمت در مصوبه مزدي شوراي عالي 
كار مكتوب نوشته شده و ديگر نمي توانند كتمان كنند؛ در 
مصوبه مزدي قيد شده كه افزايش حقوق كارمندان منجر 
به ترميم مزد كارگران مي شود؛ اين را كنار ادعاي آقاي 

وزير در مصاحبه هاي اخير بگذاريم كه مي گويد تعيين مزد 
كارگران در طول سال فقط يك بار اتفاق مي افتد؛ اين دو 
مساله با هم تناقض دارد. يعني مصوبات شوراي عالي كار 
را هم قبول ندارند. به گفته خدايي، در صحبت هاي وزير و 
معاون ايشان، تناقض وجود دارد؛ در حالي كه در گذشته 
مزد كارگران در ميانه سال ترميم شده، مدعي مي شوند 
افزايش مزد فقط سالي يك بار است و از سوي ديگر ادعا 
مي كنند اگر حقوق كارمندان زياد شود، به مساله ترميم 

مزد خواهند پرداخت؛ حرف هايشان با هم نمي خواند.

   وزير يك عضو شورا است
و حق وتو ندارد

عضو كارگري ش��وراي عالي كار در ادامه به مساله  نحوه 
برگزاري ش��وراي عالي كار و اظهارات اخيرِ رعيتي فرد 
معاون روابط كار وزير كار مي پردازد كه مدعي شده »همه 
گروه ها مي توانند درخواست موضوع براي جلسه شوراي 
عالي كار داشته باش��ند اما موضوع درخواستي تنها در 
صورت تاييد وزير در دستور كار جلسه قرار مي گيرد«؛ 
خدايي اين ادعا را خلاف قانون و سه جانبه گرايي توصيف 
مي كند. او اضافه مي كند: اين صحبت ها يعني چه؟ يعني 
آقاي وزير كار به عنوان يك عضو شورا، حق وتو دارد؟ در 
اين صورت، ديگر چه مفهومي براي سه جانبه گرايي باقي 
مي ماند؟ به نظر مي رسد نگاه دوستان به حوزه روابط كار، 
يك نگاه غيرقانوني است و از اين نگاه كه هر سه گروه در 
شوراي عالي كار داراي وزن برابر هستند و آقاي وزير به 
عنوان رييس شورا و اداره كننده جلسه، حق وتويي ندارد، 

به س��مت يك نگاهِ آمرانه و پادگاني تغيير كرده است. 
نماينده كارگران تاكيد مي كند: وقتي يكي از گروه هاي 
ش��وراي عالي كار براي موضوعي درخواست مي دهند، 
آن موضوع »قطعاً« بايد در جلسه مطرح شود حتي اگر 
موضوعي خارج از عرف و از منظر ديگران، فراقانوني باشد؛ 
اين شوراست كه بايد در مورد موضوع تصميم بگيرد، فرد 
قرار نيست تصميم گيرنده باشد. خدايي با بيان اينكه »به 
نظر مي رسد يك نگاه پادگاني در حوزه دستمزد و روابط 
كار حاكم شده به اين شكل كه وقتي مقام ارشدتر دستور 
مي دهد، مقامات پايين تر بايد بدون چون و چرا تبعيت 
كنند«؛ مي گويد: حوزه روابط كار، يك حوزه سه جانبه 
است و اصلًا دستوري نيست. اينها فكر مي كنند چون آقاي 
وزير رييس شان است و هرچه مي گويد بايد تبعيت كنند، 
منِ نماينده كارگر هم بايد بايستم ببينم وزير چه مي گويد 
و هر دستوري داد بگويم چشم! خدايي در مورد اين ادعاي 
وزير كار كه »كارگران خودشان بروند با كارفرما چانه زني 
كنند«، مي گويد: آقاي وزير بايد بدانند براي چانه زني در 
تمام دنيا، ابزارهاي شناخته شده اي وجود دارد؛ ابزارهاي 
چانه زني را براي كارگران آزاد بگذارند، بعد از آن كارگران 
قطعاً ديگر مشكلي نخواهند داشت كه بروند خودشان با 
كارفرمايشان سر دستمزد چانه زني كنند. اجازه آزادي 
تشكل  را بدهند، اجازه اعتراضات دسته جمعي كارگران 
را بدهند بعد همه چيز را به مذاكره كارگر و كارفرما واگذار 
كنند. عضو كارگري شوراي عالي كار به نكته ديگري اشاره 
مي كند: به نظر من ديگ��ر وقت ارجاع به گفت وگوهاي 
مذاكرات مزدي ۱۴۰2 و جزييات آن گذشته؛ به فرض، 
در اسفندماه، براس��اس نرخ تورم بهمن يك تصميمي 
گرفته ش��ده، الان پنج ماه از سال گذش��ته، يك تورم 
سنگين اتفاق افتاده و معيشت كارگران بحراني است، به 
همين دليل ما بدون توجه به مصوبه مزدي اسفند ۱۴۰۱ 
درخواست ترميم مزد داريم. اينكه درخواست كارگران را 
به گفت وگوهاي مذاكرات مزدي ارجاع بدهيم، اصلًا كار 
درستي نيست! آيا نمايندگان كارگري حق ندارند براي 

حل مشكلات كارگران درخواست بدهند؟

رويخطخبر

كشت درخت حرا در ۱۲ هزار هكتار اراضي ساحلي بوشهر
مديركل منابع طبيعي و آبخيزداري استان بوشهر 
با تاكيد بر لزوم توس��عه جنگل هاي حرا در سواحل 
اين استان گفت: براي كش��ت نهال حرا ۱2 هزار و 
۵۰۰ هكتار اراضي ساحلي استان بوشهر شناسايي 
شده اس��ت. به گزارش مركز اطلاع رساني سازمان 
منابع طبيعي و آبخيزداري كش��ور، عبدالحسين 
گرشاس��بي، نهال حرا را به عنوان يك گياه بومي و 
قابل توسعه در سواحل استان بوشهر معرفي كرد و 
اظهار داشت: ۷۳۶ هكتار جنگل حرا در نوار ساحلي 
اس��تان بوش��هر قرار دارد كه ۴۳۳ هكتار طبيعي و 
2۹۳ هكتار دست كاشت است. وي از توسعه كشت 
درختان حرا در نوار ساحلي استان بوشهر خبر داد 
و گفت: براساس برنامه ريزي ۵ تن بذر نهال حرا در 
جنگل هاي مستقر در نوار ساحلي استان بوشهر تهيه 
و نسبت به توليد نهال حرا در نهالستان هاي استان 
اقدام مي شود.مديركل منابع طبيعي و آبخيزداري 
استان بوش��هر با بيان اينكه ۱2 هزار و ۵۰۰ هكتار 
اراضي ساحلي استان بوشهر براي كشت نهال حرا 

شناسايي شده است، گفت: در راستاي طرح مردمي 
كاشت يك ميليارد درخت در ايران به سبب طبيعت 
گرم و خشك اس��تان بوشهر، بهترين گزينه در اين 
استان، استفاده از اراضي ساحلي و كاشت نهال حرا 
است. گرشاسبي با بيان اينكه براي كشت نهال حرا 
سرمايه گذاري زيادي انجام شده است، خاطرنشان 
كرد: درخت حرا پس از كاش��ت در اراضي ساحلي و 

داراي جزر و مد دريا نياز به مراقبت ندارد و مي تواند با 
استفاده از آب شور دريا مراحل رشد و سازگاري خود 
را سپري كند. او نقش كشت درختان حرا در معيشت 
ساحل نش��ينان را مورد اش��اره قرار داد و بيان كرد: 
توسعه و گس��ترش درخت حرا و جنگل در سواحل 
نقش مهمي در زيستگاه آبزيان و افزايش صيد دارد و 

در معيشت مردم محلي تاثيرگذار است.

 آگهی مناقصه عمومی يک مرحله ای 
شماره 1۹ /140۲
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